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JOJ, KJE BI SE VZELI

Zarek
ocvirek
trsten UgtfE&ZJgtfgss
v družbenih podjetjih. Zaploskali bodo tisti, ki prejemajo 
minimalne ah zajamčene plače, tisti, ki živijo od izplačil 
z zavodov za zaposlovanje in seveda tisti, ki sploh nič ne 
dobijo.

Kotjc povedal nov slovenski finančni minister Ocvirk, ki 
je oce omenjenega zakona, pa je v naši rubriki kar 70 
odstotkov taksnih, ki imajo le zajamčene ali povprečne 
plače. Torej vlado bode v oči tista peščica pretežno družbe
nih podjetij, kjer očitno še majo denar in si ga tudi delijo. 
Tem podjetjem vlada očita, da ves denar »zapravijo« za 
plače, me pa za investicije ali posodobitev proizvodnje. In 
bodo kaznovani tako, da bodo morali plačevati davek. Da 
bo ironija še večja, bo v osnovo za davek všteto vse: plača, 
regres za prevoz (kiga skoraj povsod že ukinjajo), regres za 
hrano (kar tudi že marsikje ukinjajo) in vsa druga nadome-

Kar težko je razumeti, kaj hoče doseči vlada s tem 
davkom, razen tega, da hoče denar. In čeprav trdi, da ne 
gre za polnjenje proračuna, bi jo le veljajo vprašati, kaj 
konkretno bo storila s 600 milijoni dinarji, kolikor sijih 
obeta od novega zakona. Težko namreč verjamemo, da se 
bodo v »obdolženih« podjetjih kar naenkrat pričeli »osveš-

današnji plači za lepši jutri, ki ho ah pa tudi ne. Izkušnje 
ust,h. k, so se še do včeraj odrekali povečanju plač zaradi 
investicij ,n lepše prihodnosti, danes pa so na cesti brez

v zvezno blagajno, lahko pa bi se spomnili česa drugega, 

da bo denar res namensko uporabljen in torej dolgoročno

?5£r.rsš%

GLEDALIŠČE

Slovensko ljudsko Gledolište Celje
Naša zadnja letošnja premiera je LUBEZEN (Luv), vesela 

igra o ljubezenski nepotešenosti, avtorja Murraya Schisgala, 
nekdaj izredno popularnega ameriškega dramatika, ki je absurd 
šestdesetih let uspešno prenesel na Broadway. Lubezen (črka j je 
iz besede izpadla zaradi pretirane uporabe) pa je predvsem 
izvrstna komedija za tri igralce, Darjo Reichman, Bojana Umeka.. 
in Zvoneta Agreža, ki se med seboj spopadajo v izvirnem ljube
zenskem trikotniku z napako.

Besedilo je prevedel Janko Moder, režiser in dramaturg je 
Dušan Mlakar, scenografka in kostumografka Meta Hočevar, 
glasbeni opremljevalec Ilija Šurev, lektor pa Marijan Pušavec.

Za Ljubljančane bo odpeljal avtobus izpred hotela KOMPAS 
na dan premiere ob 17.30.

BRANKO VOVK PREDLAGA SLOVENSKI GRB

Triglav - simbol 
slovenstva

Komisija skupščinske ustavne komisije, ki je pred poldrugim 
mesecem razpisala natečaj za predloge novega slovenskega 
državnega grba, med blizu devetdeset prispelimi predlogi nobe
nega ni nagradila, pač pa je štiri najboljše predloge, ki lahko 
služijo kot osnova za oblikovanje slovenskega simbola, odkupila. 
Med njimi je največ glasov dobil predlog celjskega oblikovalca 
Branka Vovka, 35-letnega absolventa oblikovalske smeri Akade
mije za likovno umetnost v Ljubljani, ki je nekaj let delal kot 
aranžer v celjski Modi, ob delu izredno študiral in je sedaj 
zaposlen v zasebnem celjskem podjetju Copiatrade.

»Sem na začetku profesi- zlati trikotniki na modri podla- 
onalne poti, v kratkem odpi- gi. Je strog, asketski, a tudi 
ram Na okopih svojo firmo De- asociativen. »Razmišljal sem. 
sign studio, in potrebujem refe- ali se naj odločim za lipov list 
renče. Zato sem se prijavil na ali za Triglav. Lipov list je neke 
razpis in se naloge, sodeč po vrste turistični znak in javnom- 
ostalih izbranih predlogih, lotil nenjske raziskave so pokazale, 
na samosvoj način. Najprej da se večina Slovencev identifi- 
sem napravil znak, ga apliciral čira s Triglavom. Zavrgel sem 
na ščit in dobil sem grb. Grb, ki morje, saj morje je povsod. Ko 
je hkrati tudi znak ali znak, ki sem iskal korenine pri Slova- 
je hkrati grb. Nekaj podobne- nih, sem ugotovil, da so večino 
ga, kot poznajo na primer Svi- svojih simbolov prevzemali od 
carji ali Japonci,« pravi Branko drugih narodov, kar je pri njih 
Vovk. »Moj grb je semantičen avtentičnega, pa je preplet, 
in bolj odprt.« Prepletel sem tri trikotnike

Na njem se prepletajo trije med seboj.«

PETROL
z vami na poti

JS®BI
Petrovče 231, 63301 Petrovče 

Telefon: 063/28-220 
063/25-121 

Telefax: 063/24-115
.0.0.

- osebni računalniki AT 286, AT 386, AT 486
- prenosni (lap-top) računalnik PHILIPS, EPSON

- tiskalniki EPSON, Hevvlett Packara
- ploterji ROLAND, Hevvlett Packard

- knjigovodski programski paketi za obrtnike in podjetja
- telefaksi CANON, PANASONIC

- mreže NOWEL, RPTI

V Poslovni prostor in servis: Levec 56
s

NOVAvDOBA
Glavni urednik: Janez Sever 

Odgovorni urednik: Brane Piano 
Pomočnik odgovornega urednika: Peter Tomaž Dobrila 

Uredniki: Marjana Arnšek (kronika), Jana Štrlekar (repor
taža), LucaS (fotografija)

Tehnični urednik: Janez Herle 
Trženje: Bojan Krajnc (vodja), Roman Hriberšek (akcije) 
Aleš Matjaž, Matevž Cene (prodaja), Nives Seničar (taj

nica).
Izdaja Preše d.o,o., direktor: Janez Sever, namestnik 
Brane Piano, pomočnica direktorja Valerija Glavač, tiska 
Družbeno podjetje Delo - Tisk časopisov in revij, p.o. 
Naslov uredništva: Celje - knežje mesto, Aškerčeva 15, 
tel. (063) 27-606, 25-331. Cena 25 din, mesečna naročnina 
90 din. Žiro račun pri celjski SDK št. 50700-603-31455. 
Oproščeno prometnega davka po pristojnem sklepu repu
bliškega sekretariata za informiranje. Izhaja ob sredah. 
Rokopisov ne vračamo.

^PoS,,ie 
Pisma 
IZPADI
Naj Bog pomaga Kučanu 
Politika Somi sodstvo Stran 6
Menda so vsi za demilitarizacijo

STR\NKFrC Slran7
Socialdemokratska unija Slovenije

Stran 8 
Stran 9

Sivi panterji 
Bitka za jesen življenja 
RUBRIKE 
Top sekret 
IZ BEGU 
El k roj na kocki 
Kdo bo koga v Brežicah

šfl«NKbFinariCV
Krščanski socialisti 
SVET
Gorbačovova nova oblačila Stran 15 
SPOMINI NA VOJNO

Od Afrike do Finske Stran 16
ŠPORT
Trenerji korakajo iz Olimpije 
Zvezda med zvezdami Stran 17 
KULTURA
Vzpon Nike Vipotnik-Rampre 
Poredna punca Madonna Stran 18 
Muzika je biznis
Smeh in jok v teatru Stran 19
KALKULATOR 
Tatovi
V odprtini smo 
Razočaranih delavcev tožba Stran 20 
TRAGEDIJE
Počasno umiranje Stran 21
FOTOREPORTAŽA
Kadarboš na vojsko šel Stran 24

m.
HUJ
IkerI

ugodna ponudba Klinker kera
mičnih ploščic
ugodna ponudba gradbenega 
materiala

ODPIRALNI ČAS:
vsak dan od 7. ure do 18. ure,
ob sobotah od 7. ure do 12. ure.

STOPITE NA TRDNA TLA!

Tel. (063) 33-421

Ljubečna Celje
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AKCIJA NOVE DOBE - AKCIJA NOVE DOBE - AKCIJA NOVE DOBE

100 brezposelnih je bilo na morju
V četrtek pozno zvečer smo se skupaj z udeleženci izleta Sto 

brezposelnih Slovencev brezplačno na morje vrnili iz Istre. 
Bilo je veselo, ob slovesu je kanilo tudi nekaj solza, vtise pa

Najstarejši brezposelni udeleženki iz Prekmurja

Zabava v Červarju je bila odlična

Desno, najstarejša brezposelna moška na izletu

Glavni urednik časopisa je prejel v dar olje slikarja Miroljuba 
Pavloviča Jugovca Popa

bomo urejali še kar nekaj časa. V naslednjih številkah bomo 
objavili nekaj zgodb udeležencev izleta in seveda prigod 
z dvodnevnega potepanja, tokrat pa je verjetno prav, da se 
zahvalimo vsem, ki so nam pomagali akcijo izpeljati, stotim 
brezposelnim Slovencem pa omogočili dva bolj ali manj brez
skrbnega dneva.

Iz slovenskih krajev smo krenili z dvema avtobusoma Kom
pas - Hertza in se v Ljubljani ogledali Cankarjev dom. Potem 
nas je na kosilo povabil gostilničar Moma z Zaloške ceste, nato 
pa smo si s pomočjo prijaznih uslužbencev Postojnske jame 
ogledali še to slovensko znamenitost. Pot nas je vodila do 
Kopra, kjer so nas poslikali fotografi Foto studia, nato pa smo 
se ustavili še v restavraciji Geramina v Taru na kozarčku 
žganega. V sončnem Poreču smo se namestili v hotelih Lagune 
Poreč, zvečer pa smo bili gostje v kavarni Porat in pizzeriji 
Skalinada v Červarju. Zjutraj, po obilnem samopostrežnem 
zajtrku smo se s Kompasovima barkama popeljali do Lim- 
skega ijorda, nato pa se vkrcali nazaj v avtobuse in se odvzali 
povabil na kosilo v restavraciji Pristan v Luki Koper. Seveda si 
Luke nismo pozabili ogledati. Ves čas smo imeli oblečene 
majice Nove dobe, ki jih je prispeval celjski Miroteks. Sicer pa 
so poleg omenjenih izlet podprli še Coca Cola Žalec, Pivo
varna Laško, MES, Slaščičarna Fontana Poreč, Videocenter 
Koper, Instalaterstvo Kravanja, Radio Maribor, Republiški 
sekretariat za delo, IS SOB Celje, Košaki Maribor, Olma

Brez dela so tudi takšni korenjaki, ki so virtuozi na harmoniki

Za vsak primer pa je bil z nami tudi Viki Ašič

Zjutraj je prijalo kopanje v hotelskem bazenu

Koper, Ta-Ksim Koper, Moda Celje, Zlatar — Filigran Noel 
Červar in mnogi drugi...

Sklenili smo vsaj eno — prihodnje leto gremo spet na izlet.

Mnoge je na vožnji z barkama ožgalo majsko sonce

Zoran Vlajič je bil naš gostitelj v Luki Koper

»Končno kosilo«, je vzkliknil hišni karikaturist, sicer brezposelni 
Milan Alaševič

radio
MARŠ

MARIBORSKI RADIO ŠTUDENT 
95.9 MH z UKV stereo

oddajamo 24 ur dnevno lasten program od 15. ure do 21. 
ure ob vikendih od 15. ure do 24. ure in satelitske 

programe

pripravljamo popoldanski glasbeno-informativni program 
ter večerne glasbene in govorne termine

oglašujte na našem radiu!

Gosposvetska cesta 87/b, 62000 Maribor tel & fax (062) 
221-442,20-179

•a\Wv\\nx\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\^A\VV\\vs.Vv~

ROKOMETNI KLUB CELJE
PIVOVARNA LAŠKO
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ENA LASTOVKA ŠE NE PRINESE POMLADI

»Celje - eno
samo
grobišče«

Tednik »NOVA DOBA« je 
dne 10. 4. 1991 v 6. nadaljevanki 
»Celje eno samo grobišče« pod 
zaporedno številko 18 objavila, 
da je: »28. junija 1945 ustrelila 10 
kozakov O. M., ki živi v Trnov
ljah, TER M. R. šef obrata Hme
zad.« Odločno protestiram takš
nemu pisanju, saj sem takrat bil 
star komaj 11 let. Mnogo mojih 
vrstnikov na Ostrožnem, ko smo 
se igrali in podili za žogo iz cunj 
»FECKO« na travniku pri »Je- 
lenčevem kozolcu«, najmanj pa, 
da bi počeli takšna dejanja.

Na mojo intervencijo je uredni
štvo »NOVA DOBA« z dne 22. 
5. 1991 objavila članek v rubriki 
pismo bralcev, kjer se skuša po
praviti greh, ki je nastal ne po 
njegovi krivdi, ampak po krivdi 
nekoga, ki je pisal in posredoval 
netočne podatke o izvršenem de
janju. Gospodu Piano Branetu, 
namestniku direktorja »NO V A 
DOBA«, iskreno hvala za ko- 
rektnošt pri objavi omenjenega 
članka.

Dovolim si citirati zadnji stavek 
11. nadaljevanke »Celje eno samo 
grobišče« z dne 22. 5. 1991 citat: 
»Skupaj bomo vse mrtve čimprej 
pokopali tako, kot se v civilizirani 
državi, kakršna Slovenija je in 
mora biti, spodobi. »Konec ci
tata.

Ob številnih spravah je bilo iz
rečenih že mnogo podobnih be
sed, zato dajmo mrtvim mir in 
pokoj, živim pa omogočimo mir
no in človeka vredno življenje. Ne 
odpirajmo novih ran, še najmanj 
pa tistim, ki so takrat, ko so se 
dogajala krvava, grozljiva in kru
ta dejanja, med in po vojni, začeli 
šele živeti in spoznavati gorje tega 
sveta.

MILENKO HOJNIK

Zakon 
in nered

V vašem oz. našem časopisu 
»NOVI DOBI« katere sem red
na bralka bi želela, da objavite 
moj problem še iz leta 1988, ka
teri še do danes ni rešen pri So
dišču združenega dela v Celju.

Zaposlena sem bila pri Hme
zad Kmetijskem kombinatu 
Šmarje pri Jelšah Temeljni orga
nizaciji Kooperantov. V tej de
lovni organizaciji skupaj s pravni- 

-mi predniki sem bila zaposlena 
27 let.

V DO Hmezad KK Šmarje, pri 
Jelšah in DSSS je bil leta 1986 
uveden začasni ukrep družbene
ga varstva, ponovno pa je bil 
uveden ukrep začasnega družbe
nega varstva 30. 1. 1987 zrazširi- 
tvijo na TOK in TOZD-e.

Z 2. 4. 1987 sem iz DSSS bila 
premeščena v TO Kooperantov 
na dela in naloge »tajnica TOK 
in zavarovanje kmetov« z določi
tvijo OD v višini 495 točk.

1. 2. 1988 (ukrep začasnega 
družbenega varstva je že prene
hal) pa sem sprejela odločbo od 
začasnega individualnega poslo
vodnega organa TOK o analitični 
oceni del in nalog Tajnica TOK 
v višini 500 točk (brez zavarova
nja kmetov).

Ker sem dejansko opravljala 
dela in naloge tajnice TOK in vsa 
dela s področja zavarovanja kme
tov in ker nisem bila pravilno za 
dela točkovana (oz. točkovanje 
po Samoupravnih aktih ni bilo 
izvedeno) sem 29. 2. 1988 vložila 
zahtevo za varstvo pravic na DS 
TOK. (od 90 zaposlenih v TOK 
je vložilo zahtevo na DS 24 de
lavcev).

S tako enostransko odločitvijo 
DS, saj je v odločbi - utemeljitvi 
bilo napisano »Popravi se odloč
ba št. 56/TOK-88 v tem smislu, 
da se OD določa za dela »Tajnice 
TOK in zavarovanje kmetov«, 
sem 12. 5. 1988 vložila spor pred 
Sodiščem združenega dela v Ce
lju. To sodišče je prvo obravnavo 
razpisalo na mojo intervencijo po

1 letu in b mesecih v novembru 
leta 1989. Na tej obravnavi sva 
z mojim zastopnikom sprejela 
odgovor delodajalke TOK z dne 
7. 11. 1989. Obravnava je bila 
preložena, ker sva z zastopnikom 
zaprosila, da podava sodišču pi
smeni odgovor.

Po mojem zastopniku sem so
dišču predložila pismeni odgovor 
z dokazili 18. 12. 1989.

Na mojo telefonsko zaprosilo 
je sodišče razpisalo obravnavo za 
12. 2. 1990, vendar na tej obrav
navi mojih navedb in dokazil 
v odgovoru ni upoštevalo.

Sodišče združenega dela je ta
ko moji pritožbi le delno ugodilo, 
zopet mi je ocenilo dela s 505 
točkami, (torej 5 točk več)

Ker z odločbo sodišča Združe
nega dela v Celju nisem soglaša
la, ker je nepravilno postopalo, 
sem vložila pritožbo na Sodišče 
združenega dela Republike Slo
venije. Naslovno sodišče je zade
vo takoj obravnavalo in moji pri
tožbi ugodilo, izpodbijano odloč
bo razveljavilo in zadevo vrnilo 
sodišču prve stopnje v nov posto
pek in odločanje.

Sodišče združenega dela v Ce
lju je zopet pozabilo na mojo za
devo in na podlagi telefonske in
tervencije le razpisalo obravnavo 
za 22. 10. 1990. Obravnava ni 
bila zaključena.

Z ozirom na to, da sodišče ta
ko dolgo zavlačuje sporno zade
vo, zopet je minilo 7 mesecev 
(vmes je mož imel razgovor z go
spo sodnico, če je morda potre
ben kakšen dodatni dokazni ma
terial da obravnave ne razpiše, 
mu je odgovorila, da ni potrebe 
za dodatne dokaze, in bo obrav
nava razpisana v najkrajšem ča
su), sem se odločila, da zadevo 
dam v časopis. Če ne more delo
dajalcu, niti sodišču združenega 
dela v Celju, niti pravobranilcu 
samoupravljanja dokazati nepra
vilnosti delodajalca pri ocenitvi 
del in nalog, neusklajenosti Sa
moupravnih aktov in še marsikaj, 
želim naj o tem zve javnost. Se to 
naj omenim, da je gospa sodnica, 
ki vodi mojo zadevo bila leta 
1987/88 zaposlena na pravobra
nilstvu samoupravljanja in je leta 
1988 (verjetno še začetek 89) bila 
dobro seznanjena o nepravilno
stih v DO Hmezad KK Šmarje 
TOK t. j. v času začasnega druž
benega varstva in kasneje, ven
dar ni ukrepala.

TILČKA ŠKET,
Šmarje pri Jelšah

S. O. S. iz 
postelje

Spoštovani gospod urednik,
v imenu zdravstvene službe vas 

moram opozoriti na povsem ne
primerno in za mlajšo generacijo 
gotovo zelo škodljivo pisanje 
v rubriki »S. O. S. IZ POSTE- 
JE«. Ni moj namen ocenjevati 
splošen nivo takega pisanja, vse
kakor pa sem kot zdravnik dol
žan opozarjati na škodljive posle
dice, ki jih takšno početje lahko 
ima.

Gre za članek, objavljen 22. 
maja letos, v katerem mlajši mla
doletnici, stari 13 let, dajete na
svete iz področja spolnosti. Ti so 
(očitno namenoma) povsem na
pačni in izkrivljeni. Objavljeni pa 
so na takšen način, da mladino 
trinajstih let lahko nevarno zave
dejo.

Če že morate na tako poceni 
način dvigovati naklado, potem 
delajte to tako, da s tem ne boste 
povzročali škode na tako občut
ljivem področju, kot je razvijajo
ča se spolnost pri odraščajočem 
človeku. Zdravstvena služba na
menja zdravstveni vzgoji veliko 
pozornost in zajeten del svoje de
javnosti, ker se zaveda njenega 
pomena. Le z dolgotrajnim stro
kovnim delom lahko na tem po
dročju dosežemo kaj pozitivne
ga. Vaše pisanje zato izzveni kot 
porog vsem naporom staršev, 
zdravstvene službe, šole in dru
gih strokovnih institucij. Še pose
bej tragično pa je tako indolent- 
no pisanje v dobi. ko tej genera
ciji grozi AIDS!

Se enkrat poudarjam, da se 
omejujem samo na zdravstveni 
vidik problema in ne omenjam 
moralnega, da o sodnem (spolni 
odnos z osebo mlajšo od 14 let 
opredeljuje kazenski zakon kot 
kaznivo dejanje) sploh ne go
vorim.

Upravičeno pričakujemo, da 
boste omenjeno rubriko ukinili; 
če pa že ne morete brez nje, po
tem jasno in nedvoumno napiši
te, da gre za popolnoma izmišlje
ne neumnosti.
• Zahtevamo, da pismo objavi
te v celoti, sicer ga bomo objavili 
drugje'.

ANDREJ ŽMA VC, dr. med. 
predsednik Strokovnega 

sveta za osnovno in 
preventivno zdravstveno 

dejavnost, Zdravstveni 
center Celje

Učitelji, 
pazite se!

Ko me prime, sedem na kolo 
in hajd po dolgem in počez naše 
še zmeraj zelene doline. Kot nek
danji šolnik se rad srečujem, po
govarjam z zdajšnjimi sedmo, 
osmošolci. Mogoče je to zgolj 
naključje, da smo »trčili« skupaj 
kar s petimi učenci osmih razre
dov. Medtem, ko sem gonil bici- 
kel, sem brundal prastaro šolsko 
pesem: Ko sem v šolo hodil, bil 
sem res gospod, po zeleni loki 
me vodila moja pot...

Danes teh potk ni, ali pa so 
zelo redke, zato kolesarimo naj
več po asfaltu, le tu in tam je še 
košček makadama: ponekod so 
tudi njivski in travniški kolovozi 
z asfaltom prevlečeni. V glav
nem, naš pogovor je stekel na 
asfaltu, bolj v poznih popoldan
skih urah. na igriščih ali tik ob 
njih.

Ne gre za to: kje, kdaj. kako. 
zakaj. Gre za absolvente osnov
nih šol. In sicer takih, ki so s tru
dom in mujo »pridelali« zadosten 
in le dva dober uspeh. Nad šolo 
kot tako se niso hudovali. Skoraj 
žal jim je, da složen, razredni 
kolektiv zapuščajo in nikoli več 
se ne bo »družina« skupaj zbrala. 
Ali pa zelo zelo redko. Gre bolj 
za to. kaj so ti »nesrečni« učenci 
o učiteljih povedali. Roko na sr
ce: niso vse vprek v en koš meta
li. Ogorčeni so nad tistimi, ki 
niso hoteli trojke, štirice napisa
ti, marveč so z medredjem šli 
navzdol.

— Ena petka, in to iz telovad
be, ki sem jo odbrenkala s štiri- 
co, in imela bi prav dober uspeh! 
se je jezilo krepko dekle, ki ji po 
rasti ne bi prisodil štirinajst let, 
najmanj osemnajst. Kdo, je, kam 
me bodo vzeli z dobrim uspe
hom ? Kaj bi bilo, hudiču staremu 
(Mislim, da ima učitelj okoli 40 
let!), če bi mi pritisnil tisto pet- 
ko? Saj ne bom šla telovadbe 
študirat! Doma ogenj v strehi, jaz 
ne vem, na katera vrata naju po
trkam. Včasih so lahko rekli: 
Bom pa šla v fabriko! Pa danes? 
Skoraj pol milijona jih ima Peter
letova vlada na cesti! Moja oba 
sta pred socialnimi vrati. Za me
noj so še brat in sestri. Ubila bi 
ga, hudiča, ubila!

— Vi ste tudi bili učitelj, me 
pogleda navzdol krepak, tudi le
po urejen mladenič. Mogoče me 
tudi vi poznate. Nikogar se ne 
bojim! Namesto dvojke bi trojko 
nakracala. Ta prekleti zemljepis! 
Nisem ji simpatičen pa amen. O, 
se bova srečala, bova! Deset, tu
di enajst tisoč zaslužijo, pa so 
hoteli štrajkati. Moj foter pa od 
jutra do večera tavelik kamion 
fura, za štiri, pet tisoč. Pa mama 
brez dela. In trije otroci. Jaz si 
bom že poiskal delo. pa mlajša 
dva? Malo je manjkalo, pa bi 
tudi naša dva osma štrajkala.

- Jaz šole, učiteljev, pa šolske 
programe sploh ne zastopim, za- 
rrfahuje bolj drobno, po fantov
sko ostrižena punčka. Naj bi nas 
res naučili takih resnic, kijih bo
mo v življenju res rabili. O so res 
dobri učitelji, so. Sami veliko 
znajo, razumljivo razlagajo, se
veda, potem pa tudi od tebe zah
tevajo. V zbornicah se gredo po
litiko, strankarstvo. Po četrt ure 
in več jih ni v razred. Mi pa ra- 
ubarje in žandarje. Potem eni 
zahtevajo gospa, gospod, gospo
dična, drugi po starem tovarišica, 
tovariš. Nekateri iz nas ne delajo
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ljudi, hočejo, da smo zverine. 
Moj fotar in mat pravita: Delo, 
disciplina in red držijo svet! Pa 
tega bi se morali vsi držati, kakor 
učenci, tako učitelji. Vem, da 
sem tudi sama kriva, veliko pa so 
krivi učitelji in vsa šolska oblast. 
Mislijo, da smo osmošolci navad
ni buteljni. Nismo! Čez sedem let 
vse prav pride. Čast in hvala 
vsem dobrim učiteljem, slabo se 
piše slabim, gospodovalnim, 
s protekcijami nabasanimi! Pred 
poukom sem na tablo z veliko 
napisala: Računajte na nas!

Ah! sem dahnil. Samo da sem 
odslužil svojih 40 let. Tudi jaz 
vem, da je nekaj z našo že osnov
no šolo hudo narobe. Kaj?! Kdo 
naj na to odgovori? Nova druž
ba? Šolski minister dr. Vencelj in 
njegovi strokovni apostoli? Nek
do bo v prihodnosti moral!!!

DRAGO KUMER, Žalec

Sporna
tgovina

Spoštovani novinarji, vi ki 
v Celju edini napišete, kar je pe
rečega, krutega...

Žal živimo v časih, ko si nihče 
ne upa javno povedati, saj nas je 
vse strah zameriti se predpostav
ljenim. Pisala vam bom primer, 
ki se mi zdi zelo nepošten do 
delavcev.

V Metro-ju, bivši Tkanini ima
jo direktorja — rdečega, postav
ljenega od CK — Potočnik Ivota, 
človeka, ki kjerkoli je bil direk
tor, je za podjetje in delavce bil 
zelo mizerno poskrbel.

Potočnik Ivo ima trgovino, ki 
je kot direktor trgovine DO 
sploh ne bi smel imeti, seveda jo 
ima zato pisano ne na sebe, ven
dar na ženo poslovodje Trima 
- Amonovo. Tako lahko oba 
Potočnikova — Ivo in njegova že
na še vedno prejemata lepe pla
če, oba v trgovinski DO.

Sramota!
Nekoga drugega bi zaradi tega 

že odpustili!
BRALKA iz Celja, 
naslov v uredništvu

Kaj se kuha 
v loncih 
šolskih kuhinj

Šolske kuhinje so znane po 
tem, da v njih kuhajo nizko kalo
rično hrano, od katere se ne z re
dijo in popravijo niti otroci, kaj 
šele učitelji.

Sem v eni izmed šolskih ku
hinj, kjer v loncu kuharic pridno 
vrtijo pet vrst mesa. Mešajo ga, 
frizirajo, spirajo, trepljajo, gne
tejo, žvrkljajo, da bi po lončku 
čim lepše plesalo. Kuharice so 
dobile okrepitve iz drugih okolij, 
zgolj zaradi lažjega dela. Tudi 
sam ravnatelj in še nekateri drugi 
jim pridno pomagajo. Pa se uči
telji, kar tako za hec dogovori
mo, da bomo trajno glasovali za 
najboljši štiklc mesa. Glej ga vra
ga! Izglasujemo klobaso, ki jo je 
nekdo že kuhal in jo na jedilnik 
zdaj daje še nam. Po okusu je 
podobna natanko našim kloba
sam, ki smo se jih že vsi do sitega 
najedli. Žalostno zremo v lonec, 
pri dnu so ostali mladi, čisti kosi 
govedine, za katere vsi vemo, da 
niso bili še v nikogaršnjih piskrih. 
Nato malo iz zlobe, pa zaradi 
igre, ki je sestavni del življenja in 
dela v šoli, ponudimo jed še star
šem. Le-ti se ne poglabljajo, ker 
nimajo časa, ker se vsak dan zno
va tresejo za službe in plače in 
tako ugriznejo z nami. Otroke, 
starše in nas že pošteno zvija 
v želodcih pa še vedno ne vemo 
natanko zakaj.

Mislim, da tokrat brez občin
ske sanitarne inšpekcije res ne bo 
šlo. Če bo le ta ravnala strokov
no in odgovorno, v prid zdravju

naših želodcev, bo najbrž najprej 
iz lonca vrgla postane in pregrete 
jedi. Upam. Ko se bo to zgodilo, 
bodo Osnovne šole v Celju mor
da res imele učence in učitelje 
manj žarečih in pojočih obrazov, 
bodo pa bolj zdravi in zadovoljni 
s samim seboj. V šolskih kuhi
njah se resnično moramo izogni
ti, v naslednjem štiriletnem jedil
niku, nekatereim stvarem:

1. Rdeči papriki, ker preveč 
peče in bode v oči;

2. Kuha naj se sveže meso 
— niti zamrznjeno ne.

3. Sploh pa bi se posvetovali 
s starši otrok, zdravniki, psiholo
gi, katere vrste mesa današnji 
učenci in učitelji sploh prenašajo.

4. Strogo bi prepovedali me
njavo jedi ob zaključku leta, ker 
le-te povzročajo motnje v telesu 
in slabo vplivajo na spričevala.

5. Ker je večina celjskih ravna
teljev kar dobre konstitucije in 
ne dajejo videza podhranjenosti, 
bi jim za nedoločen čas prepove
dala sestavljati jedilnike po 
šolah.

6. Krasno bo, ko bo jedilnik na 
naši šoli sestavljen iz jedi, ki so 
značilne za naš okoliš; bližina trž
nice, torej več zelenjave, vita- 
minčkov, bolj bogato hrano. Pri
mestne šole npr. COŠ pa bi si 
sestavil zopet svoj jedilnik, malo 
manj bogat z vitamini, morda več 
železa zaradi bližine Cinkarne.

Na vsak način pa bi bilo treba 
upoštevati nasvete strokovnja
kov, ki pravijo, da postane jedi 
zelo škodujejo zdravju, da mora
mo Slovenci ven iz tradicionaliz
ma. Posebno pa bi se izogibali 
jedem, za katere je bilo že po 
časopisih napisano, da so za ljudi 
škodljive, ljudje so se z njimi celo 
zastrupljali, slabo počutili ali pa 
so jih celo vrgli ven iz želodca.

Dober tek vsem, ki se hranimo 
in živimo od šolskih kuhinj.

BUM, Celje 
(naslov v uredništvu)
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KORAKAJ, KORAKAJ

Srečni 
z vojaki

Prejšnji teden je Hnatska praznovala prvo obletnico 
nove demokratične oblasti in to so v sosednji republiki 
obeležili z vsemi častmi, kot gre takšnemu dogodk u. Ob tem 
smo na televiziji lahko videli tudi največjo demokratično 
pridobitev enoletne demokratične vladavine; strumno 
korakanje bodoče hrvatske vojske. Vtis je bil res impozan
ten. Brhki mladeniči v novih uniformah, vojaškem koraku, 
s puško na rami, so se pokazali hnratskemu vrhovništvu 
s predsednikom na čelu, gostom in celotnemu televizij
skemu avditoriju. Posebno nas je impresionimla osebna 
predsednikova garda - postavni mladci v tradicionalnih 
hrvaških uniformah (kot smo slišali na televiziji), z zgodo
vinskimi rdečimi ogrinjali, bodo budno varovali samega 
predsednika Tudmana.

Človek bi vse videno morda gledal z zanimanjem, ali pa 

okupacijo, ki ga nadzorujejo Martičevi policiji, Babičevi

SČSZfZSl
JLA. To je ozemlje, na katerega si praktično ne upa stopiti

izdelk i m kam denar

stanovanja, ki pripada njegovemu - sedaj že bivšemu

svojo gardo, izdali bodo zlatnik s podobo »ljubljenega 
vodje« in prvo obletnico zmage nad »tiranskim« režimom 
bodo praznovali nadvse slovesno. Okupirana ozemlja m 
lačni delavci lahko počakajo. Kam pa naj gredo?

DR. STROHSACK 
ODSTOPIL

Politika
lomi
sodstvo

Odstop predsednika re
publiškega sodnega sveta 
dr. Borisa Strohsacka naj bi 
ne bilo nobeno preseneče
nje. V zadnjih tednih naj bi 
se o njem že glasno govori
lo, zlasti v povezavi s tem, 
da skupščinska komisija za 
volitve, imenovanja in ad
ministrativne zadeve dobe
sedno ignorira kadrovske 
predloge sodnega sveta in 
da so poslanci doslej brez 
vsakršne utemeljitve zavr
nili že lepo število kandida
tov za sodnike.

»Sodni svet mora biti organ, ki zagotavlja samostojnost 
in neodvisnost sodstva. Za takega ga štejem in sem si 
prizadeval, da bi njegovo vlogo tudi uresničil. Da bi sodni 
svet lahko opravljal tako funkcijo, je potrebno najmanj to, 
da uživa potrebno zaupanje.« je med drugim zapisal v svoji 
odstopni izjavi Strohsack in misel nadaljeval: »Če sodni 
svet ne uživa potrebnega zaupanja v razmerju do skupščine 
Republike Slovenije, tudi ni podlage, da bi ga užival 
v samem sodstvu.« Kot izraz nezaupanja v delo sodnega 
sveta vidi stališče že omenjene komisije ob predložitvi 
predlogov za izvolitev in razrešitev sodnikov, za nezaup
nico pa šteje še vsaj tudi to. da je skupščina brez razprave 
odklonila predlog sodnega sveta za izvolitev sodnice 
Vrhovnega sodišča Republike Slovenije.

Število odhajajočih sodnikov po slovenskih sodiščih 
nenormalno raste in zagotovo razlogi niso zgolj v zelo 
slabem gmotnem položaju sodišč. Ali je po vsem tem sploh 
čudno, da sodniki bežijo pred sodniškim stolom in se 
podajajo v druge, zlasti v odvetniške poklice? Mimogrede 
— po položaju je član sodnega sveta tudi minister za 
pravosodje in upravo. Pri nas je to dr. Rajko Pirnat.

RAJ SE OBETA SLOVENCEM

Naj bog
pomaga Kučanu

V redkokateri državi se pri
peti, da v politično in gospo
darsko kriznih časih na stran
karskem mitingu množici spre
govori vojaški minister. Njego
vo eskponiranje in pridobiva
nje na popularnosti je vsaj ne
okusno, če že ne nevarno. Ne
varno zato. ker državljani 
v takšnih časih preradi gledajo 
za ovni vodniki. Prav to pa se 
je pripetilo na Demosovem 
shodu »Za mir, demokracijo, 
samostojno Slovenijo« prejšnji 
teden v Ljubljani. Janez Janša, 
slovenski obrambni minister, 
se je postavil pred mikrofon ob 
predsedniku Demosa Pučniku, 
Krščanskih demokratov Peter
letu, kmetov Omanu...

Nekako ob istem času je slo
venski predsednik Milan Ku
čan govoril zagorskim muzi
kantom ob nekakšnem jubile
ju. Pozorni poslušalci, bralci in 
gledalci so v njegovem nagovo
ru v Zagorju lahko slišali tudi 
med vrsticami...

Demosovi prvaki so v Ljub
ljani sicer govorili o miru, slo
venski blagi nravi in podob
nem, dobesedno nihče pa ni 
pozabil omeniti, da »se znamo 
Slovenci tudi bojevati, če ne 
gre drugače .. .«

Milan Kučan je v Zagorju 
dal vedeti, da »politika, ki iz
gubi smisel in sposobnost za 
sporazumevanje, ki si pusti vsi
liti orožje kot edino izbiro, je 
slaba politika...«

Na splošno gre pritrditi Jan
ševim besedam ob zaprisegi 
slovenskih vojakov, da je »nuj
no v Sloveniji zagotavljati sta
bilne razmere«, pri tem pa ima

ZVEZ- DRUŠTEV Z- aJUBRALNC PARALIZI SLOVENI]
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NOVA ŠTEVILKA ŽE V PRODAJI

minister v mislih tudi zanesljivo 
in izurjeno lastno vojsko. Am
pak ko neka država prične pre
ko razumnih meja vlagati v šte
vilo vojakov, oboroževanje, 
potem se prično tudi zadeve 
v industriji in oblastnih glavah 
vrteti v večnem krogu, ki same
ga sebe producira — več indu
strije je odvisne od vojaških na
črtov, večji morajo biti ti načr
ti. Nadaljevanje zgodbe pozna
mo - slejkoprej je treba to 
orožje uporabiti. Tako ali dru
gače.

Kako močno slovenska 
oblast že razmišlja militantno, 
lahko podkrepimo še z enim 
primerom, ki ga je javnost veči
del prezrla. Ob mariborskih za
pletih med civili, teritorialci in 
jugoslovansko armado tjakaj ni 
pohitel gospod Janša, niti kate

ri mož iz njegovega štaba. 
V Maribor se je odpravil Janšin 
bivši namestnik, Jelko Kacin. 
Če bi bil Kacin že betežen upo
kojenec in bi ga Janša za zade
vo vpoklical, bi bila stvar še 
nekako sprejemljiva, ker pa je 
znano, da je Kacin minister za 
informiranje, mora ob tem po
štenega človeka spreleteti srh. 
Kot da je bilo ob »Mariboru« 
pomembneje, kakšen vtis bo 
konflikt zapustil v domači in 
tuji javnosti, kot pa, kako se 
bodo nesporazumi razrešili.

In nenazadnje, upamo si sta
viti, da bo precejšen del denar
ja od novega davka na »previ
soke plače« namenjen sloven
ski obrambni vojski in policiji. 
Kajti vojska postaja vse popu
larnejša. Celo časniku Delo se 
je v ponedeljek zdelo vredno 
sestaviti kar nekakšno majceno 
novinarsko raziskavo, ki doka
zuje, kako je vojaška proizvod
nje pomembna za slovensko 
gospodarstvo.

Gospod Kučan, ki ni bil ni
koli mirovnik, tako kot sedanji 
vojaški minister Janša, tudi je- 
streb ni postal. Naj mu bog po
maga jasneje povedati, kar ima 
v mislih.

Jelko Kacin, minister za informiranje, Igor Bavčar, poli
cijski minister, in Jelko Kacin, tudi minister za informira
nje: niso važna dejstva, pomemben je način predstavljanja 
Slovenije v tujini...
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EKSKLUZIVNO: MARIBOR PO MARIBORU

Menda so vsi za
demilitarizacij o

Maribor, 30 maj
Kot sredstvo »umirjanja« zaostrenih razmer so bili tanki prvič 

uporabljeni 17. junija 1953. leta v Vzhodnem Berlinu. 23. maja 
1991 so svoje sledi pustili tudi na mariborskem asfaltu. Četudi je 
v številnih revolucijah, vstajah in demonstracijah, kjer so posre
dovali tanki, zmerom zmagalo zrevoltirano ljudstvo. V Jugosla
viji JLA še naprej vodi »jekleni« dialog. Ponovno seje pokazala 
za adekvatno politiko, kjer cilj opravičuje sredstva. In kjer se 
strateška cilja tako močno razlikujeta, kot je primer med JLA, 
braniteljico homogene »Jugoslavije«, in slovensko Teritorialno 
obrambo, zagovornico samosvoje Slovenije, je konflikt neiz
bežen.

Za sogovornika smo si o nastalem konfliktu v Mariboru med 
JLA, Teritorialno obrambo in mariborskim političnim vrhom 
izbrali polkovnika Alojza Lipnika, pomočnika komandanta 
mariborske garnizije, Miča Deliča.

Polkovnik JLA, Alojz 
Lipnik

Vodstvo Skupščine občine 
Maribor in vodje poslanskih 
klubov so spisali Memorandum 
o mariborskih dogodkih. 
V njem pozivajo predsednika 
Predsedstva SFRJ Stipeta Me
siča, naj prepreči vpletanje 
JLA v razdružitvene procese in 
armadno insceniranje dogod
kov. Kaj menite o tem apelu?

LIPNIK: Kjerkoli je do se
daj nastopala JLA ni nikjer ins- 
cenirala dogodkov, ampak je 
povsod delovala v smislu, da se 
dogodki rešijo na miren način, 
brez uporabe sile. Tudi v Mari
boru ni bil nikakršen cilj nas 
pripadnikov armade, da s silo 
rešujemo probleme, ki so na
stali, ampak, da se razrešijo 
z dogovorom, sporazumno 
z eno in drugo stranjo.

Dejali ste, da se morajo kon
flikti reševati z dogovorom. 
Kako potekajo pogovori z ma
riborsko Skupščino?

LIPNIK: Po dogodkih v Ma
riboru smo imeli nekaj osebnih 
stikov s podpredsednikom So
vičem. Prišli smo do zaključka, 
da se vse zadeve, kolikor so 
v naši moči, rešujejo mirno in 
demokratično. Dobra volja 
z ene in druge strani za to je 
prisotna.

Konflikt v Mariboru se ni 
razrešil po mirni poti. Padla je 
prva žrtev. Skupščina občine 
Maribor je podala jasno zahte

vo, da se JLA mestu Mariboru 
opraviči.

LIPNIK: Mislim, da ni nika
kršnih razlogov, da se mi tukaj 
opravičujemo, ker za dogodek, 
oziroma incident v Mariboru ni 
krivda na strani armade.

Odnos med JLA in Teritori
alno obrambo se je zaostril 27. 
maja. Ob 22. uri so republiški 
teritorialci iz TAM-a odpeljali 
štiri oklepnike, ki jih je JLA 
80-odstotno že odplačala.

LIPNIK: V zvezi z oklepni
mi transporterji je dana »zva- 
nična« izjava petega armadne- 
ba območja in k temu nimam 
kaj dodati. Sam dogodek pa 
govori o tem, kje je krivda, kdo 
iniciira probleme na teritoriju 
Republike Slovenije.

Ultimat, ki je bil postavljen 
slovenski vladi za vrnitev 
oklepnikov, je potekel. Arma
da ni ukrepala.

LIPNIK: Torej, ultimat je 
potekel. Če bi veljale izjave in 
vse to, kar je letelo na pripad
nike JLA, potem Maribor da
nes ne bi bil miren, tako kot je. 
Življenje in delo ljudi teče nor
malno, to samo dokazuje, da 
armada ni sovražna do tega na
roda.

V sredo so imeli vojaki prost 
izhod v mesto, vendar jih na 
ulicah ni bilo opaziti. Pomeni 
to, da se držite nenapisanega 
pravila, da vojska nekaj časa 
ne bo odhajala iz kasam?

LIPNIK: Res je, da je bil 
včeraj izhod v mesto, ravno ta

ko pa je gostoval ansambel 
JLA, ki je imel svoj nastop 
v kasarni Franc Rozman Stane. 
V Vojašnici se je odvijal kultur
ni dogodek na visoki umetniški 
ravni, zato je bila prisotna veči
na vojakov. Nadalje bodo voja
ki in oficirji v soboto in nedeljo 
odhajali v mesto in seveda obi
skovali gostinske lokale s svoji
mi starši. Pričakujemo od Ma
riborčanov, od mladine Mari
bora, vseh delovnih ljudi in ob
čanov, da se bodo do pripadni
kov JLA korektno in kulturno 
obnašali.

Na obisku v Mariboru 30. 5. 
je bil Milan Kučan. Pogovor 
z vodji poslanskih klubov je te
kel predvsem o 26. juniju kot 
tistem dnevu, ko bo Slovenija 
postala samostojna. Kako se 
bo po tem dnevu v Sloveniji 
organizirala JLA?

LIPNIK: Doseči je treba 
sporazum. Predvsem politični 
sporazum s predstavniki Soci
alistične federativne Jugoslavi
je, s Predsedstvom, ki trenutno 
res ne funkcionira, z ZlS-om 
v zvezni Skupščini in republi
kami, ki so se odločile za neko 
drugačno pot. Ko bo ta spora
zum dosežen, sem prepričan, 
da ga bo spoštovala tudi ar
mada.

Razdružitveni procesi v Ju
goslaviji že potekajo. Kakšna 
je znotraj njih vloga JLA?

LIPNIK: Vloga JLA je po
polnoma jasna. JLA bo spošto
vala zakone Socialistične fede
rativne republike Jugoslavije in 
Ustavo.

Kako kot pripadnik oboro
ženih sil gledate na proces de
militarizacije?

LIPNIK: Mi demilitarizacijo 
podpiramo. Trenutno pa raz
mere v svetu in tudi v Jugosla
viji tega ne dopuščajo. Moram 
pa povedati, da JLA nima ni
kakršnih drugih ambicij kot 
teh, kakor se bodo narodi Ju
goslavije pogovorili. Torej, 
usoda slovenskega naroda je 
v rokah slovenskih politikov.

Podpolkovnik TO, 
Vladimir Miloševič

Nedavno ugrabljeni podpol
kovnik VLADIMIR MILOŠE
VIČ, komandant TO Vzhodno- 
štajerske pokrajine, nam je 
o odnosu z JLA povedal:

MILOŠEVIČ: V Mariboru 
stik z JLA vodijo občinski or
gani. Mi se z armado nimamo 
kaj pogovarjati. Smatramo tu
di, da armada ni naš ali repu
bliški sogovornik, kar se ne 
sme vpletati v politične odloči
tve posameznih republik.

Kaj je hotela doseči JLA 
z ultimatom?

MILOŠEVIČ: Armada je do
bro vedela, da oklepna vozila 
niso več na območju Vzhodno- 
štajerske pokrajine, vendar so 
poskušali izsiliti, da bi vodstvo 
občine Maribor napravilo pri
tisk na republiške organe, da bi 
ta vozila vrnili. Vodstvo Mari
bora se temu ni odzvalo.

Pričakujete zaostritve?
MILOŠEVIČ: Povedali so 

mi, namreč vodstvo Maribora 
je kontaktiralo z generalom 
Deličem in polkovnikom Lip
nikom, da trenutno ne bodo 
povzeli nobenih mer, vendar so 
nekatere prerazporeditve nji
hovih enot očigledne. Kaj to 
pomeni, naši analitiki sprem
ljajo.

Različne izjave
JANEZ JANŠA na tiskovni 

konferenci v Mariboru, sobota, 
25. maj:

»V mariborskem konfliktu 
smo imeli eno žrtev, enega ra
njenega in enega poškodovane
ga, nekaj ujetih, kot da bi šlo 
za pravo vojno.«

»Moja ocena je, da je bil ta 
konflikt potenciran ravno s tem 
namenom, da bi se Slovenija 
prestrašila, popustila in da bi 
predstavnik Slovenije v zvez
nem Predsedstvu pristal na to, 
da je kosovski predstavnik Baj
ramovič koordinator zveznega 
Predsedstva. Gospod Bajramo
vič si je zadnje dni zelo prizade
val, da bi sklical nek koordina-
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Kučan sta prišla v Maribor, ko je bilo vsega konec.

JLA. Da pa se po vojaških igricah ne moremo le smejati, je 
poskrbel hudič, kije odnesel šalo nekomu v grob. Zato je 
ponovno več kot nujno zavpiti: »Demilitarizacija takoj, in 
to na obeh straneh!« Saj, dokler bo orožje v rokah enih ali 
drugih tako dolgo bodo tudi umirali nedolžni ljudje na obeh 
straneh. Neumno pa je, da tako eni (Slovenska oblast), 
kakor drugi (jugoslovanska oblast) upravičujejo svoj obstoj 
z reklom, da »situacija še ni zrela«, za takojšnjo razoroži
tev. Če kdo ni zrel, ste to vi! Hudo in zaskrbljujoče je, da so 
skoraj vse stranke, opozicijske in oblastne ob dogodku

tivni sestanek in na njem bi se 
lahko ta kravja kupčija začela.«

V Miklavžu na žalni seji, JA
NEZ JANŠA: »Ideja o demili
tarizaciji je umestna vedno, ka
dar govori orožje. Zame je to 
proces, za nekatere pa enkrat
no dejanje.« .

IVAN KRAMBERGER, na 
isti žalni seji: »Klicali so me iz 
vojaškega vrha v Beogradu. 
Rekli so mi, naj z napovedanim 
zborovanjem v Mariboru ne 
dajem drv na ogenj, ker dovolj 
gori. Zborovanja nisem imel, 
lahko pa rečem, da je napako 
naredila naša slovenska vlada, 
ker ni takoj »naredila« odcepi
tve. JLA bo sigurno spet udari
la, tokrat na slovensko vlado.«

Graški župan ALFRED 
STINGL na solidarnostnem 
obisku v Mariboru, 31. maja: 
»Zaenkrat morajo odnosi med 
Avstrijo in Slovenijo potekati

po mednarodnih predpisih, ki 
za sedaj še veljajo. Po 26. juni
ju pa bodo stvari drugačne, ozi
roma jih bomo bistveno druga
če ocenjevali.«

BORIS SOVIČ, podpredsed
nik mariborske skupščine na 
Ljubljanski cesti, 24. maja: 
»Slovenska vlada je najostreje 
protestirala pri JLA zaradi do
godka. Republika Slovenija 
zahteva, da JLA prizna krivdo, 
se opraviči in najostreje kaznu
je krivce za to dejanje, ki je 
prispevalo k smrti Josipa Šim- 
čika.«

Major ANDREJ KOCBEK,
vodja učnega centra TO Pekre, 
petek, 24 maja: »Naborniki 
v Centru niso bojevniki, ima
mo predvidene ukrepe in nji
hova življenja ne bodo tako iz
postavljena, da bi postali žrtve. 
Jaz sem pod zaščito, kar je nor
malna zadeva.«
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Socialdemokratska unija
Po šestih mesecih od ustanovitve bo v soboto kongres Social

demokratske unije Slovenije. V programskih izhodiščih je 
poudarjeno, da je bila Socialdemokratska unija Slovenije usta- 
lovljena po ugotovitvi, da politični prostor ni izražal in ne izraža 
vseh idej, stališč in interesov ter da ne omogoča, da bi se 
mlitično uveljavili vsi sloji, predvsem pa, da ne dopušča priti do 

besede tistih politično mislečih državljank in državljanov, ki so 
prepričani, da je gospodarsko trdna in socialno pravična država

Slovenija pogoj za posameznikovo materialno blaginjo in vse
stranski osebni razvoj.

V pričujoči številki objavljamo tri različna mnenja celjskih 
gospodarstvenikov, kaj menijo oni o tej stranki in njenem pro
gramu, ki sloni na težnji po prijaznem in mirnem življenju ter 
ureditvi sveta, v naporih za človeka vredno in soicalno pravično 
družbo in za družbeno enakost med ljudmi.

ALEŠ ILC, KOVINOTEHNA:

Državna politika s folkloro 
gasilskih veselic_____

»Slovenski narod niha med 
ripadnostjo do svoje zemlje, 
ogoslužja in cesarjev, na kon

cu se vse izrodi v klerikalizem 
in drugi del, ki hoče biti libera

len ter vedno koketira z ne
kom, samo, da bi prišel do 
oblasti,« pravi Aleš Ilc.

»Slovenija potrebuje resno 
socialdemokratsko stranko 
v najzvestejši tradiciji socialde
mokracije, stranko, ki ujame 
bit socialdemokratskih idej, 
očiščeno različnih ideologij. 
Zato iz tega povsem normalno 
izvira potreba po vspostavitvi 
nove oblasti po padcu stare. 
Mislim, da bo sčasoma iz vseh 
strank, ki so socialdemokrat
sko usmerjene, nastala stran
ka, ki bo v bodočnosti pritegni
la dosti inteligence - ne zaradi 
političnih interesov, temveč za
radi resnične ideje po spoštova
nju človeka. V ..načelu gre za 
idejo leve koalicije.

Stranka ima politične ambi

cije, ki so sicer vpete v ostanke 
zgodovine nas Slovencev, saj 
smo Slovenci kot »homus poli- 
ticus« komplicirana bitja. Ta 
prehod je za nas sila težaven, 
saj se izvijamo iz včerajšnje sa
moupravne demagogije in 
zdajšnjega vulgarnega kapita
lizma.

Zadeva je danes takšna, da 
smo bili Slovenci in Jugoslavija 
pred preobrati na Vzhodu da
leč spredaj, zdaj pa smo že da
leč zadaj. V Sloveniji danes ne
gujejo veliko željo, da bi bila 
Slovenija v Evropi in drugod, 
da bi do blagostanja v Evropi 
pnsh po bližnjici.

Jaz ne govorim o tem, o če
mer govori Markovič. Ne, jaz 
govorim o onem, kar dokazuje 
Nobelovec Luis.

V Sloveniji se je pojavil vul
garni kapitalizem, podprt z vul
garnim podjetništvom, ki ga je 
zdajšnja oblast tako darežljivo 
podpirala, da bi šli hitreje na
prej. Strinjam se z ocenami, da 
je delavec najmanj zaščiten, še 
posebej, če je ta delavec v po

slovodni ekipi. Poslovodni de
lavci so izpostavljeni najbolj 
grobim manipulacijam pod 
krinko grobe tržne ekonomije 
in koketiranju oblasti z delavci 
pod tezo o visokih plačah. Vze
mimo primer Pučnika. Sodim, 
da ti ljudje ne prebirajo niti 
slovenske zakonodaje, saj je 
znano, da so plače omejene. 
Če pa prihaja do fakinaž, je to 
stvar Bavčarjevih fantov ...

Slovenija je, pošteno pove
dano, še vedno v Jugoslaviji. 
Ne glede na vse prepire, pre
težni del demokratične Jugo
slavije vidi v Sloveniji svoj

vzor. Toda, če je bila Slovenija 
pred tremi leti še vzor drugim 
republikam v Jugoslaviji, je da
nes v poziciji, ki je enaka - Ju
goslaviji.

Bojim se, da se bo ta mala 
Slovenija razdrobila takoj, ko 
bo poustila nacionalna ogrože
nost, ki jo oblast zdaj tako 
uspešno vceplja ljudem. Raz
drobile jo bodo ideološke in 
politične zdrahe, kar si seveda 
ne bi smeli privoščiti. Kot si ne 
bi smeli dovoliti, da smo fol
kloro gasilskih veselic prenesli 
na državno raven, kar dokazu
je slovenska politika vključno 
s parlamentom ...«

STANE SENIČAR, ZLATARNE CELJE:

Prednost SDU je v neobremenjeni 
preteklosti____________________

»Zelo zadovoljen bi bil, če bi 
vse tiste stranke, ki iskreno mi
slijo, da je Slovenija sposobna 
živeti kot upoštevanja vredna 
država, dosegle konsenz v ok
virnem videnju razvoja,« meni 
Stane Seničar, predsednik po
slovodnega odbora celjske Zla
tarne.

»Nimam se namena spuščati

v politične igre, kot tudi nimam 
političnih ambicij, srčno pa me 
vznemirja to, kar se danes pri 
nas dogaja. Mislim na sloven
ski politični prostor in te pre
stižne strankarske boje v njem. 
Kako malo upoštevajo ljudi 
z vsemi njihovimi kratkoročni
mi in dolgoročnimi hotenji.

Zame je povsem razumljivo, 
da se stvari brez strankarskega

pluralizma in pluralnega parla
menta ne bodo same po sebi 
reševale. Zato je za vsakega 
zavednega in pametnega Slo
venca nujno, da sodeluje 
v družbenem in političnem živ
ljenju.

Resnica pa je ta, da so vse 
stranke v Sloveniji oskubljene 
članstva, ki bi jim vendarle edi-

INTERVJU Z MAG. DRAGANOM ČERNETIČEM

Likvidnost države 
na naši srbi_____

21. maja so imeli Sivi panterji svoj prvi kongres v Cankarje
vem domu v Ljubljani. Čeprav se v nadaljevanju svojega naziva 
deklarirajo kot Stranka upokojencev Slovenije, je nujno 
potrebno povedati, da »se odločno zavzemajo za uresničevanje 
pravic in interesov ljudi na splošno, posebej pa še mladoletnikov, 
študentov, žensk, bivših vojnih ujetnikov, medvojnih in povojnih 
političnih internirancev, medvojnih vojaških mobilizirancev, 
invalidov, ovdovelih občanov, starostnikov in upokojencev 
potrebnih socialne zaščite,« kar piše v preambuli njihovega sta
tuta. Združenih 400.000 slovenskih upokojencev sigurno 
pomeni ogromno politično silo, ki ne bi bila po godu niti levim 
niti desnim, zato so »komunisti« pohiteli in ustanovili t.i. Demo
kratično stranko upokojencev, medtem ko so Sivi panterji s kon
gresa potrdili odločitev vodstva stranke, da izstopijo iz DEMOS- 
a, mag. Dragana Černetiča pa so ponovno izvolili za predsednika 
stranke, kar je bil tudi do sedaj.

Katere so glavne smernice 
delovanja vaše stranke po kon
gresu?

Černetič: Kongres smo skli
cali zato, ker se je glavni odbor 
stranke odločil za izstop iz ko
alicije DEMOS. To se je zgodi
lo zaradi zamrznitve usklajeva
nja pokojnin, ki jo je sklenil 
parlament marca letos. Za nas 
je bil takšen način nesprejem
ljiv, saj smo vsem poslancem 
Demosovih strank podali oseb
no v roke pisno dokumentacijo 
in izračune, s čimer smo doka
zovali, da izračun ministrstva 
za delo (Jožica Puhar, op. p.), 
torej izvršnega sveta, ki je 
predlagal osnutek tega zakona, 
ki se je nato sprejel po kratkem 
postopku, ni sprejemljiv. Kon
gres je z glasovanjem izstop po
trdil le z enim rvzdržanim 
glasom.

Naša stranka ne prosi, am
pak od kongresa dalje zahteva 
od izvoljenih oblasti in parla
mentarcev, da se stališče upo
kojencev preko aktivnosti 
strank jemlje resno, kajti upo
kojenci se bodo pojavili na na

slednjih volitvah. Popravila se 
bo krivica, ki je bila storjena 
upokojencem s sprejeto zako
nodajo in odvzemom pravic, 
katere jim garantira ustava in 
prejšnja zakonodaja. Evident
no je, da so današnji upokojen
ci, ki so vplačevali v pokojnin
ski sklad svoje prispevke, to 
počeli pod zakonom, ki jim je 
takrat zagotavljal varno sta
rost. Z ozirom na današnjo za
konodajo pa zgleda, da je vse 
anulirano, in, da se postavljajo 
novi temelji na račun upoko
jencev. ki niso bili o tem obveš
čeni. ko so še delali in vplače
vali.

Kakšne so torej razlike med 
izračuni ministrstva za delo in 
vašim, alternativnim predlo
gom pokojninskega modela?

Černetič: Nova pokojninska 
zakonodaja, ki jo predlaga iz
vršni svet parlamentu Slovenije 
v mnogih točkah za nas tudi ni 
sprejemljiva, saj se še vedno 
naslanja na t.i. solidarnostni 
princip. V tržnem gospodar
stvu razvitih dežel pa ne deluje 
samo solidarnostni princip,

ampak tudi tržno-zavarovalni- 
ški. Zato smo izdelali paralelni 
pokojninski sistem, ki gaje ko
misija naše stranke dala v javno 
razpravo.

Lahko razložite vaš model?
Černetič: V prehodnem ob

dobju bi naj deloval kombini
ran sistem pokojninskega zava
rovanja, ki bi omogočil razvoj 
iz generacijsko-solidarnostnega 
v kapitalsko-tržni sistem. Le-ta 
bi še zagotovil neodvisnost iz
plačevanja pokojnin od oseb
nih dohodkov. Najprej bi mo
rali namesto Zavoda za pokoj
ninsko in invalidsko zavarova
nje ustanoviti neodvisen Pokoj
ninski zavod Slovenije, v kate
rem bi se upravljala dva ločena 
sklada, ki se med seboj ne bi 
izključevala, čeprav bi se napa
jala iz različnih finančnih virov. 
To sta generacijsko-solidar- 
nostni sklad, ki bi deloval po 
načelu generacijske solidarno
sti in bi se finančno napajal iz 
prispevkov delojemalcev, delo
dajalcev in države. Nosil bi 
splošno obvezno pokojninsko 
zavarovanje delojemalcev, in
validsko zavarovanje, kmečko 
pokojninsko zavarovanje in po
kojninsko zavarovanje samo
stojnih poklicev. Drugi je kapi
talsko-tržni sklad, ki pa bi se 
napajal iz prostovoljnih vplačil 
zavarovancev - premij za po
kojninsko zavarovanje, denar
nih sredstev delnic, obveznic, 
bančnih in drugih zapisov in iz 
naslova privatizacije družbene
ga premoženja. Iz kupnin od- 
prodanega družbenega stano
vanjskega sklada z vsemi prilivi 
kreditiranih delov kupnine in iz 
vrnjenih nepremičnin in efek-

tiv, ki so bile odvzete nekda
njemu pokojninskemu skladu, 
oziroma kakorkoli drugače od
tujene. Z ustvarjenim dobič
kom, oziroma z delom dobička 
tega sklada bi lahko povečevali 
pokojninske osnove upokojen
cev ali pa jim izplačevali trinaj
sto pokojnino, dividende in po
dobno. Ta sklad naj bi v pri
hodnosti v celoti prevzel pokoj
ninsko zavarovanje, zato bi bi
lo izredno pomembno, da bi 
mlajše generacije zavarovancev 
lahko vanj takoj začele vlagati 
premije, kar bi jim zagotavljalo 
varnejšo starost in jih ne bi po
stavljal v sramoten položaj per
manentne ogroženosti, s čimer 
se morajo otepati današnji upo
kojenci. Sistem novega pokoj
ninskega zavarovanja bo se
stavljen iz obveznega zavarova
nja za manjši obseg pravic, do
datnega obveznega zavarova
nja po pokojninskih razredih in 
neobveznega dodatnega zava
rovanja.

Kaj pomeni za stranko SP 
izstop iz DEMOS? Se politična 
situacija s tem kaj menja?

Černetič: Kar se naše stranke 
tiče sploh ne, saj je naš pro
gram primarno usmerjen v zaš
čito pravic upokojencev. Mi 
smo se priključili DEMOS-u iz 
razloga, da podpiramo uvedbo 
večstrankarskega parlamentar
nega sistema v Sloveniji. Sedaj, 
ko se le-ta osamosvaja, vemo, 
da so potrebne žrtve in upoko
jenci pristajamo na naš del, ne 
sprejemamo pa, da bi se likvid
nost proračuna države začela 
ali končala na naši grbi.

Vendar s tem nimate name
na še bolj obremeniti gospo-
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darstva.
Černetič: Ker se gospodar

stvo nikakor ne more še dodat
no obremenjevati, smo mi iz
stavili naš pokojninski model, 
ki sem ga prej predstavil. Leta 
1947 je bilo v Sloveniji v delov
nem razmerju pod takratnimi 
okoliščinami okrog 700.000 
Slovencev, upokojencev pa je 
bilo samo 75.000, medtem ko 
imamo danes še vedno samo 
700.000 ljudi v delovnem raz
merju, upokojencev pa 
400.000. Razmerje se je občut
no poslabšalo v škodo upoko
jencev, saj se je denarni pritok 
v pokojninski sklad relativno 
zmanjšal. Če se bo ta trend na
daljeval, bo vsaka naslednja 
generacija upokojencev na 
slabšem, v kolikor ne pride do 
vzpostavitve zavarovalniškega 
sistema, ki ga imenujemo kapi
talsko-tržni sklad, preko kate
rega se lahko ljudje dodatno 
zavarujejo za svojo starost 
z vplačilom v sklad, ki ni soli
darnostnega, ampak premij
skega značaja. Seveda pod po
gojem, da se država ne vmeša
va v plemenitenje teh denarnih 
mas, ampak prispeva vanj do
ločen delež od privatizacije po
djetij, prodaje družbene lastni
ne, stanovanj,.ki mora zna
šati najmanj 30%. Ne samo za
to, ker so to rezultati minulega 
dela današnjih upokojencev, 
temveč, da se ta sklad formira 
in začne plemenititi za nasled
nje generacije upokojencev.

Se je kaj spremenilo v minu

lem letu delovanja vaše 
stranke?

Černetič: Samo to, da se je 
kupna moč upokojencev 
zmanjšala na 69% tega, kar bi 
po zakonski osnovi pripadalo. 
Večinoma govorimo o 85% po- 
kojniski osnovi, vendar je de 
facto 69%. Takšna je zaradi za
mrznitve, zapoznelega usklaje
vanja in nelikvidnosti našega 
gospodarstva ali, bolje rečeno, 
nesposobnosti naše vlade, da 
stimulira našo ekonomijo. Naj 
ne začne štediti pri upokojen
cih in študentih, ampak stimu
lirati tiste industrijske panoge, 
ki so še sposobne pridelovati in 
prodajati svoje izdelke na sve
tovnem trgu po konkurenčnih 
cenah. Pri nas nimamo niti -vi- 
sokokvalitetnih izdelkov niti 
konkurenčnih cen.

Ena izmed »faktik« borbe 
proti upokojencem je bilo tudi 
razbitje po večih strankah. 
Stranka SP seje zavzela za uni
jo — združitev upokojencev 
v enotno gibanje in skupen na
stop.

Černetič: Ni v interesu moč
nejših strank na obeh straneh, 
da bi se generacija starostnikov 
ali upokojencev združila 
v enotno telo in se odločno za
čela boriti za svoje pravice iz 
minulega dela. Združena moč 
vseh upokojencev na politič
nem polju pomeni poraz tistih, 
ki nam hočejo rezati krila. 
Upokojenci nočemo visoko le
teti, ne bomo pa se vlegli in 
držali vse od sebe.
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Slov enij e
dročju gospodarske in socialne V tej navezi mislim pred- nja vredna država, dosegle spo- 
politike v tem čudnem času vsem na Delavsko stranko in razum. Zaupam predvsem 
edina lahko uresničila pro- mlade ambiciozne strokovnja- strokovnim ljudem in orga- 
gramske zamisli. Seveda, če bi ke, inovatorje in podjetnike, nom, ki ne padajo pod vpliv 
se temeljito povezala s stranka- Bil bi namreč nadvse zadovo- kratkoročnih ideoloških intere- 
mi, katerih osnovni program je Ijen, če bi vse tiste stranke, ki sov, ki v tem času zvečine obre- 
materialna stabilnost in social- iskreno mislijo da je Slovenija menjujejo dogovarjanja in vi
na politika. sposobna živeti kot upošteva- denje Slovenije.«

NACE KRUMPAK, YU-STIP INŽENIRING:

Nova stranka je nujna
no lahko dajalo verodostojnost 
nastopanja v imenu ljudi in 
večjo avtoriteto v parlamentu.

Ko se človek odloči, ali iti 
v stranko, ali ne, se odloči na 
osnovi zaupanja in programa. 
V tem mi je najbližja Socialde
mokratska unija Slovenije, ker 
je njena programska zasnova 
najbolj usmerjena v tisto, v kar 
tudi sam verjamem, da lahko 
poleg samostojne Slovenije 
uredi življenje vseh nas. To je 
gospodarsko stabilnost in soci
alno poštenost, ki je že doslej 
povezovala ljudi v Sloveniji.

Moti me namreč, da bi zdru
ževal svoje poklicno delo, ki ga 
opravljam v Zlatarni, s kakrš
nimikoli strankarskimi boji, 
ker sem prepričan, da mora biti 
Zlatarna kot podjejte z vsemi 
svojimi ljudmi usmerjeno pred
vsem v trd konkurenčni boj na 
svetovnem trgu.

To je ključno vprašanje od
nosa in edina naloga poslovod
nih delavcev v Zlatarni. To po
vezuje interes vseh v podjetju, 
čeprav ocenjujem, da ima vsak 
izmed nas tudi dolžnost po
speševanja in utrjevanja narod
ne zavesti in Slovenije kot ta
ke. Tako kot samostojne drža
ve, kot njeno vrednost v evrop
skem in svetovnem prostoru.

Po moje je prednost Social
demokratske unije predvsem 
v tem, da je neobremenjena 
s preteklostjo. Po drugi strani 
pa ni niti vpletena v sedanje 
parlamentarne zdrahe. Zato bi 
s celovitim pristopom na po-

»Stranka bo morala funkci
onirati kot močan gospodarski 
loby, ki se ne bo spuščal v med
strankarske prepire in tekmo
vanja, saj je očitno, da gre 
strankarskim veljakom pri nas 
le za njihov položaj in jim ni 
mar narodov blagor ... «, 
med drugim meni Nace 
Krumpak.

»Potrebno je organizirati in 
ustvariti stranko, ki bo usmer
jena h gospodarskim težavam 
in gospodarstvu. To najprej. 
Menim, da je skrajno domišlja
vo mišljenje našega predsedni
ka vlade, da bi namreč gospo
darsko strukturo, ki je nastaja
la vse do vojne sem, odrezali 
v pol, dveh ali treh letih. Odre
zali že, toda s čim nadomestili.

V gospodarskem smislu je 
celotna preusmeritev iz obsto
ječih proizvodnih verig možna 
morebiti v desetih letih. Zato 
bo stranka naravnana k lju
dem, ki najbol čutijo trganje 
gospodarskih odnosov z Jugo
slavijo. Zato potrebujemo lju
di, ki ne bodo obremenjeni 
z dnevno politiko in bodo spo
sobni ponovno uveljaviti našo 
poslovno korektnost in kvalite
to slovenske proizvodnje.«

Socialdemokratska unija 
Slovenije bi naj torej povezo
vala v glavnem gospodarstve
nike?

»Ne samo gospodarstvenike. 
Vse, ki jim ni mar, kar se danes 
pri nas dogaja. Povezovala bi 
naj ljudi, ki bodo imeli tudi 
jutri še ceno zaupanja, kot so jo 
imeli doslej. Ne smemo pozabi

ti, da gospodarske vezi niso 
pletli politiki ali samo politiki.

Druga naloga je v bistvu 
v tem, da ljudem predočimo, 
zakaj nenadoma tolikšen padec 
družbenega standarda. Vzrok 
je v trganju gospodarskih od
nosov znotraj Jugoslavije, kar 
škodi vsem. Mi smo to že pla
čali v minulem letu, ko so pov
prečne plače zdrsnile s 700 na 
komaj 400 mark.«
Kdo je za to najbolj odgo
voren?

»Odgovorna sta politični vrh 
in parlament in to zaradi ne
sposobnosti, predvsem pa zara
di žalitev drugih narodov v Ju
goslaviji. Zato bo Socialdemo
kratska unija Slovenije morala 
nase prevzeti odgovornost 
vzpostavljanja mostov, ki so jih 
porušili nacionalisti. Tako naši 
kot hrvaški ali srbski. Ugotav
ljam pa, da v obstoječlih vod
stvih ni videti ljudi, ki bi bili 
sprejemljivi za vnovično dogo
varjanje v okvirih Jugoslavije. 
Dogovorita se namreč lahko le 
prijatelja in ne sovražnika, mi 
pa smo danes še samo sovraž
niki.«

S tem se trudi predsednik 
Markovič.

»Markovič je trenutno v naši 
javnosti edini, ki ima zamisel, 
kako speljati reforme. Slovenci 
ga napadamo predvsem zato, 
da zameglimo v javnosti svojo 
nesposobnost in neznanje.

Poglejte, že tri leta spreje
mamo zakon o obrti, muko 
mučičmo s šolniki, razpada 
zdravstvo . . . Oprostite, jaz

jugoslovanski armadi bolj ver
jamem kot policiji, specialnim 
informativnim službam in po
dobnim militarizacijskim 
združbam, ker me to preveč 
spominja na sisteme, ki pridejo 
do izraza v trenutku revščine in 
nezaposlenosti. Primerov je 
dovolj.«

Danes, jutri bo Slovenija sa
mostojna država . . .

»Zame je odcepitev brez 
ustave, brez do nadrobnosti iz-

delaneaga programa, brez jas
ne usode gospodarstva, nezrela 
reč. Enako usodno je razmi
šljanje, da smo sebi dovolj in 
nedopustno je, da danes nihče 
ne razmišlja o postavitvi novih 
temeljev za gospodarske odno
se z ostalim delom Jugoslavije 
ne glede na to, ali bomo Slo
venci samostojni, odcepljeni ali 
ne. Iz teh razlogov verjamem 
v Socialdemokratsko unijo Slo
venije.«

BODO UPOKOJENCI PRODRLI V SLOVENSKI PARLAMENT

Bitka za jesen življenja
Na slovensko politično sceno je v teh dneh z velikimi koraki 

stopila Demokratična stranka upokojencev. Na začetku letoš
njega leta sta Demokratični stranki upokojencev delovali samo 
v Mariboru in Celju, ko pa so koncem maja v Ljubljani imeli 
ustanovni zbor Demokratične stranke upokojencev Slovenije, je 
imela stranka že 30 občinskih organizacij z več kot 15 tisoč člani, 
v domala vseh ostalih slovenskih občinah pa že delujejo inici
ativni odbori stranke. V vodstvu nove slovenske stranke so 
prepričani, da bodo na naslednjih volitvah »prodrli« tudi v slo
venski parlament - sedaj se samo še sprašujejo, koliko manda
tov bodo dobili.

Demokratična stranka upo
kojencev Slovenije bo po bese
dah njenega prvega in soglasno 
izvoljenega predsednika Ivana 
Sisingerja iz Maribora popol
noma samostojna in neodvisna. 
Slovenski upokojenci imajo na
mreč bridko izkušnjo iz prvih 
večstrankarskih volitev — pred 
volitvami so se namreč za upo
kojenske glasove, ki jih je 
v Sloveniji kar okoli 400 tisoč, 
potegovale z »vabljivimi in 
mamljivimi« programi domala 
vse stranke, po volitvah pa so 
mnoge stranke na njihove inte
rese in težave pozabile. Res je 
sicer, da so upokojenci trenut
no najbolj razočarani nad od
nosom Demosove vlade do nji
hovih problemov, verjetno pa 
tudi sedanja opozicija ne bi ka

zala tolikšnega razumevanja do 
upokojenskih zahtev, če bi bila 
na oblasti.

»Naša stranka bo delovala 
popolnoma samostojno, zato 
smo se že odločili, da pred pr
vim krogom volitev ne bomo šli 
v nobene koalicije. Prepričani 
smo namreč, da bo naša stran
ka na naslednjih volitvah dobi
la »prostor« v slovenskem par
lamentu, saj bo imela jeseni za
gotovo že več deset tisoč dobro 
organiziranih članov«, pripove
duje Ivo Sisinger.

»Stranka se je tudi s svojim 
programom zavezala, da bo 
skrbela za uresničevanje inte
resov upokojencev, hkrati pa 
se bo zavzemala tudi za intere
se zaposlenih, saj v stranko 
vstopa vse všeč starejših delav

cev, ki se pripravljajo na upo
kojitev,« pravi Sisinger in do
daja, da se stranka zavzema tu
di za zmanjševanje brezposel
nosti.

»Veste, ne smete me napač
no razumeti, vendar je naša 
stranka pravzaprav stranka 
upokojencev, invalidov, bor
cev — skratka tistih, ki so že 
vse dali od sebe in želijo sedaj 
dostojno živeti od svojega »mi- 
nulga dela«, poudarja Ivo Si
singer.

Demokratična stranka upo
kojencev se bo odločno zavzela 
tudi za »poštenost« pri denaci
onalizaciji in reprivatizaciji. 
»Tudi upokojencem pripadajo 
delnice, saj so soustvarjali 
družbeno premoženje,» meni 
Sisinger.

Po besedah predsednika 
stranke je Demokratična stran
ka upokojencev v dobrih odno
sih tudi s »Sivimi panterji«, še 
posebej, ko so le ti izstopili iz 
Demosa, saj so očitno tudi oni 
spoznali, da je za upokojence 
najbolje če imajo samostojno 
stranko, sicer lahko postanejo 
njihovi interesi drobiž pri 
strankarskih kupčijah...

Sisinger tudi poudarja, da bo 
delo v stranki zelo strokovno, 
saj se lahko le tako učinkovito 
borijo za svoje interese. Zato 
so ustanovili na republiškem 
nivoju komisije za zakonodajo 
in sistemska vprašanja, za soci
alno in zdravstveno zavarova
nje upokojencev, za informira
nje in za organizacijsko ka
drovska vprašanja.

Demokratična stranka upo
kojencev ima tudi tri podpred
sednike - Jožeta Bevca iz Ce
lja, Dareta Pečarja iz Kopra in 
Draga Lipiča iz Ljubljane. Se
kretar stranke je Rado Roter. 
Sedež ima stranka v Ljubljani. 
Vsi funkcionarji stranke delajo 
zastonj.

»Mnogi bodo po naslednjih 
volitvah presenečeni — upoko
jenci bomo pokazali, da se še 
znamo postaviti za svoje pravi
ce« pravi Ivo Sisinger in doda
ja, da bodo potem, ko bodo 
imeli svoje poslance v najviš
jem zakonodajnem telesu Slo
venije, terjali ukinitev zako
nov, ki upokojencem krnijo 
njihove pravice in jih vse bolj 
potiskajo v revščino.

OČI IN VSESA VOHUNSKE
SLUŽBE - TOP SEKRET

G. Marjan Prelec, direktor celjske Cinkarne, ima slab 
spomin. Trdi, du pred letom 1989, ko se je začelo o tem

je neposredna obtožba Cinkarne, da skruni grobišča z odla
ganjem odpadkov, vse podkrepljeno s fotograf,jami. Tudi 
slika spomenika teharskim žrtvam je zraven spomenika

nesreči«. Ce se bo izkazalo, daje res tako, naj opozorimo, 
da je vozilo (poveljeval je stotnik JLA) pobegnilo s kraja

ingo Paš, slovenski minister za turizem, je povedal, daje 
slovensko gostinstvo od 1. februarja v neugodnem položaju 
tudi zaradi Markovičevih prometnih davkov. Pri tem je 
hote pozabil, da v Sloveniji sami odločamo, kateri predpisi 
veljajo pri nas in koliko denarja pošljemo v Beograd. Če so 
davki v turističnih in gostinskih podjetjih previsoki, je to 
slovensko maslo.

Bolj pametno ravna novi podpredsednik slovenske
vlade, kompolski rojak dr. Ocvirk, ki je zamenjal dr. 
Mencingerja. V Beogradu je mirno pristal, kršeč slovenski 
zakon, da bomo carine pridno pobirali in jih pošiljali v Beo
grad. Odločitev sicer ni bila težka, kajti v nasprotnem 
primeru bi carine v Sloveniji pobirala kar JLA. :

*
Že dober mesec zbiramo članke, v katerih Spomenka 

Hribar, predsednica SSK za Slovenijo, piše o celjski Zla
tami vse najslabše; kako ne zna tržiti, niti sestaviti 
ponudbe, ne zna kalkuiirati, ne zna niti pripraviti pogodbe 
za posel ipd. Zanimivo je, da Zlatarna ob vsem tem kar 
nndči in nn )lči

*
Naša služba je nekajkrat iskala g. Mirka Krajnca, pred

sednika celjske občinske vlade. Povedali so nam, da je 
v Avstriji, potem na Krku .... Ugotovili smo, daje bilo 
res tako, le - na potovanjih je bil kot zasebni podjetnik. 
Ugibate lahko, če si je za potovanja pisal dopust.

*
Nekaj podatkov o hrvaški Narodni gardi. Devet raznih 

brigad od 2.500 do 3.500 možje plačanih, še precej večjih 
lahko sestavijo v manj kot 24 urah. Formalno spadajo pod 
ministrstvo za notranje zadeve (tudi tisti lepi fantje v uni
formah iz časov barona Trenka), čeprav je jasno, da so to 
resni zametki samostojne hrvaške vojske. Naj dodamo, da 
za pristop v gardo ni pogoj, da si Hrvat, niti da si moški. 
Koliko bodo te paradne enote uporabne, bomo žal lahko 
ugotavljali kaj kmalu. Janša, naš obrambni minister, si 
misli svoje, čeprav nima tako lepo oblečenih Soldatov. Pa 
menda ja ne bi imel tovariš Kučan svoje garde!

*

Podružnica svetovnega slovenskega kongresa v Celju je 
uspešno v rokah krščanskih demokratov, da ne rečemo še 
kaj drugega. Potem, ko so razrešili prenovitelja, so iz vrst 
tistih, ki prisegajo na krščansko poštenost tudi Drevenšek, 
Simoniti, Železnik, Kranjc . . . Prelata in celjskega opata 
Kolška, ki je tudi član odbora, seveda ne moremo šteti med 
krščanske demokrate, saj duhovniki ne smejo biti člani 
nobene stranke. Torej — z božjo pomočjo bo celjska 
podružnica zagotovo opravila veliko delo.

Slovensko vlado resno ščiplje za denar. Zdaj je našla 
možnost, da obdavči tista podjetja, kjer kolikortoliko 
dobro delajo in zaslužijo še kar solidne plače. Pri tem pa 
čisto nelogično vlada trdi, da bodo tisti, ki jim bodo več 
vzeli, imeli več denarja za nove naložbe.
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Brnik: Na Debelem rtiču, v Gorjah, Nerezinah in Valdoltri bo 
do 27. junija letovalo 220 otrok in 26 spremljevalcev iz Ukrajine 
in Belorusije. Otroci so že pripotovali v Slovenijo.

Ljubljana: Rdeči križ Slovenije organizira akcijo zbiranja 
uporabnih oblačil, obutve, posteljnine in šotorov.

Ljubljana: Nekdanji zaporniki 'Golega otoka, Grgurja, 
Ugljena in Bileče so se zbrali v Avtokampu Ježica. Pogovarjali 
so se o možnostih obnovitve procesov in postopkov.

Ljubljana: Adria Airways je dobila še eno redno mednarodno 
progo: Ljubljana-Sarajevo-Carigrad.

Maribor: Plin bo Mariborčanom očistil zrak. Zasebnikom 
bodo za plinifikacijo dajali ugodna posojila. Predvidevajo, da bo 
po plinifikacijo za 14,2 odstotka manj žveplovega dioksida.

Murska Sobota: Prekmurski poljedelci napovedujejo, da bo 
pridelek poljščin in vrtnin zaradi dolgotrajnega slabega vremena 
in obilnih padavin občutno manjši od pričakovanega.

Slovenska Bistrica: Bistričani odpirajo eno najsodobnejših 
trgovin. Naložba v samopostrežnico Moj dom v bloku D-2 je 
bistriško Planiko stala 22 milijonov dinarjev.

Velenje: Velenjski lignit bo mogoče dobiti tudi v briketih.
V velenjskem rudniku se trudijo, da bi ostali na pozitivni ničli.

Maribor: Kdo bo rešil grajski spor? Marking, ki je od maribor
skega Akrokombinata. kupil Radvanjski grad, bi se zdaj, ko je 
svoje rekla občina, rad znebil lastninske pogodbe.

Slovenska Bistrica: Kurja kuga in steklina se umirjata.
Maribor: Cariniki na Šentilju so imeli konec tedna spet veliko 

dela s tihotapci orožja in streliva.
Celje: Metkini delavci so dobili denar. Vodstvo za zdaj še ne 

bi odstopilo.
Maribor: Sedem srednjih šol omejuje vpis. Največ učencev je 

zavrnila Druga gimnazija v Mariboru, najmanj pa ptujska gimna
zija.

Murska Sobota: V Pomurju upajo, da se bodo v sedanjih 
razmerah »morski« gostje odločili za dopustovanje v njihovih 
naravnih zdraviliščih. Interes je, rezervacij pa ni.

Gornja Radgona: V Avtoradgoni bo ostalo le še 650 delavcev. 
Sanacija v podjetju teče po programu, stečaji pa kot po tekočem 
traku.

Celje: V celjski občini čaka na delo okoli 5 tisoč delavcev ali 
15 odstotkov vseh zaposlenih.

Oplotnica: Oplotničani, krajani največje bistriške krajevne 
skupnosti, želijo svojo radijsko postajo.

Logarska dolina: Društvo ljubiteljev lova z lokom so v sodelo
vanju s celjsko Kovinotehno pripravili lokostrelsko tekmovanje 
v animal roundu za pokal Logarske doline.

Žalec: Pomerilo se je 560 mladih gasilcev. Pri pionirjih je 
zmagala desetina iz Prebolda, pri pionirkah iz Ponikve, pri 
mladincih desetina iz Velike Pirešice in pri mladinkah Šeščanke.

Domžale: Morilski pes je pokončal trop ovac.
Stična: V Stični na Dolenjskem so proslavili 40-letnico stiške 

gimnazije.
Murska Sobota: Soboški učitelji so nadaljevali stavko.
Nova Gorica: Ivan Maček ni več častni občan občine Nova 

Gorica.
Begunje: Za hrvaškimi upniki Elana so še slovenski upniki 

ustanovili svoj konzorcij.
Idrija: Stanarine so krepko poskočile. V idrijski občini so 

dražje za kar 45 odstotkov. Povišanja po občinah so različna.
Ruše: Metalplast - ena redkih zvezd našega gospodarstva.

V ruškem Metalplastu izvozijo skoraj tretjino proizvodnje, nji
hov cilj pa je sodobna evropska tovarna s 300 zaposlenimi in 
vrhunsko kakovostjo.

Celje: Celjska Kovinotehna se spreminja v delniško družbo. 
Ustanavlja svoja predstavništva v tujini.

Šmarje pri Jelšah: Za boljšo obveščenost o vseh pomembnej
ših dogodkih bodo Šmarčani poslej izdajali svoje glasilo — Šmar
ski glas.

Postojna: V Kopru prva plačilna kartica pri nas.
Nazarje: Bo Logarska dolina zaprta za promet? V Zgornji 

Savinjski dolini bodo letos zavzeto uresničevali turistične načrte.
Nova Gorica: V bližini Idrijskega so na peščini sredi Soče našli 

truplo ponesrečene kajakašice Roberte Capodagli.
Gornja Radgona: Možnosti zdravljenja Avtoradgone sta 

boleči. Upniki so za dosledno sanacijo z bolečimi posegi ali pa 
naj gre celo podjetje v stečaj.

Mozirje: Mozirjani so obnovili zdravstveni dom, ob katerem 
' so zgradili še nov prizidek.

Šmarje pri Jelšah: Šmarčani želijo uvesti več reda pri dovolje
vanju popoldanske obrti, ljudem pa pustiti pobude. Proračunski 
denar za obrt imajo še nedotaknjen.

Žalec: Zalčani iščejo denar za odpravo posledic poplave, saj 
jim republiška pomoč ne zadošča.

Celje: Kljub podatkom strokovnjakov o kontaminiranju pri
delkov se Celjani niso odpovedali zelenjadarstvu.

Čateške Toplice: V Čateških Toplicah so odprli nove bazene 
s površino 1.800 kvadratnih metrov in tako zaokrožili kompleks 
vodnih površin.

Ljutomer: Ljutomerski sir se prodaja po svetu. Tukajšnji 
Mlekopromet bo letos izvozil kar 250 ton ementalca in pivskega 
sira. Največ sirov bodo prodali na Nizozemsko, Švico in Ka
nado.

Celje: Priprli so mariborsko obrtnico Danico U., ki je 
podjetno goljufala s kreditnimi polami.

NOVA^fDOBA
isce
AKVIZITERJE
Interesenti naj se oglasijo v uredništvo Nove do
be v Aškerčevi 15 v Celju

SOSTANJSKE KONFEKCIONARKE STAVKAJO ŽE TEDEN DNI

Elkroj na kocki
Delavke šoštanjske Konfekcije, poslovne enote Elkroja 

Nazarje, stavkajo že teden dni. Spontana prekinitev dela, ki se 
je začela zaradi sklepa matičnega podjetja o razporeditvi njiho
vega vodje Martina Preskarja na drugo delovno mesto 
v Nazarje, se vleče že od prejšnjega petka. Kljub optimizmu, da 
bo delavski svet Elkroja sprejel vsaj kompromisno rešitev in 
s tem zamrznil ta sklep do formalne razdružitve šoštanjske 
Konfekcije od matičnega podjetja, je njihova zahteva še vedno 
nerešena, delavke pa še naprej vztrajajo, da Martin Preskar 
ostane njihov šef.

njo podpira delavski svet in 
Velenjčanom celo grozi po ra
diu, da bodo na Zavodu za za
poslovanje dobili še novih 210 
delavk. Zakulisje pa je še ved
no neznano. Ali pa tudi ne!

Spontana stavka se je pričela 
5 minut pred koncem dela prve 
izmene, ko so delavke po po
moti dobile v roke dokument, 
v katerem je direktorica Elkro
ja Marija Vrtačnik sporočala 
svojemu podrejenemu o pre
razporeditvi na mesto tehnolo
ga ena v Nazarje. Ustavile so 
stroje, pridružile pa so se jim še 
delavke druge izmene. Marija 
Vrtačnik, ki se je po izročitvi 
odpravljala nazaj v Nazarje, je 
morala delavkam ta sklep seve
da razložiti. Z obrazložitvijo, 
da takšen kader potrebuje, se 
delavke niso zadovoljile, saj so 
menile, da ga pač hočejo odsta
viti, ker vodi postopek razdru
žitve. Vrtačnikova je še pove
dala, daje vse naredila zakoni
to, če pa delavke želijo stavka
ti, naj bi bila to njihova stvar. 
Ker delavke niso vedele, kaj 
naj naredijo, so na pomoč po
klicale predsednico območnega 
sindikata Miro Videčnikovo, ki 
jim je pomagala oblikovati 
stavkovni odbor in tako so se 
zečele prve njihove muke.

V upanju, da bo stavkovni 
odbor uspel in da bodo pozitiv
ne rešitve tudi kmalu prišle iz 
Elkroja, so se popoldne vrnile 
na delo, ker pa do željenih re
zultatov ni prišlo, so v ponede
ljek popoldan s stavko nadalje
vale.

Medtem se je pogovarjalo in 
pogajalo že mnogo ljudi. De
lavski svet na izredni seji ni 
prinesel nobenih rezultatov, 
zato so se tako Velenjčani kot 
Mozirjani obrnili še na druge 
inštitucije, da bi spor rešili čim- 
prej in s čim manj škode. Opti
mizem pa se je" spet razblinil. 
Mozirjani vztrajajo na svoji od
ločitvi, Šoštanjčani pa so bili 
pripravljeni tudi popustiti in so 
bili pripravljeni na kompromis
no rešitev, da se sklep o preraz
poreditvi zamrzne vsaj do časa.

ko se bo izvedla formalna raz
družitev obeh podjetij. Zaen
krat še vsak vztraja na svojem, 
škoda pa se veča. Kljub temu, 
da Marjan Preskar sedaj še 
uspešno prepričuje tuje part
nerje, se vsi zavedajo, da bodo 
ob zapoznelih rešitvah njihovi 
posli padli v vodo. Čeprav jih 
tuji partnerji zaenkrat še pod
pirajo, vedo, da so pogodbe sa
mo še vprašanje časa in da se 
gospodarska škoda vztrajno 
veča.

Sprenevedanje matičnega 
podjetja

»Halo, ali bi lahko govoril 
z Martinom Preskarjem? Sem 
novinar televizije Slovenija, 
Smolnikar pri telefonu,« je bila 
samo ena izmed provokacij, saj 
se je odgovor vodje poslovne 
enote glasil: »Kaj se spreneve
daš, saj te poznam po glasu?« 
In bivši računovodja v Elkroju 
je hitro spustil telefonsko slu
šalko. Delavci Konfekcije so 
preživeli tudi anonimne tele
fonske klice, grožnjo o podtak
njeni bombi, predsednici stav
kovnega odbora pa se je naj
bolj zameril in jo najbolj priza
del sam mozirski predsednik 
Izvršnega sveta Alfred Božič, 
ki je kar tako mimogrede pove
dal, da razmišlja, da bo ta 
obrat prodal in da se bodo vsi 
lahko prijavili na Zavodu.

Zaplet, ki nehote spominja 
na razmere v naši Jugoslaviji, 
pa je še vedno brez rešitve. 
Kljub vztrajnemu prepričeva
nju in argumentiranju delavk 
šoštanjske Konfekcije, da Mar
tina Preskarja ne dajo, se Mari
ja Vrtačnik še vedno vrti okrog 
drugih, manj pomembnih stva
ri. Kljub pismeni obrazložitvi 
družbenega pravobranilca sa
moupravljanja še vedno trosi, 
da je stavka nelegitimna, da

Mira Videčnik: Ne vem, ne 
vem, tako čudno se vse obrača

Marjan Preskar ima po pri
povedovanju delavk največ za
slug za uspešno poslovanje, 9. 
januarja letos pa so ga tudi for
malno pooblastili, da izvede 
razdružitev od matičnega po
djetja. Od takrat pa se dogajajo 
kaj čudne stvari. V matičnem 
podjetju jim stalno podtikajo, 
da jih hočejo okrasti, ker pa 
izločitve niso mogli izpeljati po 
mirni poti, se bo vsa zadeva 
znašla pred Sodiščem združe
nega dela 17. junija. Zato de
lavke menijo, da jim v Elkroju 
hočejo iztrgati Preskarja, hkra
ti pa tudi vedo, da ga v Nazarju 
tako nujno ne potrebujejo, saj 
se tudi tam ubadajo s tehnolo
škimi viški. Kaj se bo iz tega 
izcimilo, se bo kmalu izvedelo, 
saj 17. junij ni več tako daleč, 
delavke pa kljub temu upajo, 
da bodo z delom pričele čim- 
prej, saj je 200 tisoč dinarjev 
škode dnevno tudi zanje 
preveč.

Ana Ošlak: Ja, kaj si pa mislijo, da nam hočejo vzeti Preskarja

Delale ne bomo prej, preden v Elkroju ne končajo zakulisnih iger

V ponedeljek se je stavka delavk šoštanjske Konfekcije 
nadaljevala. Iz Nazarij še vedno ni bilo nobenega sporočila, 
delavke pa se čudijo, kako lahko direktorica Marija Vrtač
nik izjavlja, da bo seja delavskega sveta v ponedeljek, 
čeprav o tem niso še nikogar obvestili. Ana Ošlakova, 
predsednica stavkovnega odbora, zagotavlja, da poslovni 
partnerji še vedno čakajo in upajo, da se bodo nekateri 
streznili, sprašujejo pa se, kaj v Elkroju sploh hočejo, saj če 
bi želeli ostati skupaj, tako nikakor ne bi smeli delati.
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VLADA IN ŽUPAN SE NE DASTA

Kdo bo koga
v Brežicah

Po Valvasorju so zadnje čarovnice zažgali na Krškem polju. Je 
v tem še vedno nekaj nostalgičnega, bi se komu kaj podobnega 
lahko zgodilo še zdaj? V Brežicah so nekateri1 — celo stranke 
— prekrižali meče minulo zimo ob domnevno nenamenski rabi 
proračunskih viškov. Marca je dobila nalogo raziskati vse skupaj 
posebna odborniška komisija. Nekateri časopisi so jeli pisati 
o nekakšni »pralni seji« brežiške občinske skupščine.

Sem in tja je bilo slišati celo 
natolcevanje, češ, da si vodstvo 
občine tega ne upa dati na 
dnevni red in podobno. Za 
v torek, 28. maja pa sta ravno 
predsednik občinske skupščine 
Ivan Tomše (Zeleni in pred
sednik občinskega izvršnega 
sveta Ciril Kolešnik (Krščanski 
demokrati) sklicala tiskovno 
konferenco. Za mizo so sedeli 
še nekateri predstavniki obči
ne, med njimi tudi Bojan Pe
tan, sekretar sekretariata za 
gospodarstvo, kamor so pred
vsem letele puščice. Že pred 
tem je vodstvo občine razposla
lo gradivo za sejo vseh treh 
zborov 6. junija, kjer naj bi od
borniki, po eni varianti ome
njeno »pranje« opravili na po
sebnem, 10. zasedanju, če bi 
šlo to skozi hitro pa bi lahko 
opravili še daljši dnevni red ta- 
koimenovanega 11. zasedanja. 
Slednjič je imenovana komisija 
izdelala poročilo, spis pa je na
raste! v pravcati paket, saj je 
priloženo pismo dveh strankar
skih veljakov SDZ prof. Miro
slava Kuglerja in Milana Med
veška, ki je tudi predsedoval 
komisiji.

Zbegano poročilo
Bolj ko smo Medveškovo 

poročilo, zakaj Bojan Petan tr

di da je prvo verzijo z nekim 
repom in glavo spisal član ko
misije Jože Baškovič, sicer di
plomirani pravnik. Medvešek 
pa naj bi jo po Petanovih bese
dah dobesedno raztrgal in zdik- 
tiral sedanjega), manj nam je 
bilo jasno kaj je na stvari. Zato 
je sledilo vprašanje »sedme si
le« kaj so sploh bile pristojnosti 
komisije. Sekretar skupščine 
Bukovinsky je prebral zapisnik 
skupščine, da se imenuje komi
sija. o nalogah pa nič.

Ciril Kolešnik je ponovil tež
ke besede prvaka brežiškega 
SDZ, prof. Miroslava Kugler
ja, ki naj bi jih ta izrekel 
v Ljubljani, da je treba brežiški 
Demos razbiti. Kolešnik je na
to govoril o polstoletni travmi 
Brežic, ko je bilo bolj po
membno kdo bo koga, razvoj 
pa jim je bil malo mar. »Naši 
ljudje niso naklonjeni več ti
stim, ki le nekaj rovarijo,« je 
odločno nadaljeval Kolešnik 
kako je takšno ravnanje pač 
posebna značilnost nekaterih 
ljudi. Zato ocenjuje vse skupaj 
kot poskus črnenja njegove vla
de, posebnost Medveškovega 
poročila pa naj bi bile vnaprej 
skovane hipoteze, zahteva po 
odstopu vlade, nič pa, kaj je 
narobe. »Zakaj je sporno poso
jilo Novemu domu, kjer dela

Petanova žena, ali zgolj posoji
lo Tovarni pohištva? V tej luči 
smo že predhodno obravnavali 
to vprašanje, a smo se za poso
jili odločili, saj to tudi ne more 
biti razlog, da posojila ne bi 
dali. Poglejte npr. poročilo: 
kar naenkrat je v njem govora, 
da smo 1 milijon dinarjev poso
jila hoteli odtegniti Tovarni po
hištva, ni pa povedano, da smo 
to storili zato, da bi zavarovali 
proračun.«

Tako pridemo do zaključka, 
kaj je sploh lahko takšna parla
mentarna komisija. Je lahko 
tudi preiskovalna? »To so lah
ko le državni organi. To je 
SDK, tudi UNZ. Ti organi so 
dali mnenje. To pa očitno ne
katerim ni bilo zadosti. Zato so 
morali še nekaj naplesti, zato 
razmišljam, rad ali nerad, kot 
rečeno, da bo treba koga eno
stavno prijeti za jezik in tožiti,« 
je bil ponovno odločen Ciril 
Kolešnik.

Brežiški primer že ima svojo 
žrtev. Namestnik sekretarja za 
gospodarstvo Anton Zorko je 
bil prvotno odstopil, sedaj pa je 
poslal pismo, kjer odstop umi
ka. Tudi to pismo je priloženo 
odborniškemu paketu.

Kakšen bo razplet 6. junija? 
Prenovitelji na marčevskem za
sedanju občinske skupščine ni
so mogli zbrati niti deset od
bornikov, da bi lahko dali po
budo za razrešitev župana 
Tomšeta. Če je treba sedanje
mu vodstvu brežiške občine kaj 
priznati, verjetno nihče ne bo 
mogel mimo tega, da je želelo

vso zadevo razčistiti. Kakor hi
tro so namreč dobili poročilo in 
vso ostalo »solato«, so ga po
sredovali odbornikom. Ce bo
do ti od njega tudi kaj imeli, je 
vprašanje Iz proračunskih vi
škov so v Brežicah odobrili 142 
posojil, samo od obračanja de
narjev so prigospodarili nekaj 
nad 4 milijone dinarjev obresti, 
s čimer so domala rešili dolgo
letno zagato v telefoniji na 
enem koncu občine, sedaj pa 
rešujejo še drugi del. Brežiško 
gospodarstvo je uspešno, da 
jim zavida že marsikdo. Pravi
jo, da bi v razvitem gospodar
stvu take naloge morala oprav
ljati banka, a ga krška, kot za
trjujejo v Brežicah, ni hotela. 
Tudi je bila brežiška vlada ena 
prvih, ki je zniževala prispevne 
stopnje, kar je od febraurja 
sem storila še štirikrat. Očitno 
se torej mnogo ubada z gospo
darstvom. Sicer pa pravijo, da 
se prah dviguje vedno samo za 
dobrim konjem.

Potem je izšel še Dolenjski 
list, ki piše, da je novomeški 
javno tožilec uvedel preiskavo 
proti Bojanu Petanu. Ta, tudi 
sam diplomirani pravnik, se ču
di, ker o tem do izida časopisa 
ni nič vedel. Ali pa se zopet 
pretvarja kot pri prosluli novo
meški gradbeni aferi. Petan tr
di, da je treba ločiti med raz
vojnim skladom, kjer je še sta
ra oblast odobrila štiri posojila, 
oni pa petega. Šlo je za nekda
njega občinskega uslužbenca 
Ivana Glasa, ki je postal pre
sežni delavec. Reševali so ga 
kot podjetnika.

ČATEŠRE TOPLICE

Termalna riviera
V petek so v Čateških Ter- koncept razvoja čateške firme, nju z SGP Zasavje iz Trbovelj, minister za turizem Ingo Paš. 

mah odprli pravcato termalno ki je uvrščena že kot sedanja ^ .... V ponedeljek so v Mokricah
riviero. Celota zunanjih baze- delniška družba med pet slo- ., P3 ^1 imajo na iz iro mar- ustanovili golf klub. Direktor 
nov v obliki ribe meri kar venskih firm v pilotski študiji 1 ,^jv.°. 1sar,fire , aclT|unov Term dipl. inž. Borut Mokro- 
18.000 kvadratnih metrov, za privatizacijo, je izdelala ^ 0 Zlnl, v1 'n kar. rnf' vič je v nagovoru že vabil na 
s preostalimi bazeni, štiri naj- mag. Alenka Kocuvan-Polut- ro'y’ voc1/’111 'okov, pravca e nas]ecinjj letošnji otvoritvi: no- 
starejše so obnovili, imajo se- nik, sam načrt za bazen pa dipl. voclne gooe, ležalnega masaž- vj g0|f na Mokricah in teniško 
daj na tem delu brežiške občine inž. arhitekture Friderik Polut- J16®3 /?a7.ena’ vo™lfl saPov’ dvorano v Termah. Skratka, ne 
za kopanje skupaj 5.500 kva- nik, oba iz Razvojnega centra refl whirlpoolov, itd. Ie >>za vs;,T0gar nekaj«, kot po-
dratnih metrov bazenov. Na- Celje. Zahtevna dela je, pre- Trak je prerezal dolgoletni udarjajo v svojem sloganu, 
ložba, v celoti iz lastnih sred- težno od letošnjega februarja vodja investicij v Termah Via- vedno boste videli kaj novega 
štev Term, je veljala 4 milijone sem, opravilo sevniško gradbe- do Deržič. Kolektivu je za pri- v tem podjetnem kolektivu! 
nemških mark. Dolgoročni no podjetje Posavje v sodelova- dobitev čestital tudi slovenski

VELENJSKI NAČRTI 
O VARČEVANJU

Leti 40
Občinarjev

»Spravite Me občinske uradnike v to petnadstropno 
stavbo.« pravi republiški poslanec Ivan Atelšek in pokaže 
na razsežno poslopje nekdanje rudniške direkcije, v kateri 
sedaj sedijo funkcionarji in uradniki vlade, skupščinske 
strokovne službe in nekaterih upravnih organov velenjske 
občine. Zagotovo pri tem Atelšek misli na veliko število 
zaposlenih v javni občinski upravi, ki bi jih morali enkrat za 
vselej zmanjšati.

nem poslopju, kjer je pred desetletji ustvarjala in načrto-

issekretariat za javne gospodarske dejavnosti v pisarnah 
nekdanjega stanovanjskega podjetja, uprava za urejanje 
prostora m varstvo okolja ter medobčinska geodetska 
uprava sta v občinski sodniji, ljudska obramba v dopadlji
vem domu SLO, družbene dejavnosti pa tam, kjer so

O zmanjšanju zaposlenih v občinski upravi, poenostavi
tvi upravnih postopkov in varčevanju so vsi dosedanji

shriara v občim Veknje-vse vi, de svojo učinkovitost in

•*?*■*>. ^ ‘“»■»g* «> *■»*>•
po*tw4» pm&iimt omtm fuimtcimh

?1£1££!ZS!Z “T-
hIS ndik vrnJkcZz^inii „ M> u.i,

je v izvršnem svetu zaposlen minister Emil Štrbenk, kate-

Avstrijci v jedrski
Minuli teden so si ogledali krško nuklearko člani vodstva 

avstrijske socialistične stranke dežele Štajerske na čelu s prvim 
namestnikom deželnega glavarja prof. dr. Schachnerjem. Pogla
vitno besedo pri vprašanih niso imeli strankarski veljaki, temveč 
za cel avtobus avstrijskih novinarjev katerim je s sprejemljivo 
srečo odgovarjal direktor jedrske inž. Stane Rožman. Gostje so 
se zatem odpeljali proti Ljubljani na pogovor s socialdemokrat
skimi vrstniki pri dr. Jožetu Pučniku.
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RES JE...
- da v Murski Soboti vse glasneje razmišlja

jo o ponovnem preimenovanju nekaterih ulic. 
Zadnja potreba je upravičena: evolucija je na
plavila heroja podpolkovnika Vladimirja Milo
ševiča. Ker se ob ugrabitvi v Mariboru vojski ni 
upiral, ga je ta po nekaj urah morala izpustiti.

- daje Armada najboljši plačnik, ugotavlja
jo vsi, ki z njo delajo. Prav zato na' Ravnah in 
v Mariboru križem gledajo, ko kdo glasno ali 
po nemarnem omeni to združbo posebnega 
pomena. Denar prevrta, kar sveder ne more.

- da bomo Slovenci kmalu dobili nove potne 
liste. Lastnikom ostaneta dve možnosti za po
potovanje: ali prek Sotle ali od Litije do Čateža. 
Če bo šlo tako naprej bo izbor lahek: bosonoga 
peš hoja.

- da so v mariborski Operi združili kadrov
ski potencial in zdrave sile: najobetavnejša pev
ka je za podnajemnika sprejela najobetavnejše
ga ravnatelja. Boris Skalycki je ostal tam, kjer 
je bil.

- da se verižniki deviz grdo igrajo s pasanti. 
V petek so znova razširili vest o devalvaciji in 
marko udarili na ajnc. Barabe pa trdijo, da so 
vso reč zakuhali bankirji, ker so se hoteli znebi
ti obveznic.

- da se je pri Hudi luknji znova začela pojav
ljati črna vdova. V črno odeta (spodaj povsem 
in sploh gola) lepotica znova priseda k samot
nim voznikom. Komaj smo se za las izognili 
potresu, zdaj pa to.

- da se gospod Pirh, hotelir z Jurgovega, še 
ni vrnil iz daljne Rusije, kamor je odpotoval po 
dva ducata »animir dam«. Njegova sreča, kajti 
medtem je konkurenca Slovenijo preplavila 
z »estradnimi umetnicami« iz bratske Romuni
je, Bolgarije, s Češke in Poljske.

- da v Žalcu več nihče na glas ne omenja 
denarja, ki so ga porabili za vrtanje lukenj 
v zemljo. Kot je že bilo dolgo znano, pod 
Žalcem ni termalne vode niti za bokal, kaj šele 
za ogrevanje celega mesta.

- da smo Slovenci gostoljuben narod. Bav
čarjevi fantje so navijače Crvene zvezde ob 
vrnitvi iz Milana drugega za drugim družno 
pospremili do mesta, kamor tudi cesar hodi 
peš. Tja in nazaj. Brezplačno.
- da Evropa sploh ne ve, kako je v resnici pri 

nas. Namesto, da bi trumoma, kot njega dni, 
uporabljala bližnjico Turnško cesto in najbolj 
Odprto mejo z najmodernejšim predorom pod 
Karavankami, jo ti, nebodijihtreba, drdrajo na
okrog po Madžarski in Romuniji, da bi prišli 
v Bolgarijo ...

BANKA
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ODCEPITEV OD MARIBORA ZAVOLJO SMETI

Suverena Korena
V teh dneh je domala ves svet obkrožila vest, da je 

v Mariboru prišlo do incidenta med pripadniki Teritori- 
jalne obrambe Slovenije in Jugoslovanske ljudske armade 
in daje bila posledica tega incidenta obkolitev in blokada 
Učnega centra TO v Pekrah. Veliko manj ljudi pa ve, daje 
bila v minulih tednih »blokirana« tudi Korena v Slovenskih 
goricah — pa ne zato, da bi kdo ne ušel iz nje kam drugam, 
pač pa zato, da Mariborčani ne bi v Koreno in Voličino 
začeli voziti svojih »smeti« in drugih odpadkov.

V času ko Jugoslavijo, še posebej pa Hrvaško »pretre
sajo« blokade, odcepitve posameznih delov, razglašanje 
lokalne zakonodaje in podobno, smo tudi v Sloveniji doži
veli svojo prvo »blokado«. Na srečo pa se je ta »bolezen«, 
ki pretresa od krize izmučeno Jugoslavijo od severa do juga 
in od vzhoda do zahoda pojavila v Sloveniji v nekoliko 
milejši obliki, pa tudi razlog za »konflikt« niso bili mednaci
onalni spori, pač pa samo »smeti«.

Vse se je v bistvu začelo takrat, ko je skupina strokovnja
kov pripravila spisek možnih lokacij za regijsko odlagališče 
odpadkov — v Koreni seveda pravijo, da je mariborski 
strokovni team spisek pripravil v »najstrožji tajnosti«. 
Kljub najvišji stopnji tajnosti pa je vrlim Korenčanom le 
uspelo odkriti grdo nakano Mariborčanov, proti čemur so 
odločno protestirali. Nova Doba je že pisala o tem, kako se 
je tedaj pravzaprav v Slovenskih goricah prvič »zgodilo 
ljudstvo« — Koreno so nekega popoldneva pretresle 
demonstracije, ki jih v teh krajih verjetno ni bilo od časov 
Franca Jožefa naprej, verjetno pa jih ni bilo tudi nikoli prej.

Na javnem zboru občanov (v južnih krajih pravijo takš
nim zborom mitingi) je ljudstvo postavilo zahteve-občani 
ne dovolijo izgradnje kakršnekoli deponije odpadkov, zah
tevajo, da se takoj prekinejo vse aktivnosti, terjajo od 
občine Maribor in Lenart, da nemudoma umakneta z dnev
nega reda to problematiko in slično...

Po že preizkušenih scenarijih so na tem mestu na vrsti 
mediji. Tudi v tem primeru so opravili svoje, čepirav je 
treba resnici na ljubo povedati, da so o problematiki pisali 
dokaj umirjeno in odmirjeno in niso tako »podžgali strasti«, 
kakor bi jih lahko.

Ker oblasti v Mariboru niso dovolj hitro reagirale, občani 
pa niso verjeli nobenemu več na besedo, je kmalu prišlo do 
novega »zbora občanov« na katerem je »ogorčeno ljud
stvo« sprejelo tudi sklep naslednje vsebine: »Pristopamo 
k fizičnemu nadzoru območja, ki je predviden za deponijo 
odpadkov z namenom, da ne dovolimo vstopa na to 
območje nikomur, ki bi imel namen zbirati podatke ali 
opravljati kakršna koli dela za deponijo. Na vidnih mestih 
se postavijo opozorilne table. S tem sklepom se seznani SO 
Maribor, oddelek za notranje zadeve SO ter Izvršni svet 
občine.«

»Politično-varnostne« razmere v Koreni so po tem 
postale še bolj »naelektrene«. Občani so z budnim očesom 
opazovali tujce in nemudoma poročali, če se je pojavil na 
»njihovem« ozemlju kakšen »tujec«. Najbrže ni treba ome
njati, da so se kaj hitro začele dezinformacije, da je bil vsak 
»tranzitni« potnik osumljen, da je »poslan od onih iz Mari
bora« itd. Ker pa tu pa tam le zanese kakšnega uradnika 
skozi Koreno, je bilo seveda tudi takoj na dlani, da so še 
vedno poskusi, da bi Koreni in Voličini vsilili deponijo... 
Zatorej je sledil zadnji in skrajni ukrep: »Če Maribor ne bo 
odstopil od ideje, da bi deponijo regijskih odpadkov locirali 
v Koreni, se bo Korena prisiljena z referendumom odcepiti 
in priključiti občini Lenart«.

Konflikt se je samodejno začel razpletati čisto po jugoslo- 
vansko-to pa pomeni, da je začel postajati čisto iracionalen 
in da se je do konca zapletel. Konflikt, dogajanje ljudstva, 
zahteve, neučinkovitost sistema, blokade, dezinformacije, 
referendum, odcepitev... in to po vsem tem, ko smo 
mislili, da je pri nas v Sloveniji tako drugače — da imamo 
pravno državo, učikovit sistem, da konflikte lahko rešimo 
razumno. ..

Kdo ve, kako bi se vse skupaj končalo, če ne bi naravnost 
spektakularne in razumne poteze naredil mariborski mestni 
izvršni svet. Sprejel je sklep, da v Koreni v času njegovega 
mandata zagotovo ne bo regijske deponije odpadkov.

Poleg tega pa je še predsednik izvršnega sveta Maribora 
Anton Rous podpisal nekakšno »častno besedo«, da depo
nije odpadkov v času njegove vladavine v Koreni ne bo. 

Ali mu bodo Korenčani verjeli? Upajmo da, sicer bo

potrebna mednarodna arbitraža. Sicer pa, ali bi ne b 
»nobel«, če bi denimo prišla zdrahe med Mariborom 
Koreno reševat' Santer in Delors — sedaj imata najbi 
prakso v reševanju takšnih in podobnih problemov...

SVETOVNA SLOVENSKA VESELICA

Hojladrija
V procesih našega osamosvajanja smo popolnoma 

zanemarih ali pozabili slovensko veselico, to je folklor
no posebnost, ki nima primere. Slovenci smo med 
vsemi evropskimi narodi najbolj razvili to obliko dru
žabnega življenja, v kateri že od vsega začetka igrajo 
zelo pomembno vlogo tudi noži vseh vrst in oblik. 
Evropa bo lahko srečna, ker bo dobila atraktivno, 
dinamično, da ne rečemo, eskplozivno prireditev.

Zdaj smo šli še dlje. Zdaj pripravljamo kar svetovno 
slovensko veselico. Na celjskem Starem gradu. In to 
natančno po strogih predpisih, ki upoštevajo želje po
kojnih knezov. Ti niso imeli radi hrupa. V času veselice, 
predlagajo nekateri, bi morali prepovedati prodajanje 
brezalkoholnih pijač, bi bilo obvezno kupovati alkohol
ne pijače, ker bi le tako bistveno povečali dobro voljo in 
bi svet videl, da znamo prirediti res veselo svetovno 
veselico.

Namesto tega pa bodo prepovedali prodajanje na 
črno vsem, ki ne prodajajo slovenskih izdelkov oziroma 
artiklov, to pa so lipov list, majice z napisom Slovenija 
moja dežela, namesto ameriških kavbojk pristne slo
venske hlače z všitimi žepi (tako se ne vidi, koliko ima 
kdo denarja) in zavihki, kakršne so nosili Slovenci 
v starih časih in z njimi dokazali, da so res Slovenci itd. 
Prodajalci bodo morali govoriti Slovensko, če ne, ji

bodo poslali 113 hitre tečaje, če bodo seveda hoteli 
prodajati slovensko blago. Med prodajalci in sloven
skim blagom mora biti slovensko komuniciranje. Sum
ljive prodajale® bodo nagnali čez zamišljeno (se pravi 
nekdanjo) gr3)sRo obzidje in se bodo tam počutili kot 
tedanji podložniki grajskih.

Vse drevje okrog gradu, ki so ga načeli plini, bodo 
poškropili s sVe*° zeleno barvo in poskrbeli za lepo 
vreme, da je n® bi skazilo ali spralo.

Mogoče se ° teden dni pred veselico vsak večer 
dvigal iz Fritmnkovega stolpa orjaški duh Friderika in 
zaplaval čez Eeije, kot se iz pravljičnih steklenic razle
zejo duhovi-

Razmišljaj0- 133 bi 0<j mftvRi obudili tudi Hermana, 
saj je pravzaprav že dovolj dolgo pod rušo. To bi lahko 
naredili tako. a bi se med vrhuncem veselice, nekako 
opolnoči, ko 1® za take reči najprimernejši trenutek, ko 
bi že vsi videl* olj slabo, odprla tla in bi iz njih hiišknil 
v razkošni belo sivi halji, v kakršni je menda še pri 
osemdesetih ]atlal v Rim.. Če bi poskrbeli za konja, na 
katerm bi se P0javil v enakem oblačilu kak amaterski 
igralec, tako n® bi nihče vedel, da ni Herman, še zlasti 
če bi mu bilo *me Herman.

No, vidite, ako malo vsega je potrebno, da dobimo 
svetovno slovonsko veselico. O frajtonaricah, citrah, 
juckanju in dragem me govorimo.

Vojna in mir, 15. del
KUttlldAIT-SKO VODSTVO SE 0E- 
ZRRRDt VRRNOSTI V-Rje UHRKNICO 
NO BRHRMSKE OTOKE

NOVA DOBA

HUMORESKA

Mora 
biti še 
četrti

»Tvojega poklica ti pa res 
ne zavidam,« je rekel moški 
novinarju Petru Kuliju. »V 
novinarja si je lahko vsakdo 
obrisal čevlje, za nameček pa 
mu dal še brco. Da o tankem 
kosu kruha sploh ne govori
mo. So bili časi, ko si moral 
biti na liniji, ta pa je bila kot 
vrvica, napeljana čez kapitali
stični prepad v svetli sociali
zem. Ce si izgubil ravnotežje, 
je bila tvoja hoja destruktiv
na, tendenciozna, si s svojo 
hojo celo ogrožal soci
alizem.«

»Zdaj je čisto drugače,« je 
odvrnil Peter Kuli. »Zdaj je 
ta vrvica napeljana čez soci
alistični prepad v kapitali
zem. Če zdaj novinar zaniha 
preveč na levo, ni sovražnik 
kapitalizma, ampak režima, 
vlade, ki je prav tako nezmot
ljiva kot je bila prejšnja. To 
pa je zelo nevarno. Če je na
mreč vlada nezmotljiva. Am
pak jaz se ne sekiram.« Pove
dal je, da se izogiba vsaki ek- 
vilibristiki.

Zjutraj, preprosto, pregle
da vsa krizna žarišča v gospo
darstvu, dvigne telefonsko 
slušalko in pokliče:

»Dober dan, bi lahko dobil 
direktorja ?«

»Njega pa trenutno ni. Je 
spodaj v jedilnici, kjer se po
govarjajo s predstavniki sin
dikata o zahtevi delavcev.«

»Kaj štrajkajo?«
»Seveda. Kaj ne veste?«
»Madona. Kdaj so pa zače

li? A lahko dobim predsedni
ka sindikata?«

»Katerega, neodvisnega ali 
svobodnega?«

»Saj je vseeno«.
»Žal ni nobenega.«
Odloži slušalko in zavrti 

druge številke.
»Prosim direktorja!«
»Njega pa ni. Štrajkamo in 

se pogovarja...«
»Madona, že drugi štrajk. 

Kdaj bomo pa lahko izvedeli 
kaj več?«

»Pokličite enkrat do treh.«
A Peter se ne da. Ve, da je 

še tretje krizno žarišče.
»Rad bi govoril z direk

torjem.«
»Njega pa ne morete do

biti. «
»Kaj tudi vi štrajkate?«
»I, seveda, kaj ne veste? 

Kje pa sploh živite?«
»Ja, ljudje božji! Kdo, kje 

pa sploh še delajo?«
»Vlada. Politiki. Vidite, 

kaj delajo? Razprodajajo na
šo lastnino, pa nihče nič ne 
reče.«

Ja, kaj bomo pa zdaj pisali? 
se vpraša Kuli. In pokliče 
svojega novinarskega kolego.

»Se danes dogaja kaj po
sebnega?«

»Pravzaprav nič. Imamo 
samo štiri štrajke.«

»Hudiča! Se mi je kar zde
lo, da mora biti nekje še če
trti.«

FOTOREPORTAŽA

Prvi
slovenski
vojaki

V dveh učnih centrih v Sloveniji, v Pekrah pri Mariboru 
in na Igu pri Ljubljani, so v nedeljo zaprisegli prvi vojaki 
Slovenske vojske, zaenkrat še Teritorialna obramba ime
novane. Kljub temu, da je Slovenija širna dežela, v kateri 
za razliko od majhne Brazilije nikoli ni bilo denarja za 
avtocesto, ki bo povezovala širno deželo z enega na drugi 
konec, sta predsednik Milan Kučan in obrambni minister 
Janez Janša uspela prisostvovati obema slovesnostima 
(mimogrede: uganite, ali sta potovala z avtomobilom ali 
s helikopterjem). Sodeč po fotografijah bi se na Igu lahko 
pogovarjala tudi takole:

»Ti, Janez, fante si pa res lepo oblekel. Pa kakšna lepa 
dekleta so jih obiskala...«

»Pa kako ponosno se držijo. Malo me samo skrbi...

PETROL
z vami na poti

NI RES..
— da bi Jelko Kacin, minister za informira

nje, oni dan na televiziji razlagal: »Zdaj boste 
delali drugače. V TV dnevniku mora biti več 
prispevkov o slovenski vojski s posebnim po
udarkom na osebo in podobo gospoda Janše. 
Če pa že morate govoriti kaj o JLA, naj bo to 
v skladu z našo politiko...

— da bi bil »Ekološki forum« v Murski So
boti res ekološki. Čeprav je bil na sam dan 
svetovnega nekajenja, so dvorano v Zvezdi ta
ko zakadili, da sta bila gosta, dr. Matjaž Kmecl 
in Tone Partljič v domu komaj razpoznavna, 
dva pijančka pa je cigaretni dim dotolkel.

— da se Celjani v Knežjem mestu ne pri
pravljajo na Svetovni slovenski kongres. Razen 
delavcev občinske uprave vsi vadijo — stavke. 
Do usodnega dne bo tako občinstvo dobro 
pripravljeno.

— da Mariborčani niso hvaležni svoji materi 
županji, ki se je tako hrabro upirala grdim 
vojakom, da je niso odnesli iz skupščinskih 
prostorov, kot je bilo to primer s komandan
tom slovenskoštajerske vojske, poznejšim na
rodnim junakom Vladom Miloševičem.

- da bi slovenska vlada prepovedala tekmo
vanje slovenskih lepotic vse dotlej, dokler or
ganizatorjem ne bo uspelo prepričati vsaj eno 
Slovenko, katere priimek se ne bo končal s »č«.

— da bi naj ob zadnji stavki šolnikov v Celju 
vsi enoglasno pritegnili pobudi. Najglasnejši so 
bili oni z najvišjimi, stavke pa se niso udeležili 
na šolah, kjer imajo profesorji najnižje plače.

- da bi prvi železničar med slovenskimi že
lezničarji, sicer Celjan, prižgal zeleno luč za 
obnovo že leto in dan propadajoče celjske že
lezniške postaje. Čaka na Habsburžane.

- da koncern Gorenje ne skrbi za svoje 
delavce. Zdenko Bobovec, podpredsednico nji
hovega sindikata, ki je ostala na cesti, so zapo
slili v krajevnem odboru lendavskega sindikata 
- odpuščeni delavci Gorenja.

— da Slovenci ne potrebujemo lastne voj
ske. Gospod minister Janša je del svoje vojske 
razporedil v metropoli. Po dva in dva jih je 
namestil pred vsako večjo zgradbo v Ljubljani. 
Ni znano, koga varujejo: ali tiste, ki bi želeli 
vstopiti ali one, ki so že notri.

— da Slovenija ni v nevarnosti. Če bo ta 
nevarnost, še dolgo trajala, bo polovica Sloven
cev - pokrepala. Od naporov pred nevarnost
jo, saj na tisoče Slovencev že nekaj dni preživi 
na delovnem mestu, čakajoč na nevarnost. Da 
o stroških ne govorimo.
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Po (km h...) domovini
Maribor: Na dobravskem pokopališču so se poslovili od Josefa 

Šimčika. Mariborčani so tudi zborovali in podpisovali peticijo za 
mir.

Kijevo: Po mesecu dni so deblokirali Kijevo.
Beograd: Povprečna marčevska plača zaposlenih v Jugoslaviji 

je bila 6.154 dinarjev. Najnižja je bila v Makedoniji, najvišja pa 
v Sloveniji.

Zagreb: Celjski rokometaši spet v prvi zvezni ligi.
Priština: V Prištini že deluje četniški odred prostovoljcev 

Pavle Durišič pod vodstvom Dragiše Vučkoviča iz Prištine.
Sarajevo: So Srbi peljali puške Muslimanom? Člani Srbske 

demokratske stranke, ki so jih zalotili s puškami pri Bileči, 
trdijo, da je bilo orožje za Muslimane. Čudno, da jih Srbi ne 
obsojajo.

Ljubljana: Nadpovprečna koncentracija sil Jugoslovanske 
ljudske armade v Sloveniji. V vojašnicah po Sloveniji je mirno, 
toda ali je res tako?

Beograd: V Srbiji so streljali na slovenski tovornjak. Krogla je 
zgrešila voznika in sopotnika.

Ljubljana: Udar proti Sloveniji naj bi izdelal načelnik štaba 
general Adžič. Posebne enote naj bi nevtralizirale republiško 
vodstvo.

Ljubljana: Zapletlo se je, ker so republiški organi ustavili 
dobavo transporterjev vojski. General Vidmar zatrjuje, da voja
ške vaje niso povezane z razmerami v Sloveniji.

Ljubljana: Pri plačevanju carin ostajamo pri starem.
Beograd: Markovič dobil zaupnico parlamenta. Za zaupnico 

zvezni vladi je glasovalo 33 delegatov, 11 pa jih je bilo proti.
Beograd: Zvezno predsedstvo je bilo preloženo, ker se 

sestanka niso udeležili člani iz štirih republik.
Knin: Ne kaže, da bo v Krajini kmalu mir. Vojska prizadevno 

odstranjuje barikade, Martič pa bi rad izgnal vse redarstvenike.
Priština: Nezaslišno nasilje Srbov na Kosovu. Trije fantje so 

do smrti pretepli enajstletnika.
Beograd: Razčiščevanje v srbskih sindikatih. Predsedniku 

Milenkoviču očitajo, da je podaljšana roka Slobodana Miloše
viča.

Ptuj: Ptujska vlada obsoja ravnanje poveljstva garnizije. 
Občinska skupščina je odrekla gostoljubje vsem, ki so odgovorni 
za streljanje elektrikarja.

Beograd: Predsedstvo se je sestalo le toliko, da se je razšlo. 
Napovedane seje se niso udeležili dr. Janez Drnovšek, Stipe 
Mesič in dr. Vasil Tupurkovski.

Sarajevo: Kako dolgo bo Bosna mirna? Prvaki treh bosanskih 
strank so se sicer dogovorili, da bodo umirili ekstremiste v svojih 
vrstah, nihče pa ne verjjame, naj bo mir trajen.

Beograd: Zvezno ustavno sodišče je začasno prepovedalo 
izvajanje slovenskega zakona o vojaški obveznosti.

Beograd: Srbski poslanci niso za priključitev Krajine.
Knin: Milan Babič pravi, da je SAO Krajina zvezna enota. 

Dosedanji statut SAO so povzdignili v ustavni zakon, imenovali 
pa so tudi ministre.

Cerklje: Vojska vadi s polno paro. V okviru vaj zagrebškega 
letalskega korpusa je z letališča v Cerkljah poletelo nekaj deset 
letal brez bojne opreme.

Ljubljana: Najbolj mrzel mesec v zadnjih petdesetih letih. 
Marsikje v Sloveniji so izmerili temperature, ki so običajne za 
zimski čas.

Hrušica: Karavanški predor bo cenejši, kot je kazalo. Po prvih 
izračunih za 10 milijonov dolarjev cenejša gradnja.

Ljubljana: Vlada bo obdavčila previsoke osebne dohodke. 
Vse plače, ki za več kot 20 odstotkov presegajo povprečni 
mesečni bruto osebni dohodek na zaposlenega, naj bi bile od 1. 
junija najprej obdavčene.

Zagreb: Hrvati bodo na jugoslovanski dogovor čakali do 15. 
junija. Če do takrat dogovor ne bo sklenjen, bodo sprejeli 
razdružitvene dokumente.

Beograd: ZIS ugotavlja, da mu nihče več ne verjame. Kljub 
zatrdilom vlade in NBJ, da so devizne vloge varne, jih varčevalci 
množično dvigujejo.

Sarajevo: BiH pred razpadom zaradi nezaupanja med stran
kami. Voditelji nacionalnih strank že tri dni sestankujejo za 
zaprtimi vrati, dosegli pa niso nobenega sporazuma.

Sarajevo: Srečanje predsednikov bo v četrtek. V Stojčevcu pri 
Sarajevu naj bi razpravljali o predlogu Izetbegoviča in Gligo
rova.

Ljubljana: Uporabo kurilnega olja bodo strogo nadzorovali. 
Za kršilce bodo drakonske kazni, kontrole pa bodo tudi na 
gradbiščih, poljih in bencinskih črpalkah.

Ljubljana: V nedeljo so zaprisegli vojaki slovenske vojske.
Skopje: Avtobusi mestnega prometa so blokirali center mesta 

in zahtevali podražitev mestnega prometa z 10 na 20 dinarjev.
Beograd: Junija bo ZIS dobil manjkajoča člana-zveznega 

sekretarja za gospodarske odnose s tujino in ministra brez 
listnice.

Beograd: Majska inflacija naj bi bila 10,9 odstotna. Po podat
kih zvezne statistike so se cene na drobno letos povečale za 38,9 
odstotka.

Beograd: ZIS ustanovil skupino, ki bo krotila republike. Po 
zaupnici v zveznem parlamentu se je Markovič očitno odločil, da 
ne bo prekrižanih rok čakal na konec jugoslovanskih sporov.

Maribor: Vojaško tožilstvo v Zagrebu je zaradi mariborskih 
dogodkov prejelo kazenske prijave zoper Miča Deliča, Arsima 
Muhamerija, Fabijana Jurleta in Andelka Zivotiča.
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Cesta pod parkom 2, Velenje, Tel.: 063/855-734

ODPRTO VSAK DAN od 12. do 16. ure in 
od 18. do 24. ure

PRIHAJA STRANKA KRŠČANSKIH SOCIALISTOV

Sveži in pošteni
Dober mesec je od tega, kar so v Ljubljani ustanovili stranko 

krščanskih socialistov, to je politično organizacijo slovenskega 
krščansko socialnega gibanja (SKSG), ki ga je začel dr. Janez 
Evangelist Krek in se je uveljavilo kot dejavnik sodobne gospo
darske, socialne, kulturne in politične preobrazbe slovenskega 
naroda. Tradicija dolgih desetletij je bila po vojni zaradi ideolo
ških razlogov prekinjena, zdaj pa pomeni v resnici nadaljevanje 
dvajsetletnega gibanja oziroma društva »2000«, ki se je ob 
koncu šestdesetih let oblikovalo okrog istoimenske revije, nje
govo jedro pa so bili slovenski krščanski izobraženci. Iz SKSG je 
nastala slovenska krščanska demokracija, od tod je izšla tudi 
pobuda za ustanovitev slovenske demokratične zveze. Že to 
kaže pravzaprav usmeritev gibanja, ki je hotelo ostati zunaj 
cerkvenega vpliva in mu zato cerkveni krogi niso bili naklonjeni. 
Stranko krščanskih socialistov bodo organizirali kot sodobno 
politično stranko, temelječo na krščanskem etosu, pri čemer je 
svetovnonazorska opredelitev članov postranskega pomena. 
Več smo skušali izvedeti v pogovoru s predsednikom prof. dr. 
Matijem Kovačičem, ki sta se ga udeležila tudi podpredsednik 
Jože Dular in tajnik Janez Kovačič.

Kot povzemamo, so SKS 
ustanovili pozno in šele po voli
tvah, ko je ob porajanju demo
kracije postalo jasno, da 
SKGS, ki je sicer imelo ambici
je političnega delovanja, na ne
kaj izjav v javnosti ni dobilo 
odziva. Pokazalo se je, da le 
politično organizacijo slišijo in 
lahko vpliva na potek dogajanj 
v družbi. Morda je to pravilo 
vseh demokracij. Drugi razlog 
je bil ta, da se SKS ni hotela 
povezovati v koalicijo, četudi 
imajo stranke podobne progra
me. Možno je seveda povezo
vanje ob konkretnih vpraša
njih, ne pa načelna koalicija. 
SKS se želi profilirati kot sa
mostojna stranka, ki ji je naj
bližja opcija vlada narodne re
šitve, sicer pa bodo nove voli
tve pokazale razmerja vo
livcev.

Do suverenosti z lastnimi 
močmi

Po besedah dr. Kovačiča 
ustanovitev SKS ne pomeni, da 
imamo na Slovenskem dve krš
čanski stranki, saj so razločki 
očitni. »Gre za ekskluzivno 
stranko, ki za članstvo kot po
goj postavlja priznavanje krš
čanskih etičnih načel. Član ni 
nujno veren, saj so tudi neverni 
ljudje globoko etični, le hkrati 
ne more biti v drugi stranki. 
Iskati bomo skušali sredinsko, 
malo levo opcijo, kot taki pa bi 
bili lahko v parlamentu jeziček 
na tehtnici in bi nedvomno ve
liko prispevali k razvoju naše 
demokracije.« SKS zagovarja 
stališče, da slovenske suvere
nosti ne moremo graditi s po
močjo zahodnih sosedov, am
pak z lastno etično,, moralno in 
gospodarsko močjo. Je za 
ohranitev sodelovanja z vsemi 
jugoslovanskimi republikami 
kot suverenimi državami v ok
viru konfederacije. Slovensko 
državo vidi vezano na medite- 
ran, srednjo Evropo in Jadran. 
Če bi šli počasneje v osamosva
janje, bi si verjetno pridobili 
več svoboščin, kot jih imamo 
zdaj, ko smo popustili pri cari
nah in še kje.

Bomo postali Afrika 
v Evropi?

SKS ima zelo izostren in kri
tičen odnos do koncepta go
spodarskega razvoja. Po nje
nem, pravi dr. Kovačič, se je 
vladajoča koalicija ali premalo 
zavedala položaja ali je podle
gla konceptu hitrega prehoda 
v grobi kapitalizem, kakršnega 
so ZDA preživele že sredi 
prejšnjega stoletja. Nova stran
ka je za gospodarsko preobraz
bo, ki bo dajala dovolj pravic 
tudi delavcem. Ve, daje nujno 
vpeljati tržni model gospodar
stva, a ta nikoli ne deluje po
vsem socialno. Zato so v razvi
tih deželah sprejeli korektive, 
ki ščitijo interese slojev brez 
kapitala. Ni le kapital tisti, ki 
ustvarja novo vrednost, ampak 
je to tudi delo, ki mu moramo 
priznati pravico do upravljanja 
in udeležbe na dobičku. O tem 
govori tudi enciklika. Za leto 
dni naše demokracije je značil
no, da vlada nima socialne vizi
je, zato se pomoč pojavlja v ka
ritativni obliki, kar za SKS ni 
sprejemljivo. Država mora ure
jati socialna vprašanja, ne pa 
jih prepuščati ali prenašati na 
dobrodelne ustanove. Nespre
jemljivo je mnenje, češ ko bo
mo bogatejši, bomo poskrbeli 
za reveže - ti potrebujejo po
moč danes.

»Veliko vprašanje je, ali bo
mo na račun življenjske stiske 
ljudi razvijali podjetništvo in 
jim jemali del dohodka. Glejte, 
naši podjetniki namesto doma 
ustanavljajo podjetja zunaj, ker 
očitno ne zaupajo lastni državi. 
Tu država ne odigrava svoje 
vloge. Prehitro poskuša pre- 
tapljati državno lastnino v za
sebno. Možen scenarij je groz
ljiv: naši podjetniki skozi nak- 
kradeno premoženje vlagajo 
torej zunaj, v naš prostor bodo

prišli tuji podjetniki, z njimi tu
ji strokovnjaki, naši pa bodo 
prisiljeni iskati svoje mesto zu
naj. Tako se zna zgoditi, da 
bomo sprejemali najbolj uma
zano industrijo in postali tržiš
če manj kakovostnih izdelkov. 
Skrbi nas, da bi naš narod tako 
degradirali. Če preveč politič
no opcijo zagovarjamo pred 
gospodarsko, tudi politične 
opcije ne bomo uresničili. Zna
nje je edina šansa, sicer bomo 
postali Afrika v Evropi. Ohra
niti moramo zdravo gospodar
sko jedro, da bi ohranili gospo
darsko suverenost. Brez gospo
darske ni politične suvereno
sti,« meni dr. Kovačič.

Ta spoznanja utemeljujejo 
prizadevanja SKS, da bi ustva
rili socialno pravičnejšo druž
bo, ker bi to pomenilo, da bi 
ob spodbujanju zasebne inici
ative vsi Slovenci postali boga
tejši, bogato državo, in se lju
dje ne bi znašli na cesti. To 
pomeni, da so nujna socialna 
zaščita delavcev, nova delovna 
mesta in zaposlitve. Program 
vlade je dajal prednost obrob
nim rečem, pri čemer ne bi 
smela dopustiti razkroja prav
nega sistema, saj to pomeni tu
di razpad države. Stranke so se 
preveč oprijele ideje, da se dr
žava ne sme vpletati v gospo
darstvo, vsekakor pa bi morala 
ohraniti vpliv nanj, kajti navse
zadnje mora upoštevati intere
se vseh državljanov. V sistemu, 
kakršnega imamo ta trenutek, 
tudi zdravi subjekti ne morejo 
preživeti. SKS vidi rešitev go
spodarstva v oblikovanju novih 
firm, v katere bi vlagali deloda
jalci, delavci in vlada, v ustano
vitvi nacionalnega sklada.

Ponavljajo napake 
komunistov

Proces, ki smo mu priča 
zdaj, zahteva premišljeno poli
tiko, povezovanje slovenskega 
naroda v smislu sinteze, ki bo 
dala optimalne razvojne reši
tve. SKS ni za to, da bi podpi
rala enobarvne ljudi, pravza
prav barva sploh ni važna. Do
pustiti je treba možnost, da 
kdor drugače razmišlja, še ni 
nasprotnik. Sistem, ki ga ima
mo trenutno, ki vse ruši, je zelo 
drag. je koncept tihe bele revo
lucije, bi ga morali preseči. Na
daljevati bi morali to, kar je 
dobro in opuščati vse slabo. Se
danja politika dela iste napake, 
kot so jih delali komunisti po 
drugi vojni. Kadrovske čistke 
bi morali opreti na to, da bi 
zamenjali nesposobne ljudi, to 
bi bilo produktivno, ne pa, da 
vsaka stranka skuša spraviti na 
položaje svoje ljudi.

Strpen odnos do 
preteklosti

Kot je dejal dr. Kovačič, 
SKS ni obremenjena s hipote
ko, zato je mogoče svobodneje 
razmišljati. Navsezadnje je raz
umljivo, da tudi znotraj krščan
sko usmerjenih ljudi nimajo 
o istih vprašanjih vsi enakega 
mnenja. Del somišljenikov je 
imel, na primer, premalo str
pen odnos do preteklosti oziro
ma je nasedel revanšističnim 
pogledom. Prav pa je, da 
o zgodovini povemo vse, kaj je 
bilo pozitivnega in kaj negativ
nega. Problem medvojnih in 
povojnih likvidacij je zelo bo
leč. NOB zamerijo, da ga je 
komunistična partija izrabila za 
strankarske cilje in stalinistično 
revolucijo. Je pa OF odigrala 
zelo pomembno zgodovinsko 
vlogo in tudi partizanski boj je 
bil zgodovinsko pomemben za 
obstoj Slovencev. Na domo
branstvo je treba gledati kot na 
upor zoper stalinistično revolu
cijo in komunizem, kot takšno 
je razumljiv pojav, zelo proble
matično in tragično pa je, da so 
domobranci prisegli Hitlerju, 
zaradi česar jih je protihitler- 
jevska koalicija upravičeno pri
štela h kvizlingom. Sicer je 
manj znano, da prisega ni bila 
po meri domobranske vojske in 
so si mnogi fantje vzeli življe
nje, ker so se čutili izigrane, 
predane Nemcem. Ob kritič
nem odnosu do Dolomitske iz
jave kot likvidacij bi morala 
sprava po mnenju SKS v to 
smer, da bi na tej in oni strani 
videli tudi zablode in napake, 
s tem pa naj ne bi obremenje
vali mladih ljudi.

SKS se bo zavzemala za la
ičen koncept družbe, pri čemer 
mora biti vera osebna stvar 
vsakega posameznika. Ugotav
ljajo, da je cerkev v vsaki druž
bi pomemben dejavnik, menijo 
pa, da ne more neposredno po
segati v politiko. Z drugimi be
sedami, vsak duhovnik ima 
pravico delovati politično, toda 
če se za to odloči, mora seveda 
opustiti svojo duhovniško služ
bo. Ni mogoče dopustiti, da bi 
moralni vpliv na ljudi zlorablja
li za politične cilje. Cerkev naj 
bi zato vplivala na vzgojo etič
ne osebnosti in opozarjala na 
pojave, ki so etično problema
tični ali zgrešeni.

Naj dodamo, da prav zdaj 
ustanavljajo celjsko občinsko 
in območno stranko krščanskih 
socialistov, v iniciativnem od
boru pa so Robert Jedlovčnik, 
Viki Kovačič, Dušan Jarh, 
Marjan Furlan in Franc Guten- 
berger.
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OSEBNA IZKAZNICA RGB-JA

Gorbačovova nova
oblačila

Je Mihail Gorbačov res predsednik ZSSR ali je le marioneta 
KGB-jevskega Kabineta v senci? S to uganko se ubadajo mnogi 
zahodni politologi, potem ko so lani decembra številne agencije 
poročale o državnem prevratu v Sovjetski zvezi. Do tega seveda 
ni prišlo. Vzrok za takšne domneve je bil namreč v nastopu 
Vladimirja Kijučkova, predsedsnika sovjetskega KGB-ja, na 
centralni televiziji, kjer je napadel destruktivne elemente, ki 
uničujejo sovjetsko oblast, za svoje početje pa naj bi bili deležni 
močne podpore iz tujine. Ob tem je Krjučkov pozval vse lojalne 
državljane, naj KGB obveščajo o vsem sumljivem. In konec 
lanskega leta je KGB nazadnje obelodanil tudi tisto, na kar so 
prisegali mnogi eksperti za vzhod: KGB se je namreč imenoval 
za sestavni del oblasti, obenem pa skromno zamolčal dejstvo, da 
se je težišče te oblasti nevarno nagnilo na stran KGB-ja. To sta 
nenazadnje, dva meseca kasneje, potrdila tudi predsednik Gor
bačov in premier Valentin Pavlov, ko sta v Krjučkovem tonu 
demokrate označila za rušilno silo, njihova gesla pa, »da priha
jajo iz tujih znanstvenih centrov«.

Špijoni z razlogom
KGB ali Komite državne 

varnosti SZ je svoj oblastniški 
vrhunec dosegel v letih stalini
stičnega režima, ki sicer velja 
za najbolj krvavo obdobje 
v njegovi zgodovini. To ogrom
no obveščevalno mašinerijo, ki 
jo je postavil totalitarni režim, 
je tako uspešno držal skupaj 
prej strah pred likvidacijami 
kot pa kakšna pretirana ideolo
ška pripadnost. Namreč, sami 
Čekisti (pripadniki izredne ko
misije za boj proti kontrarevo
luciji in špekulaciji) so v pogo
stih notranjih čistkah v velikem 
število izginjali v kleteh 
NKVD-ja.

Ko je predsednik postal 
Hruščov in spoznal, da so ti 
organi nevarni celo zanj, je za
čel z novimi, toda neprimerno 
manj ostrimi likvidacijami. Ker 
je bila njegova moč v primerja
vi s Stalinom precej skromna, 
je sodišče videl le manjši del 
preiskovalcev NKVD-ja in 
MGB-ja (ministrstvo za notra
nje zadeve). Le nekaj jih je do- . 
bilo najvišjo kazen ali taboriš
če, večina, ki se jim je sodilo 
zaradi zločinov, pa je bilo ob 
partijske izkaznice, čine in po
kojnino. Ostala manjšina je bi
la odpuščena iz MGB-ja in pre
meščena v policijo ali različna 
ministrstva in uprave. »Naša 
mesta so zasedli amaterji,« se 
pritožujejo upokojeni KGB- 
jevci. Seveda pa so premeščeni 
obveščevalci ohranili stik 
s KGB-jem. Pravzaprav so po

stali t. i. aktivna rezerva KGB- 
ja. Mimogrede, tudi dandanaš
nji so oficirji, ki iz KGB-ja odi
dejo v kakšno drugo službo, še 
vedno del aktivne rezerve.

KGB pod kožo partije
Proces postopnega zraščanja 

KGB-ja z državnimi organi in 
partijskimi strukturami je pote
kal več let. Pogosti kadrovski 
premiki iz KGB-ja v partijske 
in državne organe in seveda 
obratno so bili najbolj očitni 
v času Selegina, takratnega še
fa KGB-ja, ki je kasneje postal 
sekretar CK KP SZ in eden 
tistih, ki je največ prispeval 
k padcu Hruščova. V tistih le
tih je v KGB prišlo največ par
tijskih in komsomolskih funkci
onarjev, ki svojih stikov s prejš
njimi službami niso preki
nili. In to je vezi med na videz 
ločenima institucijama vse bolj 
krepilo. Logičen epilog je ta 
proces dobil leta 1967, ko je 
KGB vodil sekretar CK ZK SZ 
Jurij Andropov, kasnejši pred
sednik Vrhovnega Sovjeta. Od 
takrat naprej so bili »prestopi« 
nekaj povsem običajnega, saj 
sta partija in KGB začela delo
vati kot dva dela iste organiza
cije. Nič čudnega ni bilo, da je, 
denimo, Geidan Alijev, šef 
azarbejdžanskega KGB-ja kas
neje postal predsednik repu
blike.

Povsem identična je bila po
litična pot gruzinskega pred
sednika Givija Gumbaridzeja. 
Ali pa: general Abramov, šef

5. uprave KGB-ja postane na
mestnik vrhovnega tožilca SZ. 
Na njegovo mesto je prišel Jev- 
genij Ivanov, ki je bil pred tem 
vodja Oddelka administrativ
nih organov CK (bivši oddelek 
za zakonodajo in pravna vpra
šanja). Sicer pa so mnogi de
lavci tega oddelka, predvsem 
vodilni, bili neposredno pove
zani tako s CK ZK SZ kot tudi 
s KGB-jem. Svojčas je bil vo
dja tega oddelka tudi kasnejši 
predsednik Vrhovnega sovjeta 
Anatolij Lukjanov.

Perestrojka in 
»peresd vojka«

Lani jeseni je veliko prahu 
dvignilo pisanje nekaterih ame
riških časopisov, ki so iz knjige 
»KGB-pogled od znotraj« (av
torja K. Endrju in O. Gordijev- 
ski) pobrali trditev, češ da je 
pravi iniciator perestrojke v SZ 
prav KGB. Kmalu nato se je 
o tem razpisal še neki zahodni 
politolog, kije postavil tezo, da

Dejstvo je, da je prav KGB 
s svojimi informacijskimi kana
li poznal pravo sliko politične 
in ekonomske situacije v SZ, 
vedel pa je tudi za podvige za
hodne vojaške tehnologije. 
Sovjetska ekonomija je bila 
v takšnem položaju, da ni bila 
več sposobna oskrbovati potre
be vojaškoindustrijskega kom
pleksa. To pa je predstavljalo 
nevarnost za obstoj samega si
stema oblasti. Potrebne so bile 
torej takšne reforme, ki bi za
gotovile ne le varnost, temveč 
tudi moč centralne oblasti. In 
na položaj generalnega sekre
tarja partije je prišel sorazmer
no mlad, energičen in dovolj 
»zahodnjaški« Gorbačov.

Prisluškovanje
Gorbačovu

V situaciji, ko se v državi 
krhajo strukture oblasti, ima 
strateško prednost tisti subjekt, 
ki nadzoruje informacijske ka
nale. In KGB ima monopol

je prav KGB postavila Gorba
čova za predsednika. Ob takš
nih in podobnih diskusijah se 
postavlja vprašanje, kdo je 
pravzaprav komu podrejen: ali 
KGB partiji in politbiroju ali 
obratno? Čeprav je tajna poli
cija, katerakoli že, še vedno 
etiketirana kot konzervativna 
sila, je potemtakem povsem na 
mestu vprašanje, zakaj je 
KGB-ju ustrezal ta nedvomno 
progresivni korak? Se je odre
kel stereotipu, potem ko je, tu
di zahvaljujoč njemu, partija 
čedalje bolj lezla na obrobje?

nad informacijami. V ZDA, na 
primer, so informacije kot os
nova za sprejemanje odločitev 
v rokah oblasti: SRU, FBR, 
RUMO (vojaška obveščeval
na), Obveščevalni biro depart- 
menta. Državna varnost, razi
skovalne službe kongresa itd. 
Vse imajo svoje kanale, ki so 
med sabo neodvisni. V SZ pa 
se vse osnovne informacije ste
kajo v KGB. Shematično gle
dano se najprej prečistijo v In
formacijski upravi, nato v Prvi 
glavni upravi, zatem jih preuči 
še njeno vodstvo in kot takšni

pridejo podatki do šefa KGB- 
ja, Krjučkova, ki jih preda 
Gorbačovu. Ali pa tudi ne. Si
cer pa se vse informacije teme
ljito analizirajo v Upravi za in
formacijsko planiranje, vlnfor- 
macijsko-raziskovalnem insti
tutu, v Informacijsko-analitič- 
nem oddelku, z analizo podat
kov pa se ukvarjajo še različni 
akademski instituti. Kanalov, 
po katerih bi informacije prišle 
mimo KGB-ja do Gorbačova, 
praktično ni, saj se kontrolirajo 
vse šifrirne službe, pa tudi do
pisovanja med predsednikom 
in vlado so pod kontrolo. To
rej, prav v monopolu nad infor
macijami in nekontroliranju 
pravic in funkcij, se KGB razli
kuje od tajnih služb v demokra
tično razvitih državah. In to 
KGB, v času, ko se rahljajo 
vezi med partijskimi struktura
mi, postavlja v privilegiran po
ložaj.

V času mitingarskega vala, 
so bile vse demokratično sepa
ratistične sile usmerjene v ruše
nje KP SZ. V mnogočem jim je 
to uspelo. Toda, tisti, ki je 
spodbudil perestrojko, je nav
sezadnje vedel, da se vseskupaj 
lahko obrne proti njemu same
mu. Ko je preveril stabilnost 
države z dogodki v Tbilisiju in 
Bakuju, je sprožil opozorilni 
strel v Vilnjusu. V teh primerih 
je bila KP SZ ščit za KGB, 
približno takšen kot je bil svoj
čas Ligačov za Gorbačova. Se
veda pa se je s tem obstoječe 
ravnovesje sil v strukturi vr
hovne oblasti porušilo. Gorba
čovova popularnost je nezadrž
no padala. Postal je realni vla
dar le na dvainštiridesetih hek
tarjih kremeljske površine. Tu
di parlament je praktično nehal 
obstajati. V državi se sprejema
jo ukazi, ki dejansko uvajajo 
izredne razmere. Potemtakem 
je le še vprašanje časa, kdaj bo 
v veljavo stopil 113. člen sov
jetske ustave, ki uvaja izredno 
stanje. Proračun za »največjo 
armado na svetu« znaša 90 mi
lijard dolarjev, vsaka sovjetska 
republika k tej vsoti prispeva 
okrog 20 odstotkov iz svojega 
proračuna, nekatere uporniške 
republike pa so te dajatve (kot 
tudi ostale) deloma bojkotira
le. V primeru, da bi se poleg 
vojne zakonov začela se ban
kirska vojna, bi bila armada 
primorana posredovati, saj bi 
v nasprotnem primeru kaj hitro 
ostala brez denarja.

Koga je strah 
demokracije?

Ko je v bivši NDR prišlo do 
revolucije, so bili odkriti tudi 
tamkajšnji arhivi državne var
nosti: od 16,5 milijona prebi
valcev NDR je bilo kar 180 ti
soč obveščevalcev. Kasneje se 
je izkazalo, da je tudi Češko
slovaška s 15,5 milijoni prebi
valcev imela 140 tisoč sodelav
cev Državne varnosti. Iz obeh

primerov se lepo vidi, da se je 
s špijoniranjem ukvarjal en od
stotek celotnega prebivalstva. 
Potemtakem je v SZ sodelavec 
KGB-ja vsak stoti državljan, 
kar pomeni, da jih je neprimer
no več kot je, denimo prebival
cev v Sloveniji. Skratka, v SZ 
je, če upoštevamo podatek, da 
ima vsak dober operativec do 
deset obveščevalcev, okrog tri 
milijone špijonov. In najmanj 
toliko jih je strah, da bi refor
me v SZ šle tako daleč, da bi 
nekoč morali odkriti arhive 
KGB-ja.

Nov image KGB-ja
Vse bolj jasno je torej, da 

KGB postaja samostojna poli
tična sila. Prvi koraki v tej sme
ri so bili narejeni v volilni kam
panji leta 1989, ko je bilo za 
narodne deputate izvoljenih 
dvanajst KGB-jevcev, večino
ma predsednikov republiških 
komitejev.

Ta skromen rezultat je bil 
vzpodbuda za izdelavo prave 
taktike v predvolilnem boju na 
republiških volitvah lani. V re
publiške in mestne parlamente 
je bilo izbranih 2756 poslancev 
iz vrst KGB-ja. Pred dvema le
toma pa so se začele tudi velike 
kadrovske spremembe znotraj 
KGB-ja. V prvem valu je bilo 
zamenjanih osem šefov regi
onalnih komitejev. Lani spo
mladi je bilo v regionalnih ko
mitejih in upravah na novo 
imenovanih štiriintrideset vo
dilnih delavcev. Tretji pretres 
ni šel niti mimo centralnega 
aparata, od koder sta pred tre
mi meseci odšli dve ključni ose
bi v komiteju: Pirožkov in 
Bobkov. Poleg njiju pa še vrsta 
načelnikov v upravi.

Tako je Vladimir Krjučkov 
v dobrih dveh letih posredova
nja zamenjal več kot šestdeset 
sodelavcev čekistovske elite. 
Dodati je še treba, da je v zad
njih letih vez med KGB in 
MDV postala močnejša. Tako 
je Kurkov, nekdanji načelnik 
leningrajske mestne uprave za 
notranje zadeve postal načel
nik KGB za leningrajsko 
oblast, Arutiunan, ki je bil 
svojčas med vodilnimi v orga
nih za notranje zadeve, je po
stal predsednik KGB Arme
nije.

Po teh kadrovskih čistkah so 
na vodilna mesta prišli ljudje, 
katerih povprečna starost ni 
višja od 49 let. V 60. in 70. 
letih, v obdobju torej, ko je 
sedanja KGB-jevska elita zače
njala svojo kariero, se je v ob
veščevalno dejavnost vključilo: 
28 odstotkov ljudi, ki so prišli 
iz tovarn, iz vrst partijskega 
aparata jih je prišlo 21 odstot
kov, iz visokošolskih organiza
cij 13 odstotkov, ostali pa iz 
komsomola.
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komunizma prisiljeni v sodelovanje z okupatorjem, izbruh 
naj bi manjše zlo.

Kar zadeva komuniste, so te pred vojno v Sloveniji 
zapirali in pobijali. Ni neznano, da je ogromna večina 
Slovencev, med katerimi je bila le peščica »rdečih'.-, v NOV 
dejansko hotela drugačen režim, bolj pravičen svet - tudi 
\i •.cine Slovence to velja. Skupaj so odločno rekli -n, 
okupatorju in prijeli /n orožje. Kaj so komunisti obljubljali 
in kaj izpolnili, je seveda druga zadeva. No, kljub temu bo 
zgodovina pokazala, da smo imeli v Jugoslaviji še najbolj 
znosen komunistični režim.

Lahko trdimo, da komunisti med NOV niso pobijali 
sonarodnjakom zato. ker niso bili komunisti. \ postopke, ki 
so bdi praviloma vsaj formalno pošteni, so spravili izda
jalce. Največkrat so pokali streli. Noben dokument žal ne 
pove, koliko so domobranci, v borbi za domovino, v bitkah 
pokončal, Nemcev ah Italijanov O tem koliko je bilo 
mrtvih v bitkah med partizani m domobranci, enih in 
drugih, naj povedo sami.

Kaj je reklo o domobranstvu mednarodno sodišče 
v Nurnbergu, te menda jasno Razvrstili so jih medčetnike 
SS in podobne. Domobranci - in njihovi organizatorji 
- zagotovo niso bili rešitelji Slovenstva

V roke nam je prida prva številka Slovenskega sveta, ki 
ga izdaja slovenska konferenca svetovnega slovenskega

i 1» r l** ^ vv: r tju v i--xv.i i. r »j. * v-

Slovence po svetu, ki so po vojni bežali zaradi domobran
stva in na njihove sorodnike, sinove, hčere, vnuke. .. Mar 
ne vedo, da je večina Slovencev odšla v svet zaradi drugih 
razlogov? Ti bodo zmajevali z glavami. Najmanj to. Vpra
šamo sc lahko, če v takih razmerah sploh doživimo kon
gres, ki naj bi tudi uspel.

Pišemo torej o izdajahtvu. To pa seveda ne pomeni, da 
ni treba dobiti prave ocene o »dolomitski izjavi«, s katero 
se je KPS zavihtela na čelo OF in NOV, o povojnih 
pobojih, o tern, zakaj OF po tistem ko je bilo jasno, da 
kontrarevolucije v Siovenij ni, ni »razpadla« na stranke, ki 
so jo ustanovile, o pregajanju drugače mislečih (delikt 
mišljenja, kije bil celo kazniv), itd., itd. Tu grešijo prenovi
telji, ki še kar čakajo, da bo oceno napravil nekdo drug, 
namesto, da bi sami povedali, kaj sodijo o svojih prehodni-:, 
cah ~ KPS.in ZKS.

PO SLEDEH REPORTAŽ

Pregon se je pričel
»Samo nekaj centimetrov nad nami so letele krogle, ko sem 

z ženo in otroki sedel v tem prostoru. Po streljanju so mi porezali 
gume na avtomobilu. Kmalu za tem sem dobil dopisnico na 
kateri piše, da če se ne izselim do pričetka sezone, bo vržena 
bomba na mojo restavracijo,« smo zapisali pred časom v našem 
tedniku pod naslovom: Bombe nad Porečem.
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Radiša Kuzmanovič

Tam kjer stoji danes »Gera- 
mina«, ena najlepših restavra
cij v Istri, ob cesti med Pore
čem in Novigradom, je bilo 
včasih le golo kamenje in gr
movje. Radiša Kuzmanovič, 
povratnik s Švedske, je s prid
nimi rokami in čedno vsoto de
narja puščavo spremenil v zavi
danja vreden mediteranski pa
radiž. Ob pomoči žene Geno- 
veve, po rodu Poljakinje in 
dveh hčerk je hotel življenje, 
po vrnitvi s Švedske, nadalje
vati v Istri. Ne zavedajoč se 
porajajočega nacionalizma se 
je, kljub temu, daje rojen v Po- 
žarevcu, odločil svoj milijon in 
pol nemških mark investirati 
na Hrvaškem. Toda nacionali
zem in ljubosumnost zaradi 
uspešnosti gospodarjenja sta 
bila očitno vzrok za nasilniški 
način dokazovanja nacionalne
ga enoumja nad podjetniško lo- 
giko.

Že decembra preteklega leta 
se je zgodilo. Nekdo je z več 
kot dvajsetimi streli iz brzo
strelke preluknjal njegovo re
stavracijo. Storilca tega dejanja 
je Rade prepoznal in ga ovadil 
policiji. On in njegovi pomoč
niki so člani t. i. »Vukovarske

zveze«, ki mu je kasneje posla
la dopisnico z grožnjo o nasta
vitvi bombe v njegovi restavra
ciji.

Dva meseca kasneje
Medtem se je na poreški po

liciji del vodilne skupine zame
njal. Radiša Kuzmanovič je 
v tem videi zadnjo možnost za 
rešitev situacije. Ponovno je 
odšel na policijo. Ponovil je 
imena osumljencev, a to ni bilo 
dovolj.

»Policija še vedno noče ukre
pati! Povedal sem jim, da jim 
kot dokaz videofilma ne mo
rem dostaviti. Rešitev proble
ma ni v interesu policije, niti 
vlade, niti v interesu HDZ-ja. 
Brezzakonje je totalno! Storilci 
se še danes hvalijo s svojim 
podvigom. Nemočen sem. Tra
gedija je, da se nekaj takega 
dogaja le 55 km stran od Evro
pe! Švojo starejšo hčerko sem 
že zaradi varnosti poslal nazaj 
na Švedsko. Mlajša hčerka in 
žena bosta odšli za njo takoj, 
ko se konča šolsko leto. Sam 
bom ostal. Kako dolgo, ne 

‘vem. Poskusil bom. Nočem pa 
žrtvovati žene in otrok. Norost 
je dosegla višek!« zaključi.

MOBILIZIRANI SLOVENCI SE ZDRUŽUJEJO

Od Afrike do Finske
Vojni veterani, prisilno mobilizirani v nemško vojsko, vdove, 

oziroma sorodnice padlih v nemški vojski ali umrlih po vojni, so
se zbrali v soboto, 1. junija na ustanovnem območnem območ
nem zboru v Celju. Prvi volilni zbor društva bo v soboto, 15. 
junija, na katerega bodo prišli delegati vseh območnih odborov 
s Štajerske, Koroške in Kranjske.

NOVA POT POD KARAVANKAMI

Odprli karavanški predor
V nedeljo je stekel promet in mukotrpnem delu je bila mi- teljev udeležili med drugimi tu- gradbeno najzahtevnejšega ob- 

preko enega najsodobnejših nulo soboto svečanost ob otvo- di predsednik slovenske vlade jekta v Alpah, nam ostaja še 
mejnih prehodov v Evropi, ritvi 7.864 metrov dolgega pre- Lojze Peterle in ljubljanski otvoritev posodobljenega mej- 
skozi karavanški predor. Po dora in pripadajočih objektov, nadškof in metropolit dr. Aloj- nega prehoda na Šentilju, kjer 
skoraj tridesetletnih pripravah Svečanosti so se poleg gradi- zij Šuštar. Po otvoritvi tega, so dela v polnem teku.

Zahteve društva mobilizira
nih Slovencev v nemško vojsko 
se nanašajo na moralne pravice 
in na določila Helsinškega spo
razuma. Zahtevali bodo od
škodnino za izgubljeno delov
no dobo, za čas prebit v delov
ni obvezi, vojski in v ujetni
štvu. Te pravice bodo uveljav
ljali tudi za najbližje svojce 
umrlih ali padlih udeležencev. 
Uveljavljali jih bodo preko Slo
venskega republiškega sekre- 
tarjata za zunanje zadeve v po
govorih z nemškim zunanjim 
ministrstvom. Odškodnino 
zahtevajo kot žrtve fašizma. 
Postopek bi želeli izpeljati, kot 
je bil organiziran za Slovence, 
mobilizirane v Italijansko 
vojsko.

Zborovanje je bilo v veliki 
dvorani kina Union v Celju. 
Nikakršni simboli niso ozna
njali organizirane dejavnosti, 
prav tako ni bilo niti obvestila, 
ki bi kogarkoli obveščal o do
gajanju v dvorani. Skoraj do 
zadnjega kotička napolnjena 
dvorana je prisluhnila besedam 
govornika, predsednika pri- 
pavljalnega odbora Franca Ko
lenca.

»Smo žrtve vojne. S tem, da 
smo ostali v Sloveniji, smo naj
bolj jasno dokazali, da smo tu
kaj ^loma. Ne morejo vsega 
nam naprtiti. Mi smo bili front
ni vojaki od Afrike do S. Fin
ske.

Zahtevamo le svoje moral
ne pravice in spoštovanje dolo
čil Helsinškega sporazuma. Bili 
smo vojaki in žrtve fašizma. Se
daj nas je v Sloveniji 6000. To 
še nismo vsi. Teh šest tisoč čla
nov nam daje moč pogajati se 
z Nemci. Vsi moramo biti misi- 
onarji. Nekateri se še bojijo. 
Bojazen je nepotrebna, mi smo 
demokratična družba, mi ni
smo politična organizacija. Bili 
smo dobri državljani Slovenije 
kot vsi drugi. Neumen je tisti, 
ki bi nam kaj očital. Z delom 
v teh 46 letih smo dokazali, kje 
je naša rodna gruda. Najprej 
moramo skleniti pogodbo med 
Nemčijo in Jugoslavijo, zaradi 
rente, pokojnine. Imamo tudi 
stvari, ki jih moramo z našo 
državo urediti. Naši invalidi so 
neizenačeni z invalidi člani 
Zveze borcev. Celje je izbrano 
za sedež organizacije. Čez 14 
dni bo zbor za Slovenijo«.
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OLIMPIJA NA KOLENIH

Trenerji korakajo
Kjer je dim, mora biti tudi ogenj! Že nekaj časa se je 

v ljubljanskih nogometnih krogih šušljalo o korenitih spremem
bah pri edinem slovenskem nogometnem prvoligašu Olimpiji. 
Največkrat so bila omenjena imena direktorja kluba Usenika, 
blagajničarke Djuričeve, sekretarja Sušnika, manj glasno pa 
imeni trenerja Dogandžiča in koordinatoija Šoškiča. Kakšen je
bil namen?

Že pred začetkom pomla
danskega dela prvenstva je 
skupina igralcev na vse mogoče 
načine opozarjala, da Olimpijo 
vodijo napačni ljudje, da je or
ganizacija prvoligaša na ravni 
amaterskih klubov, da so kup
ljeni igralci ves čas v boljšem 
položaju kot domači in konec 
koncev, da imajo slabe — mi 
dodajmo najslabše - prvoliga
ške pogoje za delo.

Predsednik, Ivan Zidar, člo
vek, ki že drugi mandat oprav
lja nehvaležno funkcijo pred
sednika, se je končno javno (si
cer na za novinarje zaprtem se
stanku IO kluba) izjasnil: ne
preklicno morajo iz kluba Use
nik, Sušnik, Djuričeva, Do- 
gandžič, Šoškič in Jovičevič. 
Novi direktor bo Peter Amer- 
šek, trener pa Filip Mendaš! 
O ostalih nadomestitvah, ki 
v tem trenutku vsaj za nekatere 
niso pomembne, pa najbrž kdaj 
drugič.

Jasno je, da sta zaporedna 
poraza Olimpije za Bežigra
dom bistveno vplivala na tako 
odločitev. Edini slovenski pr
voligaš najbrž ne sodi več med 
tiste, ki se bodo do zadnje se

rih za obstanek v jugoslovanski 
(?) prvi ligi, vendar kar je pre
več je pač preveč. S tekmoval
nega zornega kota so najnovej
še odločitve deloma razumlji
ve. Deloma? Preprosto samo 
zato, ker so pač tekmovalni do
sežki kriterij strokovnega ob
stoja. Če sta poraza argument 
ZA, potem jih je vsaj še nekaj 
za NE! »Pravi« klubi le redko 
med ali proti koncu prvenstva 
zamenjajo trenerja. Zdaj že 
bivšega prvega moža stroke je 
izbralo, kljub negodovanju 
igralcev, sedanje vodstvo in ne
nazadnje, sedanji trenerje pla
čal račun za večletno slabo or
ganizacijo ali po domače poko
pali so ga igralci, ki že dalj časa 
niso dobili izplačanih tako ob
veznosti kluba iz pogodbenih 
obvez ali pa tekočih plač in na
grad.

Odločitve nekaterih članov 
IO in predsednika Zidarja bo
do v prihodnje še predmet po
lemik in morda tudi sodniških 
obravnav. Čeprav za zaprtimi 
vrati, skoraj nič ni ostalo skri
tega. IO ni bil sklepčen, odpuš

čeni (v rednem delovnem raz
merju) niso dobili odpovedne
ga roka! Novoimenovani naj bi 
nove funkcije prevzeli takoj! 
Novi trener Mendaš (prej po
močnik) je zaenkrat v najtež
jem položaju. Moštvo mora 
pač preprosto v prvenstvu 
uspešno (?) odigrati vse tekme, 
direktor Ameršek bo lahko za
čel z delom postopoma in na
črtno, vprašanje pa je kako 
uspešno nadomestiti izpad dela 
sekretarja in računovodkinje, 
kajti tudi to delo je potrebno 
bržčas opraviti. Pa pustimo ad
ministracijo.

Bolj pomembno je, kakšni so 
načrti za v prihodnje. Zaneslji
vo bo treba najprej odgovoriti, 
kakšen klub naj bi bila Olimpi
ja. V »starih« časih bi vsaj te
oretično hitro prišli do pravega 
modela slovenskega prvoliga
ša. Danes je to precej težje. 
Vsaj zaenkrat ni popolnoma 
jasno ali bo Olimpija še tekmo
vala z jugoslovanski prvi ligi, 
saj tudi prvoligaši v ostalih re
publikah ne vedo ali bo ta 
sploh še obstajala. Ali pa bo 
Olimpija eden od 12 udeležen
cev slovenskega državnega pr
venstva? V dokumentih Nogo
metne zveze Slovenije je že 
moč razbrati razmišljanja 
o enotni prvi slovenski ligi 
z Olimpijo, Izolo, Mariborom 
in Koprom in še 8 najboljšimi iz 
sedanje slovenske lige.

Seveda je odgovor na vpra
šanje, kje bo Olimpija tekmo
vala, izredno pomemben, ven
dar ne glede na to ostaja še 
vrsta težav, ki jih bo morala 
Olimpija s temi ali drugimi 
ljudmi rešiti.

Organizacija je v ospredju! 
Ni najbrž prevelik strošek sko
čiti do Milana ali Miinchna. 
Tudi Crvena zvezda ne skriva 
svojega pristopa. Nenazadnje, 
tudi v naši republiki je nekaj 
bistrih glav, ki bi lahko bistve
no pomagale rešiti največjo bo
lečino ljubljanske Olimpije. 
Skoraj nemogoče je razumeti, 
da so Oblak, V. Ameršek, Po- 
pivoda, Iskra, Rožič in najbrž 
še kdo daleč od kluba, da jim 
nihče ne ponudi častne vstopni
ce, da je zanemarjeno delo 
z mlajšimi, da je njihov uspešni 
trener Bečejac v klubu celo od
več, posebna zgodba pa je beži
grajski stadion. Igralci so brez 
osnovnih pogojev za delo, gle
dalci brez najbolj minimalnega 
standarda! To pove vse.

Naivno bi bilo misliti, da se 
za vsem zelo preprosto ne skri
va denar. Taje bil in vsaj nekaj 
časa še bo velik Olimpijin pro
blem. Bo to želel ali ne, zane
sljivo bo denar glavna naloga 
v.d. direktorja Petra Amerška. 
Ameršek se v tem trenutku po
javlja kot »turnusni« direktor 
saj bo njegov v.d. mandat pote
kel 20. junija, ko bodo na kon

ferenci kluba odločali o njegovi 
in Olimpijini usodi. Če bi se 
morali javno opredeliti do iz
bora Amerška, bi najbrž bil od
govor »O.K.«, seveda pod po
gojem, da bo našel vodstveno 
moštvo, v katerem mora biti 
prostor tudi za kvalitetne eko
nomiste, marketingarje in ne
nazadnje tudi sposobne admi- 
nistrativce, kajti tudi ta del je 
žal dolgo časa (natančneje po 
odhodu Petra Žagarja) še kako 
šepal.

Izbira mladega trenerja Fili
pa Mendaša, nekdanjega nogo
metaša Slovana in tudi trenerja 
moštva s Kodeljevega pa je se
veda precej bolj sporna. Olim
pija očitno nima več pravega 
kriterija za izbiro trenerja. Tu
di Slobodan Dogandžič je 
v Ljubljano prišel brez imidža, 
točneje, bil je trener zadnje- 
uvrščenega drugoligaškega mo
štva. Mendaš nima nikakršnih 
prvoligaških izkušenj (odštejte 
nekajmesečno pomočniško de
lo) in bržčas so te potrebne.

Res je, da tudi trenerji v zad

njih letih veliko, veliko stane
jo. Uspešni investicijo hitro po
vrnejo, drugi pa ponavadi klub 
pripeljejo v stečaj. Olimpija, 
edini slovenski prvoligaš, si 
najbrž zasluži vsaj poizkuse pri 
Miroslavu Blaževiču-Čiri, tre
nutno sta prosta -Skoblar, in 
Tomislav Ivic najbrž ne bi bil 
neodpustljiv greh, če bi pov
prašali za načrte tudi Vujadina 
Boškova (mimogrede: trener 
italijanskega prvaka je že pred 
časom kupil vilo na Bledu?!).

In če so že ti stari mački pre
dragi, potem ostane razmislek 
o mladih, nadarjenih, šolanih 
slovenskih strokovnjakih. Tudi 
Mendaš je lahko v tem krogu. 
Morda bi opozorili še na Mi
klavčiča, J. Zavrla, morda tudi 
na Verdenika, vsekakor pa bi 
moral biti med najresnejšimi 
kandidati Bojan Prašnikar, 
profesor, ki trenutno vodi celj
ski Ingrad Kladivar. Prašnikar 
je bil soliden nogometaš, diplo
miral je na takratni VSTK, za 
sabo pa ima že več kot desetlet
je praktičnega dela.

AKCIJA NOVE DOBE

Pomagajmo 
Janezu 
v Ameriko
Pomoč so prispevali:
Katarina Zewe 
Rokometni klub Celje 
ABC Galeb 
Desiree Kolarec
Pedagoško društvo Celje in upokojenci (srečanje na 
Hudinji)
KS Škofja vas 
KS Frankolovo
Miha Vodenik — Gornja Radgona 
KS Vojnik
Zlatarstvo Vlado Prosenc, Dobrna
Zdenko Pilih, Cesta II/19, Velenje
Center za socialno delo Celje
Petrol TOE Celje - DOS
Silvester Memon, Avtoličarstvo, Dobrna
Srednja vrtnarska šola Celje
Turistično društvo Vojnik
Kiosk VIDA, Vida Razgoršek, Dobrna
KS Strmec
KS Dobrna
- KORK, Ljubečna
- Gimnazija Celje
- Trgovsko in servisno remontno podjetje Avto 
Celje

V celjski podružnici Službe družbenega 
knjigovodstva smo odprli posebni žiro 
račun
50700-723/3-31455 z obveznim pripisom za Ja
nezovo pot v Ameriko___________ _________

IGRALCEM PO 200.000 MARK

Zvezda med zvezdami
Nogometaši Crvene Zvezde 

so na evropskem nogometnem 
Olimpu. Na štadionu San Ni
kolo v Bariju so po 120 minu
tah boja zdržali vse napade Oli- 
ympiquovih asov in v ruleti
— izvajanju enajstmetrovk
- osvojili največjo evropsko 
nogometno lovoriko. Tako so 
nogometaši Crvene Zvezde kot 
prvi jugoslovanski klub osvojili 
naslov ekipnega prvaka Evro
pe. Temu podvigu so bili zelo 
blizu že nogometaši drugega 
beograjskega kluba Partizan 
1966. leta v Bruslju.

Napovedi pred tekmo so na 
nogometni borzi znašale 50:50. 
Francozi so sloveli kot dobro 
uigrana in kompaktna ekipa, 
Jugoslovani kot močnejši indi- 
vidualci. Na eni strani Amaros, 
Boli, Mozer, Woddle, Papen in 
Pele, na drugi Belodedič, Pro- 
sinečki, Pančev, Savičevič in 
Binič. Sama nogometna imena, 
ki na evropski nogometni borzi 
dosegajo astronomske cene. 
Trenerja Petrovič in Goethals 
sta dobro poznala vse kvalitete 
in pomanjkljivosti enih in dru
gih. V glavnem sta na tem tudi 
gradila svoji taktiki. Petrovič se 
je odločil za obrambno varian
to s poudarkom na hitrih proti
napadih pirek hitronogega Bini- 
ča in Savičeviča v špici z enim

od najboljših evropskih strel
cev Pančevim. Goethals se je 
opredelil za napadalno igro in 
striktno pokrivanje nasprotni
kove polovice in s tem načrto
val preprečiti razvoj igre in di
rigirane podaje Prosinečkega 
in Savičeviča. Po poteku do
godkov na igrišču je več sreče 
pri izbiri taktike imel Zvezdin 
trener. Njegovi igralci so na 
vsej tekmi šestkrat prišli blizu 
gola Francozov. Na drugi stra
ni so imeli Francozi žogo več 
v svojih nogah, vendar brez 
pravih priložnosti za gol. Proti 
koncu tekme, ki se je končala 
z najbolj nepopularnim rezulta
tom, je največjo napako napra
vil trener 01ympiqua, ko v igro 
ni poslal bivšega Zvezdinega 
kapetana Stojkoviča, ki je v še
stih minutah, kolikor je bil na 
igrišču, pokazal več kot neka
teri vso tekmo.

Pri izvajanju enajstmetrovk 
je bilo vse odločeno že po prvi 
seriji, ko je Prosinečki zadel, 
Amorosev strel pa je najboljši 
posameznik v Zvezdinih vr
stah, vratar Stojanovič, odbra
nih Binič, Belodedič, Mihajlo- 
vič in na koncu Pančev so imeli 
potem dovolj močne živce. Sre
ča spremlja pogumne. V Bariju 
se ni umiralo v nogometni le
poti. Vse je bilo v službi uspe-

Dragan Džajič: račun se je izšel

ha, ker je bil vložek ogromen. 
Ena sama napaka bi lahko po
drla nedotakljivost Zvezdine 
trdnjave, se je začela nevarno 
nagibati zaradi notranjih spo
rov med igralci in vodstvom 
kluba. Na koncu se je vse kon
čalo najbolje za Beograjčane. 
Osvojili so nogometni vrh

Evrope. Cena Zvezdinih zvezd 
je na nogometnem tržišču 
Evrope še bolj narasla, za 
osvojen pokal evropskih prva
kov pa vsak igralec dobi okrog 
200 tisoč DEM. Francozi bi 
v primeru zmage po besedah 
predsednika kluba Tapiea do
bili po 350 tisoč DEM.
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DOBRINA-
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NOVA
PRODAJALNA

v kateri nudijo živila, 
pijače, čistila...

V ZIDANŠKOVI 30 
(PRI RIBIČU)
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Bogdan Učakar v Delu:

PRI MADONNI NA OBISKU

Poredna punca
Pevski
vzpon

Društvo glasbenih umetnikov Slovenije nadaljuje svoje kon
certe v dvorani magistrata. Mariborska sopranistka Nika Vipot- 
nik-Rampre in pianist Andrej Jarc sta pripravila pevski recital, 
ki so ga sestavljala dela Mozarta, Schuberta, Wolfa in Obra- 
dorsa. Kar na začetku lahko zapišemo, da je sopranistka Nika 
Vipotnik-Rampre z zadnjim nastopom kar bistveno napredo
vala, pa naj gre za program ali pa glasovno izrazitost in izčišče
nost intepretacij. Njen nastop lahko ovrednotimo kot nov pevski 
vzpon, podprt s kar precejšnjo pevsko ambicijo, saj sta obe 
nepogrešljivi komponenti bistveno združevali lastnosti koncert
nega petja. Njene glasovne značilosti so izrazitejše v nekoliko 
nižjih sopranskih legah, ki so ustrezne sonornosti njenega glasu 
v stičišču v temneje obarvanimi dramatskimi poudarki. Za višje, 
torej bolj eksponirane sopranske lege pa je njen glas še nekoliko 
na preizkušnji izpostavljanja ustreznih izpeljav, ki naj bi bile 
nekoliko dinamično tanjše pevsko oblikovane. Tam, kjer je 
v izboru samospevov našla pravo pevsko izrazno ligaturo, so bile 
njene interpretacije tudi najbolj sočne in najbližje njeni naravni 
pevski zmožnosti. K temu za uspešnost pevskega recitala odlo
čilno umetniško kartoteko, lahko prištejemo interpretacije treh 
samospevov Mignon Huga Wolfa, ki so zaživele v pristnih 
izraznih niansah poduhovljenosti, tako v lociranju teksta kot 
glasbene upesnitve. Mozartove samospevne liste z naslovi War- 
nung, Als Luise di Briefe ihres ungetrauen Liebhabers ver- 
brannte (Ko je Luisa zažgala pisma nezvestega Ijbimca). Riderita 
la calma in Vilchen (Vijolica), pa sta sopranistka in pianist 
obračala s kar prijetno in razpoloženjsko klasično povednostjo.

Sledilo je pet samospevov Franza Schuberta z naslovi An di 
Musik, Die Forelle, Frtihlingsglaub Fhihlingstraum in Die Junge 
Nonne. To so znameniti samospevi, polni romantične liričnosti 
pa tudi intimnih notranjih refleksov o vprašanjih bivanja in 
rešitev v naravi. Tudi tu sta bili najboljši interpretaciji obeh 
pomladno razpoloženjskih samospevov in izrazita psihološka 
pevska podoba Mlade nune (Die junge Nonne), ujeta tožba, ki 
jih je v umetnosti samospeva malo.

Za konec smo poslušali na videz precej lažji samospevni izbor 
Obradorsa, umetniški klic z iberskega polotoka. V priredbah 
Obradorsa smo poslušali troje Španskih vilanesc (La mariquita, 
El callejon in El despejado) in samospev Con amores, la mi 
madre istega skladatelja. Tako sopranistka Nika Vipotnik-Ram
pre kot pianist Andrej Jarc sta srečanje s španskim temperamen
tom in melodično ornamentiko doživela kot zanimivo sceno 
zbližanja pevske in klavirske interpretacije. .

To je bil v celoti zelo uspešen nastop sopranistke Nike Vipot
nik-Rampre in pianista Andreja Jarca; nastop je pokazal, da so 
takšni koncerti še vedno zelo privlačna programska poteza Dru
štva glasbenih umetnikov Slovenije in so potencialna možnost za 
naše pevce, ki se usmerjajo na koncertni oder in pomagajo 
k njegovemu razvoju. Sopranistka je pokazala za takšne naloge 
novo in pomembno umetniško zorenje. V izdatnem spremljeval
nem deležu pianista Andreja Jarca pa je bila podana tudi tista 
umetniška podlaga, ki je prvi pogoj uspešnosti za koncertno 
pevski nastop sopranistke. Omogoča namreč zanesljivost pev
skih izpeljav ih je pobuda za dvojno vodenje in dopolnjevanje 
izvedb. Mariborski sopranistki želimo še veliko podobnih uspe
hov ob vnovičnem vstopu v vrste naših pevcev.

Franc Križman v Dnevniku:

Sopranistka Nika 
Vipotnik-Rampre____

Naše novo glasbeno prizorišče, ljubljanski Magistrat, v oživ- 
Ijanju recitalov in Društva glasbenih umetnikov Slovenije vedno 
bolj kontinuirano vabi na svoj oder predvsem pevce. Po nekaj 
instrumentalnih poskusih so prav slednji postali vodilna pou
stvarjalna kontinuiteta in ob obupni krizi obeh domačih opernih 
odrov za reprodukcijo pevskih kadrov, naenkrat postajajo kar 
neke vrste koncertna pevska »valilnica«.

Zadnja gostja tega odra je bila sopranistka Nika Vipotnik- 
Rampre, ki jo kar nekam neupravičeno premalo slišimo (in 
vidimo) na naših koncertnih in gledaliških odrih. Umetnica se je 
tokrat skupaj s subtilnim in izvrstnim klavirskim spremljeval- 
cem-pianistom Andrejem Jarcem izkazala zlasti še v prvem 
delu, kjer je s samospevi Mozarta (pela jih je v nemščini, 
francoščini in italijanščini) in Schuberta pravzaprav že dosegla 
svoj samospevni vrh. Ta subtilna pevska miniatura, ki se je 
v zadnjem času poslužuje vedno manj (opernih) pevcev, je ostala 
v stvaritvah Vipotnik-Rampretove zgledno in najvišje doseženo 
dejanje tega večera. Zlasti še v zaporedju treh Schubertovih 
samospevov; Postrv, Pomladno upanje in Pomladne sanje (v 
prostem prevodu, op. p.!) je sopranistka skupaj z Jarcem že 
dosegla vrhunec večera, kjer je gladko lahko odmislila vse 
eventuelno pričakovane operne grimase. Tukaj se je Vipotni
kova izkazala za povsem suvereno bralko romantične vokalne 
miniature-samospeva.

Tudi najzahtevnejši del njenega recitala, ko je na začetku 
drugega dela odpela kar vse štiri verzije-samospeve Pluga Wolfa 
na besedila Mignon (I, II. in III ter Mignon), je bil še dovolj 
obvladljiv s strani pevkine koncertantnosti. Potem pa je seveda 
dobila še svojih »pet minut«, saj je z zaključki španskih pesmi in 
v kompozicijskih obdelavah Obradorsa združila po eni strani 
folklorne strani kompozicij, sama pa jim dodala nemalo izvir
nega in poustvarjalnega opernega šarma.

Črna železna ograja, visoka 
drevesa in budno oko kamere 
čuvajo moderno opremljeno 
graščino Madonne Louise Ve- 
ronice Ciccone. V zraku je sla
dek vonj, ki prihaja z vrta gar
denij. Obiskovalcem ponudi 
močno pijačo in prisrčen na
smeh.

Takole o svojem domu raz
mišlja sama: »Tukaj se mi zdi 
čudovito.« in nadaljuje, »Wa- 
ren Beaty pravi, da ponižujem 
moške. Njemu se zdi, da to 
kažem z vsem kar počnem. Res 
je da sovražim očeta, ker me je 
zapustil zaradi mačehe po ma
terini smrti. Vendar tega ne 
morem posploševati na vse mo
ške. Po eni strani res lahko re
čem, da se mi zdijo moški svi
nje, vendar imam tudi drugo 
plat razmišljanja. Moške pre
pričujem. da se obnašajo tako 
kot želijo in ne tako kot to od 
njih zahteva družba. Če želijo 
obleči modrček, naj ga. Če že
lijo jokati, naj jočejo. Če se 
želijo poljubljati med sabo. naj 
se. Jaz nimam nič proti. Nisem 
sovražila samo očeta, ampak 
tudi vse duhovnike in ostale 
moške, ki so mi postavljali pra
vila, ko sem odraščala.«

»V eni od scen v videu Like 
a Virgin pomilujem te moške, 
ki me obiskujejo in mi ponujajo 
sex. Na koncu raje ostanem sa
ma in masturbiram.« Smeje do
da: »Dokler ne pride Bog in 
me prestraši. Tako se začne tu
di Like a Preyer. Zasliši se glas 
Boga in zastor se dvigne. Ose
be, ki so oblečene kot nune in 
duhovniki se pojavijo na odru. 
Na eni strani sex, na drugi stra
ni črnska duhovna pesem. Jaz 
pravim, da gre to skupaj. V vi
deu se zdi da molim. Vendar 
moja molitev postaja blazna in 
strastna; valjam se povsod po 
cerkvi in na koncu vse postane 
nekakšna strastna sexualnoma- 
sturbacijska stvar.«

Madonna se je iz nekakšne 
disco deklice prelevila v bolj 
stabilno surrealistično moder
no pevko. Dolgo časa si je pri
zadevala pridobiti svetovno po
zornost. Danes ji je to uspelo. 
32-letna Madonna, rojena

v Michiganu (ZDA), ima za 
sabo turneje po treh kontinen
tih, 20 video posnetkov je po
stalo hit, sedem filmov in osem 
albumov. Dosegla je izreden 
uspeh s prodajo svojih izdel
kov. Njen image vedno vzbuja 
pozornost.

Njen zadnji izdelek je film 
Thruth or Dare. To je avtobio
grafski film, ki pa je po pred
stavitvi 17. maja, v Ameriki 
dvignil mnogo prahu. »V tem 
filmu predstavljam svoj pogled 
na svet.« V filmu pripoveduje 
o svoji bolečini in trpljenju, ki 
ga je doživela. Ko je bila stara 
pet let ji je za rakom umrla 
mati. Po njeni smrti je ostala 
sama z očetom, dvema starejši
ma bratoma, petimi mlajšimi 
bratci in sestricami in mačeho 
s katero se nista razumeli. Sa
ma o svojem otroštvu pravi: 
»Kot najstarejše dekle sem 
vedno morala opravljati glavna 
hišna opravila. Zamenjala sem 
toliko plenic, da sem prisegla, 
da nikoli ne bom imela otrok. 
Počutim se tako, kot da sploh 
nisem imela otroštva. Prisiljena 
sem bila hitro odrasti. Res sem 
se počutila kot Pepelka, ki ima 
hudobno mačeho.«

»Pri nas doma je vladal strog 
režim, ker sta bila starša zelo 
pobožna. Zaradi tega sem bila 
zelo nesrečna. Bila sem črna 
ovca v družini in sem vedno 
hotela narediti vse po svoje. 
Nikoli nisem bila tiho. Spomi
njam se, da so mi vedno govo
rili naj utihnem. Včasih so mi 
usta zalepili z lepilnim trakom 
ali pa so mi jih oprali z milom.«

»Od vsega začetka sem bila 
zelo slabo dekle. Vedela sem, 
da ne bom nikoli veljala za do
bro deklico. Želela sem početi 
vse, kar je bilo prepovedano. 
Nikoli se nisem prilagajala. 
Zdelo se mi je da ne spadam 
sem, ampak v nek poseben, 
drugačen svet. Zato sem si iz
brala ime Madonna, ki tudi 
zveni nenavadno, drugače.«

Madonna je razvila zelo svo
boden odnos do posvečenih 
simbolov. Okoli vratu si obesi 
rožni venec ali pa se ovije 
v ameriško zastavo. »Moja ide-

ja je bila, da vzamem te simbo
le iz vitrin, v katerih jih imajo 
ljudje spravljene.«

»Žaradi Vatikana sem mora
la odpovedati koncerta v Rimu 
in Firencah. To je bila zame 
samo propaganda«.

»Kljub vsem tem bogoklet
nim gestam in masturbacijskim 
demonstracijam mislim, da je 
moja predstava zelo religiozna 
in duhovna. Pred odhodom 
v Italijo sem pričakovala, da 
me bodo tam sprejeli odprtih 
rok zaradi tega, ker ima moj 
show toliko pobožnega nav
diha.

Sploh ne! Zaloputnili so mi 
vrata pred nosom. Proglasili so 
me za kurbo, ki kvari mladino 
in jo navaja na pregrešne misli 
in bla, bla, bla.«

Čeprav napadena s strani 
Vatikana, je Madonna v Italiji 
še naprej izzivala s svojimi 
škandaloznimi nastopi.

»Moj shovv ni konvenciona
len rock koncert ampak je 
predstavitev moje glasbe. In 
kot v gledališču, moje predsta
ve postavljajo vprašanja, pro
vocirajo in te popeljejo na 
emocionalna potovanja... Jaz 
ne sodim o načinu življenja, 
ampak le ponazarjam enega iz
med njih in prepuščam drugim, 
da oblikujejo svoja stališča in 
sodbe.«

V mnogih njenih videospo
tih, mini-filmih in predstavah 
se pojavlja mazohizem. »No, ja 
. .. sem mazohistka. Zakaj? 
Ker se počutim preganjano, 
kot kakšen otrok. Moj oče je 
izvajal name pritisk, ki se ga ne 
morem otresti. Imel je svojo 
filozofijo in nas je moril s svoji

mi izreki. Eden izmed njih je 
bil: »Če se počutiš dobro, delaš 
nekaj slabega. Če pa trpiš, de
laš nekaj dobrega.« Drugi nje
gov izrek je bil: »Če bi bilo več 
devic, bi bil svet boljši.« Skupi
na, ki me spremlja na koncer
tih, predstavlja mojo družino, 
vendar ko pridem na oder, me 
tam čaka še ena družina in to je 
moja publika, ki je prišla na 
koncert in jaz jim moram nuditi 
tisto po kar so prišli. Svoje ma
zohistične plati se zavedam bolj 
kot katerihkoli drugih občut
kov v sebi.«

»Dosti razmišljam o smrti. 
Najbrž zato, ker ne vem niče
sar o življenju po smrti. Zato 
poskušam kar največ izvleči iz 
življenja. Najlepše pri umetni
kih je to, da so večni, saj pusti
jo za sabo svoja dela. Olajšujo
če je, če veš, da tvoje življenje 
ni bilo izguba.

Na koncu vidim, da je to kar 
se mi dogaja blagoslov. Če bi 
izbrala kakšen drug poklic, se 
gotovo ne bi mogla izživeti na 
takšen način kot se lahko ob 
glasbi. Vendar menim, da moja 
kariera ni le moja stvar, ampak 
na nek način pomagam ljudem.

To pa čutim kot svojo obvez
nost. Srečna sem, da imam to
likšno moč in inteligenco. Ve
čina prijateljev mi pravi: »Po
slušaj, tega ti ni treba početi. 
Umakni se malo v ozadje in 
uživaj v svojem bogastvu. Pojdi 
na Tahiti in se izogibaj težav«. 
Vendar pa ni v moji naravi, da 
bi se umaknila. Nočem biti lut
ka ali dobro dekle. Vedno bom 
takšna kakršna sem. Sem nera
zumna?! Sem, vendar manj kot 
sem bila nekoč.«

Razpis
Dobre, pogumne 
in drzne novinarje
redno ali pogodbeno zaposlimo.

Uredništvo Nove dobe, 
Aškerčeva 15, Celje



19. STRAN NOVA Wl DOBA

MUZIKA JE 
BIZNIS

Marsikomu, ki količkaj 
spremlja medijsko prisotnost 
Rock’n’Rolla, je verjetno že 
dolgo jasno, da sta se rock in 
progresivnost razšla takoj, ko 
je R’n’R postal le še eden iz
med mnogih artiklov s polic 
medijske ponudbe. Daje lahko 
postal to kar je danes, so ga 
namreč morali očistiti, mu mal
ce obrusiti robove in ga pred
vsem narediti ideološko nene
varnega.

Tu gre seveda za mainstream 
rock, glasbo, ki se prodaja 
v milijonskih nakladah. Če sta 
ob koncu šestdesetih hipijsko 
gibanje in pripadajoča mu glas
ba pomenila realno politično 
nevarnost vladajočim struktu
ram in so Hendrix, Morisson, 
Young, Dylan, Lennon in vsi 
ostali (saj jih poznate), imeli 
priložnost s svojimi pesmimi di
rektno ogroziti vladajoči raz
red, povzročiti nemire, ali vsaj 
direktno sodelovati v njih, ni 
rock glasba nikdar več imela 
takšnega vpliva na politiko kot 
takrat. Že pri punk rocku, pr
vem naslednjem pretresu 
v glasbenih tokovih, je bila ve
lika večina idej in emocij pod 
kontrolo, varno in diskretno 
cenzurirana ter potisnjena na 
margino. Bendi kot so Sex Pi- 
stols, Clash, Dead Kcnnedvs 
so sicer užili radosti popularno
sti ter silili najstnike k razmi
šljanju in delovanjju, toda tu se 
je ekspanzija začela počasi 
a gotovo ustavljati. Punk rock 
ideologija se tudi sicer ni nagi
bala k spreminjanju sveta, kot 
primer velja pripomniti, da je 
bilo med slovenskimi punksi ob 
koncu sedemdesetih najpopu
larnejše branje knjiga »1984« 
Georgea Onvela. Rock kot 
upor je sicer s punkom zopet 
postal dokaj realna rešitev za 
»tretjo pot«, potešitev najstni
škega in post-najstniškega ne
zadovoljstva, vendar pa je, gle
dano z očmi devetdesetih, vse 
skupaj delovalo kar malce pre
več naivno, da bi moglo delo
vati.

Seveda, gledati na stvari, ki 
so se zgodile pred dvajsetimi ali 
tridesetimi leti iz današnje per
spektive, je nepravično, vsak 
čas ima pač svoja merila, ne 
pozabite, da si je bilo pred pet
najstimi leti skorajda nemogo
če predstavljati situacijo, ko 
starši in otroci sedejo pred dru
žinski Hi-Fi ter si skupaj odpo- 
slušajo kakšno od Stonesov ali 
Beatlov. Zagrebški bend Re
volver, ki ga sestavljajo šest
najstletni fantiči, igra skladbe, 
vse po vrsti starejše od njih. Na 
vprašanje Marka Breclja za ko- 
perski program na TVS. kako 
so začeli, je pevec in kitarist 
odgovoril: »Vse se je začelo 
pred kakšnimi dvajsetimi leti, 
ko je moj oče bil na koncertu 
Jimi Hendrka.«

Če je R'n’R včasih bil povod 
za spopade nad generacijskim 
prepadom, bi danes bolj slabo 
funkcioniral kot izgovor za po
manjkanje razumne komunika
cije med otroci in starši. Vsi, ki 
so dolga leta gradili avtoritativ
ne modele vzgoje otrok na 
»škodljivih vplivih R’n’R-a«, 
so ostali na tankem ledu: kdo 
zdaj kvari koga? Kdo čuti 
Symphaty For The Devil? Oče 
ali sin? Mati ali hčer? Prava 
fronta se nahaja drugje. Os
novno sporočilo rocka bi na
mreč lahko bilo v trans-genera- 
cijski univerzalnosti in v inter- 
nacionalnosti rockovske ideje. 
Gre za glasbo z ulice, ki je 
odrasla, osivela in je že na 
mnogih koncih gnila kot klopo
tec, a še zmeraj redno uspeva 
iztisniti kakšno sveže jajce in 
nič ne kaže, da bi pri tem šlo za 
labodji spev. Elekticizem je po
stal splošno priznana metoda 
ustvarjanja nove glasbe. 
Ustvarjati dobro novo glasbo

pomeni biti dober kompilator 
idej in principov. Ali po doma
če: čeprav se zdi, da se ne do
gaja nič novega, se stvari ven
darle premikajo. Nekako tako. 
Keep on rollin’.

LESTVE
Velika Britanija (NME)
— singli
1. CHER - The Shoop Shoop 
Song (It’s In His Kiss)
2. KLF - Last Train To Trans- 
central
3. VIC REEVES AND THE 
ROMAN NUMERALS
— Born Free
4. CHESNEV HAWKES
— The One And The Only
5. DE LA SOUL - Ring Ring 
Ring (Ha Ha Hey)
Velika Britanija (NME) — al
bumi
1. THE EURVTHM1CS
— Greatest Hits
2. THE WATERBOYS - The 
Best Of Waterboys ’81—’91
3. JAMES - Gold Mother
4. ROXETTE - Joyride
5. SIMPLE MINDS - Real 
Life
Velika Britanija (NME) - ne
odvisni singli
1. ELEKTRONIC - Get The 
Message
2. KLF - Last Train To Tran- 
central
3. THE BOO RADLEVS
— Every Heaven
4. THE SHAMEN - Hyper- 
real
5. THE FARM - Don’t Let 
Me Down
Velika Britanija (NME) - ne
odvisni albumi
1. INSPIRAL CARPETS
— The Beast Inside
2. THE ORB - Adventures 
Beyond The Ultravvord
3. CHAPTERHOUSE
— VVhirlpool
4. THIS MORTAL COIL
— Blood
5. KLF - The White Room 
ZDA (Billboard) - singli
1. AMY GRANT - Baby 
Baby
1. ROXETTE - Joyride
3. Hl-FIVE-I Like The Way
4. C&C MUSIČ FACTORY
— Here We Go
5. CATHY DENNIS - Touch 
Me (Ali Night Long)
ZDA (Billboard) - albumi
1. MARIAH CAREY - Mari
ah Carey.
2. C&C MUSIČ FACTORY
— Gonna Make You Sweat
3. REM - Out Of Time
4. VVILSON PHILLIPS - Wil- 
son Phillips
5. THE BLACK CROWES
— Shake Your Money Maker 
RAP obeti (NME)
1. LEADERS OF THE NEW 
SCHOOL-A Future Without 
A Past
2. 3rd BASE — Pop Goes The 
Weasel
3. TERMINATOR X - In 
The Valley Of The Jeep Beets
4. SON OF BAZERK - Ba- 
zerk Bazerk Bazerk
5. THE BLACK SHEEP
— A Wolf In Sheep’s Clothing

MOJA
LOJTRA
»Nova Doba je super. 

Objavite prosim mojo lojtr- 
co. Ostanite še naprej The 
Best. Robi Tekavc, 7. raz
red O. Š.

1. Mrtva pomlad — Ve- 
ronique

2. Teentovvn - Weather 
Report

3. Mozartiana — Tcha- 
ikovsky

4. Little Dreamer - Van 
Halen

5. Girl Goodbye - Toto
P. S. Sem vodja jazzrock

skupine BALZAC - GI
DE BAND (igram tenor 
sax). Pozdravlja vas ves 7. 
a!«

REKLI SO
Derrv iz EME: »Bili smo 

prava žurovska golazen. Šli 
smo na vsako žurko, ki se je 
zgodila ih scali po poročnih 
oblekah. Brez zamere, ampak 
takrat so to vsi počeli.«

VIDENO

DEMOLITION GROUP: do
bri in resni
OPEN AIR MARIBOR, Štuk, 
28. 5.

Hvala bogu, da se taki kon
certi še sploh dogajajo. Mesec 
maj, binkoštni prazniki in dan 
mladosti so kot nalašč za takš
ne zadeve. Kakšnih trideset 
bendov, par deset sodov piva 
in celodnevna godba, je vse kar 
potrebujemo v teh svinčenih 
časih. Demolition Group so 
boljši kot kdajkoli poprej, toda 
dokaj maloštevilno občinstvo 
tega ni opazilo. Mariboru 
manjka, kot sicer vsem sloven
skim mestom, mnogo več to
vrstnega dogajanja, da bi se 
njegovi mladinci in mladinke 
znali docela sprostiti. Petko or
ganizatorjem in bendom, tudi 
Ghostridersom, čeprav so pr
vovrsten gravž, za žurko in ža
rek skozi oblake državljanske 
vojne ter nezadostno, ena, ob
činstvu, zateženim siromakom, 
ki še zmeraj verjamejo, da je 
poza stanje duha.

KONCERTI
Legendarna članica legen

darnih Velvet Underground, 
Maureen Tucker, bo 11. 6. na
stopila v KUD F. P. Spremljal 
jo bo Jad Fair, kot predskupina 
pa bodo nastopili The B’Shops, 
nemška, skupina, ki se s svojo 
glasbo stilsko sprehaja skozi 
30-letno zgodovino rocka. Šte
vilo obiskovalcev na koncertu 
Moe Tucker bo omejeno (200), 
zato organizator opozarja vse 
ljubitelje VU in M. T., da si 
vstopnice preskrbijo vnaprej 
v KUD F. P.

9. 6. bodo v KUD F. P. na
stopili SNUFF, britanski punk
si, ki igrajo vse, od Hendrixa 
do Samanthe Fox.

23. 6. v istem placu THE 
DICKIES!

Za tiste z debelejšimi denar
nicami pa informacija: 20. 6.
LIVING COLOUR, 26 6 
HAPPV MONDAVS in DEE 
LITE ter SOUP DRAGONS, 
1. 7. PIXIES. Lokacija:
Miinchen.

BOB DYLAN: 10. 6. v Ljub
ljani

ogrevalec občinstva na njegovi 
turneji. Mc Hammer je sam 
svoj paradoks in verjetno mu 
ugaja.

ZA VEDNO 
Z NAMI

Pred 5. leti
SPITTING IMAGE-The 
Chicken Song
Pred 10. leti
ADAM AND THE ANTS 
— Stand And Deliver
Pred 15. leti 
ABBA-Fernando 
Pred 20. leti
DAWN-Knock Three Times
Pred 25. leti
FRANK SINATRA-Stranger 
In The Night

10. 6. boste imeli enkratno 
priložnost videti BOBA DY- 
LANA in BOBA GELDOFA 
na stadionu Olimpije za Beži
gradom. Svet je zopet mlad.

ŽANRSKO - KOMUNIKATIVNI 
REPERTOIR 1991/92

NOVICE
SLADE so ponovno izdali 

tri svoje albume. Gre za »Be- 
ginnings«, »Play It Loud« in 
»Slade Alive«.

ICE T je zopet udaril. To
krat z albumom »O. G. Origi
nal Gangster» albumom.

Pričakujte novo verzijo 
uspešnice »We Will Rock 
You«. Za remixom stoji Rick 
Rubin, Queenom pa so tokrat 
pomagali Red Hot Chili Pep- 
pers in Afrika Islam.

NICK CA VE snema glasbo 
za novi film Wima Wendersa, 
ki se imenuje »Until The End 
Of The World«.

TREND
Imenovati se Brian in odpreti 
butik.

TV
»IN«
- Yutelov komentar »zasluže
ne« zmage ekipe Stella Rossa. 
»OUT«
- Yutelov komentar vojaških 
vaj v Sloveniji?'

Smeh in jok 
v teatru

V pomlajenem celjskem gledališču, kjer v prihodnji sezoni ob 
dveh letošnjih mladih igralkah pričakujejo še več sveže krvi, 
mlade igralce Renata Jenčka, Ludvika Bagalija in Tomaža 
Gubenška, po besedah umetniškega vodje Blaža Lukmana napo
vedujejo mlado, nenavadno, izvirno in presenetljivo gledališko 
sezono s šestimi premierami ih mikavno otroško igrico, Buger- 
jevim Lažnivim Kljukcem ali Čudovitimi prigodami barona 
Miinchhausna.

Program je sestavljen žanrsko bolj profilirano, vsako besedilo 
ima svoj žanrski predznak, je kriminalka, komedija, farsa, vsa 
sezona pa je zaznamovana s klasiko. Izbrana besedila, visoke 
literarne vrednosti, ponujajo pristen dialog z občinstvom, so 
komunikativna, hkrati pa omogočajo ambiciozne gledališke pro
jekte, med katerimi pa letos ni izvirnega slovenskega besedila, 
slovenske novitete. Zaradi finančne in še bolj kadrovske stiske so 
se v celjskem teatru za nekaj časa morali odreči malemu odru, 
odru Herberta Griiuna.

Režijo so zaupali zvečine mladim režiserjem in vsi razen doma
čega režiserja Francija Križaja so mlajši od že tako mladega 
Vinka Moderndorferja. Pričakujejo, da bodo mladi režiserji 
zbrali okoli sebe mlade sodelavce in tudi mlade igralske zasedbe, 
zato lahko celjsko občinstvo pričakuje dosti svežine.

V prihodnji sezoni bodo na odru videli Škrlatni otok Mihaila 
Bulgakova v režiji Katarine Pegan, Črno komedijo Petra Shaf- 
ferja v režiji Vinka Moderndorferja, Skrivni dnevnik Jadrana 
Krta Sue Tovvnsend v režiji Duše Škof, Roberta Vitraca Victor 
ali otroci na oblasti v režiji Francija Križaja, Charlesa Marovvitza 
Sherlockov zadnji primer v režiji Jaše Jamnika in Razbojnike F. 
Schillerja v režiji Roberta Raponje.

Body double 
Brian de 
Palma
• Body double je tipičen film 
prevar in poigravanja z gledal
ci. Že v uvodni sekvenci nam 
razkrije, da je cela stvar samo 
prevara in tega občutka se ne 
znebimo do konca. Body dou
ble pa je samo logično nadalje
vanje Dressed to kili, v kate
rem se tudi na koncu razkrije, 
da dobro ni zmeraj ekvivalent
no dogajanju, ter da alibi ni 
zmeraj resnica. Vse skupaj pa 
je tako ali tako prevara.

Mc Hammer 
Here comes 
the Hammer
• Mc je otrok de Palme. 
V njegovih video spotih je vse 
skupaj le gledanje njegovih re
inkarniranih dvojnikov, zaradi 
katerih se čudi sam Hammer. 
Reinkarnacija dogodkov je 
glavna finta njegovega sbovva, 
James Brown pa idol, s katerim 
se istoveti. Pri vsem tem. da je 
ironija še večja, pa je prav ta 
Brown le predzabavljač in

Murray Schisga! - Lubezen: zadnja premiera SLG v letošnji 
sezoni; ameriško uspešnico je režiral Dušan Mlakar, scena in 
kostumi so delo Mete Hočevarjeve, igrajo Zvone Agrež, Darja 
Reichman (na posnetku) in Bojan Umek. Premiera bo v petek, 
7. junija 1991.
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KALKULATOR

Ta tovi
»Šiampmto narejen ekonomski sistem samoupravnega 

socializma, temelječ na izhodišču, da je vsakdo pošten, je 
v prt teklosu omogočal mnogokatere nepravilnosti, ki se 
sicer danes še pojavljajo, toda v znatno manjšem obsegu. 
V privatnem življenju se lopov prej ali slej sam razkrinka, 
toda v gospodarstvu je to drugače, sploh pa če je govora

p^teSS^Z^*****”*"
vsako podjetje teži k maksimiranju profita. Toda obstajajo 
»strokenvi« računovodski prijemi, s katerimi je mogoče

večje bilance uspeha skušajo pritegniti več vlagateljev (več

SscSSBmS?
Celotne sliko ekonomskega položaja podjetij nam dajo

- (bilanci uspgfra:
- bilanca finančnih tokov ;

‘a‘hAe-- prikaz večje ali manjše količme zalog (vpliv na likvid
nost. večji ah manjši stroški financiranja zalog)

- finančne naložbe se prikažejo v manjši obliki z manjšo 
obrestno mero, kar vpliva na manjši poslovni izid

- dolgoročne naložbe se financirajo s kratkoročnimi
sredstvi ................................................................

Kot smo že omenili se dandanes podobni maherski pod
vigi niti ne izplačajo več, saj se je zelo poostrila kontrola 
pod, K n,h knjig (revizija), kazni so neprimerno večje, 
konec koncev pa niti vlada nima več denarja za ume,no 
vzdrževanje nerentabilnih podjetij in je vsako bolj alt manj 
prepuščeno samo sebi in svoji iznajdljivosti. Vsekakor je to 
boleča in visoka cena ozdravitve gospodarstva, toda kot 
kaže je to edini način, da ga postavimo na zdrave temelje m 
očisnmo balkanizacije.

POGLEJMO V PRIHODNOST

V odprtini smo
Čeprav so danes v ospredju 

predvsem razmišljanja o pri
hodnosti naroda, države in 
drugih velikih pojmov, verjet
no vsak po svoje razmišlja 
o svoji prihodnosti in prihod
nosti svoje družine... Če bi 
lahko prihodnost napovedovali 
s pomočjo statističnih trendov, 
bi si izbrali neko obdobje v pre
teklosti, ga primerjali s seda
njostjo in si izračunali kam to 
pelje.

Življenje pa ni tako enostav
no, zato si marsikdo olajša raz
mišljanje z verovanjem v usodo 
ali v kakšne druge nadnaravne 
sile, ki poskrbijo da se stvari 
pač odvijajo tako kot se. Kdor 
pa bi se le želel pozabavati 
s tem vprašanjem na drug na
čin, mu predlagam naslednje: 
poglejte v grafični prikaz pod 
člankom, izračunajte kakšna je 
mesečna poraba vaše družine 
danes in razliko med letom 
1987 ter 1991 prištejte (ali od- 
štejte) vrednosti za 1991, kar 
predstavlja statistično napoved 
za leto 1995.
Leto 1987

Leta 1987 se spominjamo po 
aferi Agrokomerc, po odkritih 
ambicijah vojske po proizvod
nji supersoničnega letala, po 
zadnjih zaplembah tiska v Slo
veniji, po uporu proti nadalje
vanju Titove štafete, po prodi
ranju ideje o civilni družbi in 
civilnem služenju vojaškega ro
ka ter pojavu rubrike črna bor
za v Mladini.

Starši dijakov, ki so se letos 
brezuspešno uprli avtoritativ
nemu šolskemu ustroju in jih je 
ta izkoristil za pridobivanje po
zicij v današnji družbi, so tega 
leta vpisali svoje otroke v sred
njo šolo.

Leto 1991
Leto 1991 je zaznamovano 

s pripravami (in izvedbo?) osa
mosvojitve Slovenije, zaostro
vanja konflikotv z Armado in 
drugimi silami, ki želijo ohrani
ti Jugoslavijo.

Znano pa bo tudi po krizi 
v gospodarstvu, predragi javni 
upravi, »gasilskih« akcijah za 
polnjenje proračuna, zapravlji
vemu izgubljanju delovnih 
mest, veliki brezposelnosti ter 
političnemu čiščenju funkcij in 
položajev.

Nekateri se ga bodo spomi
njali po odprtju karavanškega 
predora, ki ga je naš premier 
imenoval kot fizično odprtino 
v Evropo, marsikdo na Evrop
ski strani pa je imel pri tem

asociacio na določeno odprtino 
na spodnji strani človeškega te
lesa.

Leto 1995
Najzanimivejše opise prihod

nosti najdemo v leposlovju. 
Ker je variant več — bliža se 
čas počitnic, nekateri ste tudi 
že brez dela in doma — bi pred
lagal da o varianti prihodnosti 
razmislite kar sami. Za začetek 
vam predlagam utopijo iz do
mačih logov: 4000 Ivana Tav
čarja.

Forma
GRARČNA PRIPRAVA

SIMONA VOVK
C. na Ostrožno 113 

63000 Celje 
‘E* 063/34 222

PORABA POVPREČNE SLOVENSKE DRUŽINE 
V LETU 1987

drugo 18%

prihranki 14%

prevoz 10%

obleka 8%

hrana 24%

obutev 3% 
stanovanje 3%

. higiena 4%
stanovanjska oprema 5%

izobrazba,razvedrilo 6% 
energija 6% i

SINDIKALNI APEL SLOVENSKEMU PARLAMENTU

Razočaranih delavcev tožba
Simon Gregorčič je koncem prejšnjega stoletja spisal čudovito 

pesem »Ujetega ptiča tožba«, koncem tega našega stoletja pa so 
trije sindikalni predsedniki v Podravju — Branko Medik, pred
sednik sindikata kovinske in elektro industrije, Stanko Mlakar, 
predsednik sindikata tekstilne in usnjarsko predelovalne indu
strije in Anton Andric, predsednik sindikata delavcev gradbenih 
dejavnosti — napisali »razočaranih delavcev tožbo«, ki so jo 
naslovili na predsednika slovenskega parlamenta dr. Franceta 
Bučarja in na republiške poslance.

V svojem pismu predsedniku 
in poslancem slovenskega par
lamenta podravski sindikalni 
aktivisti razočarano ugotavlja
jo, da se slovenska vlada doslej 
ni odzvala na njihove zahteve, 
ki jih je postavilo več kot deset 
tisoč delavcev na protestnem 
shodu v Mariboru konec mar
ca, kar kaže na svojevrsten od
nos oblasti do dela državljanov 
Republike Slovenije, ki je, ka
kor pravijo, s sindikalnega vidi
ka nesprejemljiv. »Eksistenčna 
ogroženost dela prebivalstva in 
krivice, ki se dogajajo, morajo 
biti za skupščino kot demokrat
sko institucijo opozorilo in vo
dilo za ustrezno ravnanje«, re- 
signirano ugotavljajo sindikalni 
funkcionarji in poudarjajo, da 
»zato ne samo pričakujejo pač 
pa tudi zahtevajo odziv vlade in 
slovenskega parlamenta na 
svoje zahteve«.

Zakaj so delavci 
razočarani?

Po besedah Branka Medika, 
Stanka Mlakarja in Antona 
Andriča so delavci še toliko 
bolj razočarani, ker so protest
ni zbor v Mariboru izvedli na 
miren in dostojanstven način, 
njihova pričakovanja pa so bila 
toliko večja, ker so izražali iz

ključno samo eksistenčne zah
teve katerih uresničevanje je 
vezano na zakonodajo, ki jo je 
sprejela Skupščina Republike 
Slovenije.

»Večina zahtev doslej ni 
uresničena, vlada in drugi od
govorni — z izjemo maribor
skega izvršnega sveta - pa na 
delavske zahteve ni niti odgo
vorila«, poudarja predsednik 
Svobodnih sindikatov v Po
dravju Franc Štelcer. »Posledi
ca tega je, da se položaj zapo
slenih še vedno slabša, nezapo
slenost naglo narašča, eksi
stenčna ogroženost med delav
stvom pa se širi.«

V podravskih sindikatih so 
prepričani, da vsega tega ni 
mogoče pripisati zgolj in samo 
zares katastrofalnim gospodar
skim razmeram, pač pa je to 
tudi »ogledalo« nepripravlje
nosti odgovornih, da bi delav
skim zahtevam sploh prisluhni
li. kaj šele da bi jih uresničili.

V zvezi s tem Branko Medik, 
Stanko Mlakar in Anton An- 
drič navajajo kaj bi odgovorni 
v Sloveniji lahko naredili za 
uresničitev delavskih zahtev, 
če bi le hoteli. Takole pravijo: 
»Zagotavljanje vsaj minimalne 
plače ob plačilnem dnevu (18.

v mesecu) je sicer res vezano 
na materialna sredstva, vendar 
je to zahtevo mogoče uresničiti 
tudi z ustreznim vrstnim redom 
izplačil, po katerem bo imela 
zajamčena plača, ki po zakonu 
zagotavlja osnovno socialno 
varnost, prioriteto.«

Sindikalni funkcionarji daje
jo vladi tudi »inštrukcijo« kako 
je mogoče v teh težavnih raz
merah uresničiti druge delav
ske zahteve: »Izvajanje kolek
tivnih pogodb je možno zago
toviti tudi z ukrepi za odpravo 
nelikvidnosti ter z znižanjem 
obveznosti na osnovi plač. Tu
di porast nezaposlenosti ni sa
mo rezultat težkih raznier, pač 
pa tudi posledica premajhnih 
prizadevanj, da bi se delo učin
koviteje organiziralo. To se še 
posebej odraža v programira
nih stečajih, kjer se še vedno 
izkorišča pomanjkljiva zakono
daja in odsotnost ustreznih in
stitucij v korist posameznikov 
in skupin ter na škodo večin
skega dela zaposlenih in druž
benih sredstev.« Vlada pa vse 
to mirno in nemočno opazuje.

Zaposleni morajo dobiti 
vsaj minimalno plačo!!!

Z vidika razvite Evrope, pa 
tudi z vidika »zdravega razu
ma«, je osrednja delavska zah
teva, da morajo vsi zaposleni 
dobiti vsaj minimalno plačo, 
skorajda neverjetna. Tisto kar 
je pri tem neverjetno je to, da 
je dandanes takšnov zahtevo 
sploh teba postaviti. Se bolj ne
verjetno pa je, da številni de

lavci pridno delajo, ko pride 
mesec naokoli pa preprosto ne 
dobijo niti minimalne plače 
- bolje »socialne pomoči«, ki 
jo zakon zagotavlja brezposel
nim in socialnim podpirancem.

»Od zahteve, da delavci za 
celomesečno delo dobijo vsaj 
minimalno plačo vsaj do 18. 
v mesecu, ne moremo odstopi
ti. Zato se bomo borili za to 
naprej preko sindikatov v repu
bliki« je odločen predsednik 
Podravskih sindikatov Franc 
Štelcer.

Morda so tudi pritiski delav
cev iz Maribora in Podravja 
prispevali k temu, da je konec 
maja končno le prišlo do razgo
vora slovenske vlade s pred
stavniki 11 slovenskih sindika
tov. Vendarle pa predstavniki 
slovenske vlade sindikalnim 
predstavnikom niso obljubili 
veliko več kot »težkih časov« in 
»šoka«, ki čaka slovensko go
spodarstvo in z njim vse nas, 
posebej pa še delavcev v proiz
vodnji, po osamosvojitvi. Pa 
vendar, številni sindikalni akti
visti so zadovoljni, da so se po
govori z vlado vsaj začeli. In 
zakaj šele dva meseca po mari
borskem delavskem revoltu??

»Zaenkrat razgovori z vlado 
še niso nič pomirili revolta de
lavcev v tekstilni in kovinarski 
industriji,« pravi Metka Rok- 
sandič iz sveta Podravskih Svo
bodnih sindikatov. »Zaenkrat 
še nihče ne ve ali bodo vsaj 
osnovne zahteve delavcev ures
ničene. Zato delavci niso zado

voljni, z upanjem jih navdaja 
le, da so vse bolj na njihovi 
strani tudi nekatere politične 
stranke...«

»Ostrigli, oh, so mi 
peroti...«

Res je, da doživljajo »mari
borske delavske zahteve« 
v zadnjih dneh več podpore ka
kor v preteklosti. Tako je pred
sednik mariborske vlade An
ton Rous pred dnevi v Maribo
ru pozval predsednika Pred
sedstva Republike Slovenije 
Milana Kučana, naj pomaga 
v prizadevanjih, da bi delavci 
do 18. v mesecu dobili vsaj mi
nimalne plače ... Tudi Pučni
kovi socialdemokrati so menda 
vse bolj naklonjeni teh zahtevi, 
pa tudi nove stranke levice so

se zavzele za soupravljanje 
— gre za Delavsko stranko Slo
venije, Novo socialnodemokra- 
cijo, Socialdemokratsko unijo 
in Slovenske krščanske sociali
ste. Vendar pa te stranke levice 
nimajo v slovenskem parla
mentu »nobenega glasu«.

Če oblasti ne bodo bolj pri
sluhnile delavskim zahtevam, 
potem bo pač delavska himna 
postala tista Gregorčičeva pe
sem »Ujetega ptiča tožba«. Ta
kole se začenja: »Oj, zemlja 
širna, zemlja lepa, / ti vsa si bila 
moja last / zdaj ozka kletka me 
zaklepa, / ko vjel sem se v ne
srečno past. / Ostrigli, oh, so 
mi peroti, / da ni mi moči v sinji 
zrak, / čez hrib in dol — gorje 
siroti - / ne nosi več me vzlet 
krepak...
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SUDANSKO KRIZO BI SE DALO OMILITI

Počasno umiranje
Podpora lačnim v Sudanu je onemogočena zaradi nazadnje- 

ške vlade, slabe ekonomske politike in državljanske vojne. 
V Sudanu že dolgo ni bilo dežja, zato tudi ni pridelka. V vaseh 
okoli glavnega mesta umrejo vsak teden po štirje otroci. V 120 
vaseh blizu Sodnija v Kordofanu je zabeleženih vsak mesec več 
kot 230 mrtvih zaradi podhranjenosti.

Pomoč lačnim, ki se odvija 
v Sudanu, ni dovolj, da reši na 
tisoče in celo stotisoče ljudi.
V obubožanih vaseh, ki se raz
prostirajo od vzhodnega Suda
na do oddaljenega Darfurja na 
zahodu, umira na stotine ljudi, 
v glavnem pa so to otroci. »Ve
liko bo še mrtvih, preden bomo 
uspeli razporediti pomoč kot je 
treba,« pravi eden od zahod
nih specialistov za pomoč 
v Kartumu.

V letih 1984-85 je zaradi la
kote umrlo okoli 250.000 Su
dancev in milijon Etiopcev.
V naslednjih štirih letih je ver
jetno umrlo še dodatnih 
250.000 ljudi v vojaških conah 
na vzhodu Sudana (pravo števi
lo mrtvih ni znano). Letošnja 
lakota v Sudanu torej ni nepri-

kojšnje »proti-zahodne« ukre
pe. Obljubil je, da Sudan ne bo 
več odvisen od miloščine iz Za
hoda. Tako pogosto ponovlje
na izjava »Jedli bomo kar bo
mo sami pridelali in nosili tisto, 
kar bomo sami izdelali,« zveni 
danes dokaj žalostno. Tako je 
vlada s svojimi izjavami in deja
nji sama sebi nastavila past. 
Islamska ideologija, kot pre
vladujoča v Sudanu, pa vso 
stvar še bolj otežuje. Pravijo, 
da je krščanska pomoč z Zaho
da zlonamerna, saj jim preko 
podpore s hrano Zahod vsiljuje 
svojo kulturo in politiko. Bes- 
hir je obtožil celo zahodne 
agencije za pomoč Afriki, da 
z delitvijo hrane, širijo svoje 
zlonamerne ideje. To je pov
zročilo zastoj ravno v trenutku,

čakovan pojav, saj se takšna 
obdobja v Sudanu ponavljajo 
že vrsto let. Suša je le eden od 
vzrokov trpljenja. Nazadnjaška 
vlada, slaba ekonomska politi
ka in državljanska vojna so še 
ostali dejavniki dolgoletne 
krize.

Takšna agonija pa ni zajela 
samo Sudana. Več kot 20 afri
ških držav letos nujno potrebu
je pomoč v hrani. OZN pa so
di, da je več kot 29 afriških 
držav ogroženih zaradi po
manjkanja hrane in da bo po
trebno 4 milijone ton žita, da se 
lakota vsaj malo ublaži. Adam 
Koons (Agencija za mednarod
ni razvoj, ZDA) je že septem
bra lani napovedal slabo žetev 
v Sudanu in s tem pomanjkanje 
hrane v letu 91. Satelitski pos
netki so prikazovali pičlo vege
tacijo v Kordofanu, Darfu- 
ju .. . Cene žita in živine so po
skočile. Nekateri ljudje so sva
rili: »Opozorilo prihaja, zvono
vi zvonijo.« Koons pa pravi: 
»Nismo mogli predvideti takš
ne suše in lakote, hoteli pa smo 
se pripraviti. Sudanska vlada 
pa ni hotela poslušati opozoril. 
Lansko letosozahtevali75.000 
ton hrane od OZN do takrat, 
ko naj bi dozorel pridelek na 
poljih: niso pa računali s tako 
slabo letino. Celo takrat, ko so 
agencije OZN napovedale, da 
bo pridelek manjši za milijon 
ton, so bile sudanske oblasti 
trdovratne. »Tu ne gre za nič 
resnega in zaradi tega si ne de
lamo skrbi,« je januarja letos 
dejal Mohammed Al-Amin 
Khalifa, član sudanske vlade. 
Najnežnejša beseda, ki jo kriti
ki lahko uporabijo ob nemar
nem ravnanju sudanske vlade, 
je ponos. Ko je leta 1989 prišel 
z državnim udarom na oblast 
Omar el-Beshir je sprejel ta

ko naj bi se začelo nujno izvaja
nje potrebne pomoči. Zahodne 
vlade so postale previdne, saj 
obstaja nevarnost, da bi dobav
ljeno hrano pobrala vojska. Su
danska podpora Iraku v zaliv
ski vojni pa je problem še po
globila. »Vsakdo bi si mislil, da 
politika nima nič opraviti s hu
manitarno pomočjo. V resnici 
pa sploh ni tako,« pravi zahod
ni specialist za pomoč v Kar
tumu.

Sudanska vlada pa je sredi 
februarja kljub vsemu bila pri
siljena prositi za pomoč. Spre
jeli so vse pogoje Zahoda, sa
mo da bi hrana prišla do tistih, 
ki jo potrebujejo. Tako so veli
ke ladje napolnjene s hrano 
pristale v pristanišču v Sudanu 
v začetku leta. Vendar je bilo 
do konca aprila razdeljenih le
80.000 ton hrane. Konec tega 
meseca pa pričakujejo še
250.000 ton hrane.

Problem pa je v tem, da Su
dan ne premore zadostnih ka
pacitet, da bi hrano hitro in 
učinkovito spravili v notranjost 
dežele. Dežela, ki je večja kot 
Zahodna Evropa, ima le 2335 
km urejenih cest. Cesta od pri
stanišč Sudana do glavnega 
mesta Kartuma, ki je v izredno 
slabem stanju, predstavlja kar 
polovico te številke. Okoli 115 
mostov pa nujno potrebuje po
pravilo. Da bodo prepeljali vso 
hrano z ladij v notranjost drža
ve, bo moralo iz Sudana vsak 
dan na pot po 40 tovornih vozil 
vsakih 13 minut naslednjih šest 
mesecev. Ceste do oddaljenega 
Darfurja pa so tako slabe, da 
težka tovorna vozila po njih 
sploh ne morejo voziti. Hrano 
so morali zato naložiti na manj
ša vozila. Zahodni strokovnja
ki so izračunali, da bodo pre

vozni stroški znašali od 200 do 
300 milijonov dolarjev.

Sudanska vlada pa še vedno 
upa, da bodo uspeli slab pride
lek nadoknaditi s poletnim. 
»Hočemo biti neodvisni. Su
danci morajo sami obdelovati 
zemljo, namesto da prosijo za 
tujo pomoč,« pravi član vlade 
Kalifa. Vendar pa pod sedanji
mi pogoji Sudan ne bo zmogel 
brez zunanjih nasvetov in po
moči.

»Argumenti vlade o neodvis
nosti so zanos. Ne moreš biti 
samostojen, če nimaš ničesar. 
To je popolnoma neodgovorno 
bahanje,« pravi Abdul Mohha- 
med, predstavnik za pomoč 
v Nairobiju. Največji sudanski 
kmetijski potencial je v velikih 
farmah, ki potrebujejo napajal
ne črpalke, dizelsko gorivo in 
velike količine umetnih gnojil. 
Tega pa si vlada ne more pri
voščiti.

Kmetijski problemi pa so le 
del problemov države, ki ima 
13 milijard dolarjev dolgov in 
še dodatnih 7 milijard obresti. 
Inflacija v Sudanu znaša 175% 
letno. S podporo Iraku v zaliv
ski vojni in z nedemokratično 
politiko vodenja države si je 
Sudan zapravil naklonjenost 
svetovnih velesil. Evropska go
spodarska skupnost je odpove
dala pomoč 60 milijonov dolar
jev zaradi kršenja temeljnih 
človekovih pravic v Sudanu.

Ni naključje, da se ravno dr
žave kot so Sudan, Somalija, 
Etiopija, Mozambik in Liberija 
borijo s pomanjkanjem hrane. 
Gre namreč za države, ki so 
zapletene v državljanske vojne. 
Na milijone ljudi po Afriki beži 
iz nemirnih območij v begun
ska taborišča, kjer so deležni 
najosnovnejše oskrbe. Tudi 
7 let trajajoča sudanska držav
ljanska vojna je pripomogla 
k današnjemu položaju v Suda
nu. Sprti strani sta leta 1988 
uporabili hrano kot orožje 
s tem, da so zaustavili ladje 
s hrano. Bojevanje pa je uničilo 
tudi vsa polja in pridelke. Su
danska državljanska vojna naj 
bi po uradnih izračunih stala 
državo 1 milijon dolarjev 
dnevno.

Gospodarskim problemom 
primerno je tudi življenje v Su
danu. Ljudje so slabo izobraže
ni in še vedno sledijo tradiciji 
s tem, da imajo velike družine. 
Podirajo drevesa za gorivo in 
s tem širijo puščavo. Problem 
torej ni samo pomanjkanje hra
ne, ampak je to pogojeno 
z globljim problemom neizo
braženosti ljudi. »Najmanj pet 
let bi potrebovali, če bi hoteli 
vsem tem problemom priti do 
dna,« pravi predstavnik za po
moč v Kartumu.

Do sedaj je Sudanu obljub
ljenih 660.000 ton hrane. To je 
približno 2/3 tega, kar Sudan 
potrebuje za najnujnejše preži
vetje.

Morda pa so Sudanci spo
sobni preživeti z veliko manj 
hrane kot si lahko kdorkoli 
predstavlja. Vendar pa je za 
ljudi, ki počasi in boleče umira
jo vsak dan, zelo malo upanja. 
Tisoče sudanskih ljudi zapušča 
svoje domove, da bi poiskali 
pomoč v kampih okoli Kartu
ma in v ostalih centrih po dr
žavi.

Ubrina Ahmed in njenih pet 
otrok je hodilo 3 dni do kampa 
v Kartumu. Kmalu po prihodu 
v kamp so najmlajši trije otroci 
umrli. Pomoč za njih je prišla 
prepozno. Tako se umiranje 
v Sudanu nadaljuje.
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Nagradna križanka Zdravilišča 
Rogaška Slatina
1. nagrada: štirimesečna naročnina Nove dobe
2. nagrada: tromesečna naročnina Nove dobe
3. nagrada: dvomesečna naročnina Nove dobe
4. nagrada: enomesečna naročnina Nove dobe

Nagrajenci nagradne križanke iz 
prejšnje številke:______________

1. štirimesečna naročnina Nove dobe - Nataša Vovšek, Tomšičeva 50, 62310 Slovenska 
Bistrica

2. tromesečna naročnina Nove dobe - Ivan Strmole, Goriška 4, 63000 Celje
3. dvomesečna naročnina Nove dobe — Ahata Otrin, Zikova 7, 61340 Kamnik
4. enomesečna naročnina Nove dobe - Franjo Planinc, Kocbekova 5, 63000 Celje
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HRIBERNIK tel. (063) 755-207

8 UGODNO UGODNO UGODNO

11.328.00 din 
7.488,00 din

16.215.00 din

OBIŠČITE NAS, NE BO VAM ŽAL X
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MIEIK
IZBERITE PRI NAS

TRGOVSKO IN PROIZVODNO PODJETJE, p o CELJE

AVTOTIEHNIKA

Avtotehnika Celje na Bežigrajski 13 v Celju nudi nakup, servisira
nje in vzdrževanje osebnih vozil Revoz - Renault, Citroen in 
Skoda.

Sprejemamo vplačila s popustom za vozila Cimos - Citroen in 
Revoz - Renault.

Vplačate in odpeljete lahko vozila Škoda in omejeno število 
VVartburg Turist.
Nakup staro za novo.
Prodaja vozil:
Renault, Citroen, Opel, Volksvvagen, Škoda in VVartburg.

Telefon: (063) 37-131 ali 38-511 
Telefax: (063) 38-725
Zaupajte kakovosti in Avtotehniki Celje

>5>=<»!>oooo<>cosocooccoosocoecoooooocoooGooooosoooooo<oeoBooo<Booo<.

NOVO V ŽALCU - NOVO V ŽALCU
Me4HiC<ZHERMAN

deii&ote&z
DNEVNO SVEŽE MESO 

BOGATO ZALOŽENA DELIKATESA 
VLOŽENA ZELENJAVA 

PIJAČE
PRI VSAKEM NAKUPU NAD 1000 DIN

PRESENEČENJE
PRIČAKUJEMO VAS II

SCOOCCOOOOOOBOGOOOSCCOOOOOOOSOSK

Soseska 5 ŽALEC

>ooosc<>=oococooooco&ooooot

a Mercator - Zgornjesavinjska kmetijska 
zadruga Mozirje P 0.

DE TRGOVINA
vam nudi:
- vezana okna proizvajalca GORENJE GLIN Nazarje 
s steklom ali brez do

40% CENEJE
v FE Veleprodaja Sp. Rečica (tel. 831-810) in 
v PE KRC Ljubija (tel. 831-040).

Pričakujemo vaš obisk in naročilo.
Hvala za zaupanje.

MERCATOR - ZGORNJESAVINJSKA 
KMETIJSKA ZADRUGA MOZIRJE

AVTOMOBILI
126 P, letnik 1982, registriran 

do 28. 1991, prevoženih 51.000 
km, prva oranžna barva, odlično 
ohranjen, izoliran, prodam za 
1600 DEM. Tel.: (063) 712-590 

PRODAM R4. GTL, 1987, 
ugodno. Tel.: (063) 770-181 

ZASTAVO 126, letnik 5/90, 
registrirano do 16. 5. 1992, pro
dam za 5900 DEM. Tel.: (063) 
776-361 — po 20. uri 

126 P, letnik 1982, registriran 
do 3/92, ugodno prodam. Vili 
Furlan, Lemberg 1, Strmec pri 
Vojniku

126 P, avgust/89, prevoženih 
13.500 km, ugodno prodam. 
Tel.: (063) 39-079 — po 16. uri.

ZASTAVO 101, letnik 1979, 
registrirano do aprila 1992, pre
voženih 91.000 km, prodam za 
2100 DEM. Tel.: (063) 854-238 
(od 12.-14. ure in od 18. do 21. 
ure — vsak dan)

126 P, letnik 1990, prodam. 
Tel.: (063) 721-512 — popoldne 

R S, campus, temna stekla, 
metalic zelena, pet vrat, 3/91, 
prodam. Tel.: (0608) 31-443 

VW 1303, letnik 1973, regi
striran, delno obnovljen, ugodno 
prodam za 4000 DEM. Tel.: 
(063) 736-388 -popoldne 

KARAMBOLIRAN VUGO 
55, letnik 1989, registriran do 3/ 
92, prodam. Tel.: (063) 821-579 

126 P, letnik 1982, registriran 
do 4/92, prevoženih 56.000 km, 
kot nov, dodatno opremljen, 
prodam za 1.950 DEM. Zoran 
Lukač, Ul. Bačke Palanke 10,
Zalec

VUGO 45 koral, letnik 1989, 
garažiran, prodam za 6.300 
DEM ali za dinarsko protivred
nost. Tel.: 26-296, Valerija

PVC TALNO OBLOGO, Ju-
teksovo, 20 nr, izvozne kvalite
te, računalnik Commodore 
C - 64, levi sprednji blatnik za 
Vugo Koral 45, ugodno prodam. 
Tel.: (063) 701-804, Cigler

no 1937—19381. z 2.000 m2 funk
cionalnega zemljišča, na lepi 
sončni legi za samostanom oz. 
farno cerkvijo v Nazarjah, ugod
no prodam. Tel.: (064) 50-601 in 
(064) 51-155 ali v Nazarjah 8 in 
10.

POROČNO OBLEKO za no
sečnice, prodam. Tel.: (063) 33- 
146, med 20. in 21. uro.

GARAŽO — zidano, vrstno, 
na Dolgem polju, oddamo. Tel.: 
(063) 856-665

ROMANTIČNO HIŠICO,
preurejeno v vikend, med Ce
ljem in Laškim, prodam za 
15.000 DEM ali po dogovoru. 
Tel.: (063) 732-684

Strižem kodre - pudlje. 
Tel.: (063) 36-606 - po 
17. uri

NOVO V ŠENTJURJU!
KOZMETIČNI STUDIO TOPLINE

N
Kolodvorska 6, L 
Šentjur
Tel.: (063) 741-4391

Odprto od 8. do 
20. ure

/ ob sobotah od 8. ( 
do 12. ure

BERNARDA BUDJA

Posebna ponudba: aparat MVDREM, MVOLIFT, 
H S0LARIUM

Možnost obročnega odplačevanja!

OSTALO
DVOSOBNO STANOVA

NJE na Zelenici, prodam. Tel.: 
(063) 21-002

VEČJO KOLIČINO lepih 
oblačil podarimo. Družina Selan, 
Čuprijska 11, Celje

SURE Kleper, 270 litraže, 901, 
flurescentne barve, prodam za 
550 DEM. Tem.: (063) 776-361
- po 20. uri

ZEMLJIŠČE, primerno za vi
kend. 1.600 m2, prodam. V račun 
vzamem tudi avto, žagan les
- 5 cm in ohišje, novo. Tel.: 
(063) 779-123

VIKEND PARCELO, 1.625 
m2, 20 km iz Celja, prodam. Du
šan Bernard, Breg 4, Celje — po
poldne

NOVO - NOVO - NOVO - NOVO - NOVO
V GOLOVCU - V GOLOVCU - V GOLOVCU

ZAVOD ŠRC GOLOVEC VABI VSE 
LJUBITELJE REKREACIJE V SVOJE 
OBJEKTE, KI SO ODPRTI VSAK DAN:
Ljubiteljem tenisa v Celju in okolici nudim 
igranje tenisa na peščenih igriščih PONOČI 
pod REFLEKTORJI - HALA GOLOVEC.

SAVNA: od 14. do 21. ure
BAZEN: od 14. do 21. ure
KEGLJIŠČE: od 14. do 22. ure
DVORANA C, D, TENIS IGRIŠČA: od 8. do 25. ure
DVORANA A (glavna dvorana): od 8. do 22. ure
PEŠČENA TENIS IGRIŠČA: od 8. do 21. ure

V DOPOLDANSKEM ČASU od 8. do 13. 
ure 50% popusta.

VSE INFORMACIJE IN REZERVACIJE PO 
TELEFONU (063) 33-233, int. 32 in 25

VIDIMO SE NA GOLOVCU

NOVO — NOVO — NOVO — NOVO — NOVO
V GOLOVCU - V GOLOVCU - V GOLOVCU

KUPON ZA VRČEK HLADNEGA

VSAK DAN OD 15-22J 
PONEDELJEK 

ZAPRTO

PIZZERIJA
»GOLOBČEK«

VRANSKO
PIZZA, KI JE 
JE DOSTI ZA

VSE

PODJETJE ZA TRGOVINO 
NA DEBELO IN DROBNO, d.o.o.
63301 Petrovče, Levec b.š. 
telefon: 63/713-221

tlOVO NOVO HOVO
Ekskluzivna prodaja 
vozil
DAEVVOO, NISSAN,
PONTIAC,
MITSUBISHI

V CENI VOZIL 
JE VRAČUNANA CARINA!
Plačljivo v dinarski protivrednosti po uradnem tečaju.
Vsa vozila so opremljena z aircondition-om in stereo radijsko napravo. 
Dobava vozil v mesecu JUNIJU.
Informacije na tel. 063/713-221 ali v prodajalnah -BRANKO« v Ozki ulici 3 v Celju. 
Odprto od 9. do 12. ure in od 15. do 17. ure ob sobotah od 8. do 12. ure

DAEVVOO GSI COUPE (3V) 
13.617 USD 

NISSAN SUNNYJX
16.126 USD 

PONTIAC FIREFLY
12.990 USD 

DAEVVOO BASE 12.999 USD 
DAEVVOO GSI 13.555 USD 
DAEVVOO GTE 14.459 USD 
MITSUBISHI LANCER GL

14.519 USD
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NOVO NA HUDINJI
Vinoteka z bifejem Podmiljšak, Skaletova 6, CELJE

NUDI VRHUNSKA SLOVENSKA VINA 
po ugodnih cenah.
Odprto od torka do sobote od 8. do 21. ure 
nedelja ob 8. do 13. ure

KOZLIČKE IN DVE KOZI,
sanske pasme, dobre mlekarice, 
ugodno prodam. Tel.: (063) 731- 
243

TOVORNO PRIKOLICO in
štedilnik 4 plin + 2 elektrika, 
prodam. Tel.: (063) 857-350 

KOZE s svežim mlekom ugod
no prodam. Tel.: (063) 35-680 

ENOSOBNO STANOVA
NJE z vrtom, lepa lokacija, 
v Šentjurju, prodam. V račun 
vzamem tudi boljši avto. Tel.: 
(063) 856-603

OLJNI GORILEC Johanes 
10-55 kw nov, v garanciji, pro
dam 10% ceneje. Tel.: (063) 34- 
291

MOTO KULTIVATOR Gore
nje Muta s frezo in rotacijskim 
plugom, prodam. Tel.: (063) 
732-650

PRIKOLICO ZA ŽIVINO,
kravo za zakol in plemensko teli
co, ugodno prodani. Štefan Go
bec, Laška vas 19, Štore 

DELE ZA HROŠČA VW 
1200 - vse šipe, 5 kompletnih 
koles, kovinski pokrov motorja 
(haubo), zelo poceni prodam. 
Tel.: (063) 701-636.

MOTOR ZA ČOLN Tomos 
3,5 km, še nerabljen, prodam ali 
zamenjam za CD plošče. Tel.: 
(063) 776-361 - po 20. uri 

SMREKOVE IN BOROVE 
stenske obloge, prodam. Tel.: 
(063) 772-104

INŠTRUIRAM matematiko, 
fiziko in angleščino. Prevajam 
strokovno angleško literaturo. 
Tel.: (063) 37-315 

BAS KITARO vrhunske kva
litete »VVashburn« Status 70, 
prodam za 1.600 DEM, na tri 
obroke. Tel.: (063) 852-094 

MALI AVTOBUS, vozen 
z B kategorijo, prodam. Tel.: 
(063) 28-179 (popoldne)

MINI KOMPONENTO Ka- 
macron, dvojni stereo kasetofon, 
D. T. S. — 3 pasovni radio, gra
mofon, daljinsko upravljanje, 
v garanciji, prodam za 6.500,00 
din. Jordan. Čopova 19. Celje 

AVTOMATIKA A 3 MS, me
tal modre barve, letnik 1987, ga- 
ražiran, prodam za 750 DEM. 
Tel.: (063) 742-442 - od 19. do 
21. ure

TAM 125 T 12, letnik 1978, 
kesonar, GT, zelo ugodno pro
dam. Tel.: (063) 713-145

AVTOMATIKA, zelo dobro 
ohranjenega, z dodatno opremo, 
prodam. Tel.: (063) 37-939 - po 
20.30 uri

POSLOVNI PROSTOR,
v Velenju (50 m2), oddam v četrti 
gradbeni fazi, na dobri lokaciji 
— gostinstvo ni možno. Predpla
čilo za tri leta, 20.000 DEM. Lo
kal je izdelan do vselitve. Miran 
Grobelnik, Bevče l/c, Velenje 

POROČNO OBLEKO, dolgo, 
belo, za nosečnice — št. 40, 
ugodno prodam. Cena je 
4.000,00 din. Jadranka Žolger, 
C. na kmetijsko šolo 10, Šentjur 

COMMODORE 64, z diske
tami in kasetno enoto, prodam. 
V ceno je vključen monokromat- 
ski monitor, električni priključki 
ter zabavni in učni programi (za 
osnovno in srednjo šolo), pro
dam za 800 DEM, v dinarski pro
tivrednosti. Tel.: (063) 858-815 

APN 6 S, star 15 mesecev, ze
lo malo vožen, na tri obroke, 
ugodno prodam. Tel.: (063) 823- 
124

BARVNI TV Iskra, prodam 
zelo ugodno. Domadenik, Can
karjeva 13, Celje - od 17. do 18. 
ure

AVTOMATIKA, rdeče bar
ve, letnik 1987, prodam za 400 
DEM, v dinarski protivrednosti. 
Tel.: (063) 24-180 

KUHINJSKI ELEMENT Pe- 
tunija jesen, 0-80 cm (gornji), 
kupim. Tel.: (063) 857-350 

DVOTARIFNI ENOFAZNI 
števec, preklopno uro, amaterski 
foto laboratorij, prodam. Tel.: 
(063) 772-127 od 8. do 12. ure. 
Zvone ali na naslov Zvonko Kri
žaj, Dečkova 56, Celje od 15. do 
16. ure

ČOLN Maestral 18 in motor 
Tomos 4, prodam. Cena po do
govoru. Tel.: (063) 857-335 

RAZTEGU IV KAVČ, skoraj 
nov, zelo ugodno prodam. Karo
lina Veler, Heroja Staneta 6, Ža
lec. Tel.: (063) 711-644

ČELADO za motor, ugodno 
prodam. Tel.: (063) 33-907

KOSILNICO - motokulti- 
vator s plugom prodam za 
1000 DEM, žago za hlodovi
no pa za 1500 DEM. Tel. 
(063) 31-034

MALI OGLASI
ZASTONJ KUPONIH

MOJ NASLOV:

Kupon in čitljivo besedilo malega oglasa pošljite 
na naslov Nova doba, Aškerčeva 15, Celje, s pripi
som »Za male oglase« in svojim polnim naslovom. 
Oglasov pod šifro in oglasov za podjetja in obrt
nike ne objavljamo brezplačno.

X>SCOOOOSOC<>CCOOBOCCOCCCO&OOOOOOOOOCOOC.

Trgovina ZOYA
Vida Medved ŠKOFJA VAS

PERSIL 3 kg 169,90 din
MIXAL 3 kg 89,90 din
OSKAR 3 kg 78,90 din
OUE ZVEZDA II 26,90 din
VIDIMO, DA NAM ZAUPATE,
ZATO VAM NUDIMO PO
PUSTE:
- za nakup nad 1.000,00 din 10%
- za nakup nad 500,00 din 5%

Popasti ne veljajo za cigarete in akcijsko prodajo.
SOCOOCOGCCOOOOOGOCOOOCOOCOOCOOOCCCOOCOSOJ

PEVSKI STUDIO NIKE 
VIPOTNIK-RAMPRE
Poučujem solo petje od sedmega leta starosti 
naprej in otroški pevski zborček za predšolske 
otroke od štirih let starosti naprej. Nika Vipotnik- 
Rampre, Žalec, Gregorčičeva 9, tel.: (063) 712-274

PEČ ZA CENTRALNO 
OGREVANJE, novo, Feroterm 
- levo, ugodno prodam. Tel.: 
(063) 29-686

LASTNIŠKO KOMFORTNO 
STANOVANJE v Celju menja

mo za hišo z vrtom v Celju. Tel.: 
(063) 36-438

IŠČEM KAKRŠNOKOLI DE
LO. Sprejmem tudi delo na do
mu. Damjan Kopše, Ul. Bačke 
Palanke 7, Žalec
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DISKONT KARLO

Škofja vas 66

UGODNO: 
sladkor 
toal. papir

50/1 kg 
10/1

sončnično olje 1/1 PVC
Ugodne cene vin in ostalih pijač

13.40 din 
69.10 din 
28.60 din

Delovni čas:
od ponedeljka do petka 8—20h 
sobota 8 - 17h 
nedelja 8~llh
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NAROČILNICA NOVA
Ime ............................... priimek

naslov ......................................

DODA

naročam časOpis-tednik Nova doba na naslov

Na gornji naslov mi pošljite .................... izvodov.
(število)

Obvezujem se, da bom redno plačeval naročnino.

podpis naročnika

od 6. 
do 12. 6.

Oven 21. 3.-20. 4.
Tare vas razočaranje, ki vam ne dovoli 

nobenih optimističnih misli. Poskusite se 
razvedriti z delom doma ali z večjo vnemo 
v službi. Tudi kakšna športna aktivnost bi 
vas lahko usmerila na druge misli. Srečne 
številke 4, 21, 13, 45.

Bik 21. 4.-20. 5.
Nova ljubezen bo kot novo življenje in od 

sreče boste čisto iz sebe. Ne postanite pa 
preveč aktivni, kajti lahko bi se slabo kon
čalo. V finančnih zadevah boste imeli veli
ko možnosti ob koncu tedna. Srečne števil
ke 6, 19, 27. 39.

Dvojčka 21. 5.-21. 6.
Pred vami je nekaj uspešnih dni, ki bi jih 

morali za vsako ceno temeljito izrabiti 
Zdaj boste lahko uresničili tudi dolgoročne 
načrte. V soboto dobro premislite o neki 
sicer zelo vabljivi ponudbi. Srečne številke 
5, 17, 24, 25.

Rak 22. 6.-22. 7.
Ne pustite si vzeti poguma, če vam tre

nutno mečejo polena pod noge. Težave 
boste z lahkoto premagali, pri tem pa ne 
odklanjajte tudi dobrohotnih nasvetov. Pa
zite na zdravje, ne pretiravajte z izdatki. 
Srečne številke 6, 19, 33, 38.

Lev 23. 7.-23. 8.
Pripravite se na neprijeten teden. Raču

nati morate z celo vrsto neugodnosti. Tudi 
v zasebnem življenju vam grozi naelektreno 
ozračje. Bodite previdni pri konfrontacijah. 
Poskrbite za dovolj spanja. Srečne številke 
8, 19, 21, 35.

Devica 24. 8.-23. 9.
V prihodnjih dneh poskušajte spremeniti 

svoje enolično življenje in si privoščite ne
kaj prijetnih ur s partnerjem. Le tako boste 
lažje prenesli kakšno neugodno preseneče
nje. V odločitvah pa pamet v roke. Srečne 
številke 2, 16, 25, 47.

Tehtnica 24. 9.-23. 10.
Prihodnji dnevi ne bodo lahki. Harmo

nično sožitje je porušeno, nekaj visi v zra
ku. Vzdržite se besed, ki bi lahko koga 
prizadele in prilile olja na ogenj. Sami pa se 
tudi ne pustite preveč izzivati. Srečne šte
vilke 9, 15, 23, 44.

Škorpijon 24. 10.-22. 11.
Vse bo šlo natančno po željah. Poglobili 

boste stare odnose in sklenili nova poznan
stva. Toda previdnost ne bo odveč, da se ne 
bi znašli na dveh stolih in bi vas na koncu 
osmešili. Previdnost v prometu. Srečne šte
vilke 1, 11, 20, 41.

Strelec 23. 11.-21. 12.
Ljubosumnost, ki vas trenutno grize, je 

brez podlage. Ne smete dvomiti o človeku, 
ki vam je zelo naklonjen. V prihodnjih 
dneh posebej pazite na dokumente in de
nar, obstoji možnost, da vse skupaj izgubi
te. Srečne številke 3, 18, 30, 42.

Kozorog 22. 12.-20. 1.
Nekdo v vaši soseščini vam povzroča gla

vobole, ste pa v zadregi, ker ne veste, kako 
bi se vzdržali in kaj storiti. Toda problem 
bo do konca tedna rešen nekako sam po 
sebi. Ni izključena sreča na loteriji. Srečne 
številke 5, 14, 29, 37.

Vodnar 21. 1.-19. 2.
V službi vam bo šlo vse kot po maslu, 

tudi s svojo okolico ste v dobrih odnosih. 
Zgladili boste star nesporazum in sklenili 
premirje, ki bo prineslo veliko olajšanje. 
Kontrolirajte svojo telesno težo. Srečne 
številke 6, 28, 34, 40.

Ribi 20. 2. 20. 3.
Z majhnim trikom lahko popravite veli

ko napako. V finančnem smislu lahko tve
gate kot pri igri na srečo, dobitek bo vaš. 
Ob koncu tedna boste spoznali osebo, ki bo 
odločilno vplivala na vaše življenje. Srečne 
številke 4, 10, 21, 35.
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FOTOREPORTAŽA

Kadar boš na 
vojsko šel

V nedeljo je zapriseglo prvih 280 slovenskih vojakov, v Pekrah in 
na Igu. To so oni...
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zavarovalnica tric|lav
Mč M TAKO VARNO,

Da ne bi potrebovalo zavarovanja

Slovensko Ljudsko Gledališče Celje p°nedeij,ekfioRjuIn,SobT8.oo:Mur-
ray _ Schisgal: LUBEZEN, abonma

Četrtek, 6. junij ob 9.00: G. A. Bur- Petek, 7. junij ob 9.00: G. A. Burger: LAŠKO in IZVEN
gen LAŽNIVI KLJUKEC, režiser LAŽNIVI KUUKEC, zaključena za Torek, 11. junij ob 15.30: Ivan Can- 
Eka Vogelnik, zaključena za VVO WO Tončke Čečeve Celje; ob 11.00: kar, HLAPCI, režiser Mile Korun, za
Tončke Čečeve Celje; ob 11.00: G. A. G. A. Burger: LAŽNIVI KLJUKEC, abonma L ŠOLSKI in IZVEN 
Burger: LAŽNIVI KLJUKEC, zak- zaključena za VVO Center Celje; ob Napovedujemo gostovanje DRAME 
ljučena za VVO Center Celje; ob 19.30: Murray Schisgal: LUBEZEN, 'z Ljubljane z delom Carla Goldonija: 
19.30: Murray Schisgal: LUBEZEN, abonma PREMIERA POČITNIŠKA TRILOGIJA v petek,
režiser Dušan Mlakar, predpremiera Sobota, 8. junij ob 19.30: Murray 14. junija ob 19.30: Vstopnice, so 
za abonma ČETRTEK in IZVEN Schisgal: LUBEZEN. abonma SO- v prodaji pri gledališki blagajni.


